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USPESNO V 
DOMAČI 
GIASBENI ŠOL

GSM CENTER
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debitel
Rozmanova ulica 2, 6250 Ilirska Bistrica 
TEL.: 05/71 00 333, MOB: 031/779 169 

® »mali: maljevac@volja.net, www.gsm-koplja.sl

♦ PRODAJA IN ODKUP RABLJENIH GSM APARATOV
♦ PRODAJA IN SERVIS GSM APARATOV TER 

DODATNE OPREME
♦ SKLEPANJE NAROČNIŠKIH RAZMERIJ

mmmpmmm
‘NOVI PAKET “ITAK" - ZA VSE MLADE 

OD 15 DO 30 LET
‘VIKEND REVOLUCIJA-KLICI NA VSE 

MOBITELOVE ŠTEVILKE ZA 1 CENT 
‘Možna vezava družinskih bonusov na 

Penzion paket
‘SOS ali SOS plus za vse zaposleni 
v Policiji in Slovenski vojski

PONEDELJEK - PETEK 
8" -12" in 15" -19" 

SOBOTA 
8" - 12"

KHM

VEZAVA ZA GSM APARATE 
SAMO 12 MESECEV

Violončelistka Tadeja Ivančič
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* sveže ribe
* zamrznjene^ribe
* školjk&M&fu L
* “bacajkain b}ar$6y
* konzerve

k£rjevaT6ltel.: 05/71 44 579

POTUJOČA RIBARNICA 
tel.: 041/633 593

SKLEDA PLUS. ^

TEHNIČNO TRGOVSKI CENTER 
Vojkov dREVOREd 28 
ILIRSKA BISTRICA

V TEHNIČNO TRGOVSKEM CENTRU 
PODJETJA KLEDA PLUS D.O.O. VAM 

NUDIMO VSE ZA DOM IN SAMOSTOJNE 
PODJETNIKE.

NOVO!!!!

V NAJEM ODDAJAMO UREJENE, OGREVANE 
IN VAROVANE POSLOVNE PROSTORE.

VABUENI V TEHNIČNO TRGOVSKI CENTER, 
VESELI BOMO VAŠEGA OBISKA.

■P

Svetovanje, Prodaja, Proizvodnja, Montaža oken in vrat
Vprašajte nas:

te!:02/7200 330 
fax:02 / 7200 341 
www.interles.si 
infe@interles.si

*

HI-TECH BLEIFREI PROFIL 
7 - komorni »ystem 
ELEGANCE MD 8.0

OKNA
M

SENČILA 

iKI VRTOVI

interle:^LENART
Stoven/jfa

Interies d.o.o. 
Kraigherjeva 19a :L
SI-2230 Lenart

PVC
***

LES
***

ALU
Golov'!*! iz^ajalslci inženiring

DANA BESEDA OBVEZUJE

7 \
DAVČNO IN FINANČNO SVETOVANJE, D.O.O.

TEL7FAX 05 710 14 99 
GSM 040 838 520

Nudimo celovite računovodske storitve 
po konkurenčnih cenah za samostojne podjetnike, 
gospodarske družbe in društva.
VOJKOV DREVORED 2, 6250 ILIRSKA BISTRICA

[o)k
KOREN JOŽKO

Koseze 3, Ilirska Bistrica 
tel.: 040/240-118

URNIK 
8.00 -18.00 

sobota 8.00 -13.00 
nedelja zaprto
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uvodne besede

PRIMORCI VČERAJ, DANES IN ZA 
ZMERAJ

Se še spomnite tiste pesmi od tistega našega znanega smučarja 
- »Včasih smučam hit, včasih pa počas«. Pri nas je malo drugače, ver
jetno zato ker ni snega, da včasih gre zares, včasih pa za hec.

In prav za hec se mi zdijo besede in dejanja nekaterih “naših izbranih” 
glede Primorske. Ste opazili, kdo v zadnjem času dviguje največ prahu 
okrog tega ? Prav tisti, ki so ves čas pri koritu in ravno tisti, ki bi do sedaj 
lahko naredili vse to, za kar se danes na velika usta zavzemajo. Popravite 
me, če se motim, a ravno ti imajo ministra, ki je pokrajinsko zakonodajo 
pripravil in jo plasiral v obravnavo. Ravno ti, so do sedaj imeli moč in 
možnost, da naredijo kar mislijo in govorijo, daje za nas najbolj prav- to, 
da smo na Primorskem, da se kličemo Primorci in da imamo mogoče 
tudi kakšno institucijo v naši občini. Ker niso nič od tega naredili lahko 
samo ugibamo zakaj ne. Mogoče je moral minister popustiti drugim ali 
pa “naši" v tej igri nimajo nobene večje vloge.

Kakorkoli že, ne moremo mimo dejstva, da si posamezniki ali 
posamezne politične stranke lastijo referendumski rezultat. Pa si ga ne 
morejo in ne smejo, saj je 95% za Primorsko rezultat želje skoraj vseh 
občanov naše občine.Vodilni bi morali delati in narediti vse kar je v njihovi 
politični moči, da ta rezultat zagovarjajo in sprovedejo v dejanja. Pa ne z 
novim referendumom, ampak z zdravo pametjo in lobiranjem.

Žal temu ni tako, saj se že ves čas, odkar je ta tematika aktualna, 
vrstijo akcije odgovornih, ki želijo zaustaviti gibanje, ki zagovarja voljo 
občanov. Referendumski rezultat je porušil dogovore in želje nekaterih, 
ki bodo prej ali slej morali priznati svojo nemoč pred ljudmi.

če smo se odločili ZA Primorsko potem začnimo delati S Primorsko. 
Pripravimo izvedbene načrte, v uskladimo programe razvoja podeželja, 
usmerimo finančna sredstva in vzpostavimo normalen politični, družbeni 
in gospodarski dialog in ne izgubljajmo časa na neplodne razprave o 
tem koliko Primorskih bo - ena ali dve, saj smo mi sigurno v eni izmed 
njiju.

Seveda na koncu še nasvet- naj vam odmev ne zamegli predstave, 
da ste mogoče dlje kakor dejansko ste.

mag. Milena Urh

2.Mednarodni sejem- 
GASTRONOMIJE,
GOSTINSKO - 
HOTELSKE OPREME

ZAKAJ OBISKATI SEJEM GASTexpo?
Poslovneži
Slovenski sejemski in poslovni prostor sta vec kot potrebovala sejemsko 

prireditev s področja gastronomije in gostinske opreme. Z uspešno in odmevno 
izvedbo sejma GASTexpo v letu 2007 je nastala vrzel zapolnjena. Sejem je že 
prvo leto razstavljalcem in poslovnim obiskovalcem ponudil izjemno mednar
odno poslovno priložnost. Za dodatno razsežnost prireditve je in bo poskrbel 
sejemski dvojček - specializiran sejem SLADOLEDA! Letošnji sejem vam bo 
zagotovo »na pladnju« ponudil obilo novosti in poslovnih priložnosti, zato jih ne 
zamudite, saj se prav tu direktno srečata ponudba in povpraševanje!

Širša javnost
Sejem seveda lahko obišče tudi širša javnost, za katero je namenjen 

pretežno vikend in v sklopu katerega smo pripravili ugodne cene vstopnic 
- tudi družinskih! Na sejmu vas pričakuje obilica brezplačnih sladolednih in 
gurmanskih užitkov (degustacije sladoleda in hrane, razne predstavitve in 
drugo)! Ne zamudite jih!

URNIK SEJMIŠČA
Sobota, 9.2.08 11.00 - 19.00
Nedelja, 10.2.08 9.30 - 19.00
Ponedeljek, 11.2.08 9.30 - 19.00
Torek, 12.2.08 9.30 - 19.00
Sreda, 13.2.08 9.30 - 17.00
LJUBLJANA Gospodarsko razstavišče 9. - 13. 2. 2008

(Snežnik
Časopis Snežnik je nestrankarski časopis, 

ki izhaja na območju občine Ilirska Bistrica. 
Cena izvoda je 1,5 EUR / 360,00 SIT

Naslov uredništva:
Bazoviška 40, 6250 Ilirska Bistrica 
Tel.05/71-00-320, fax 05/71-41-124 
e-pošta: sneznik@kabelnet.net

Ustanovitelj: Borislav Zejnulovič
Izdajatelj: »GA Commerce« d.o.o., Bazoviška 40,
6250 Ilirska Bistrica

Glavni in odgovorni urednik: Borislav Zejnulovič 
Strokovna svetovalka: mag. Milena Urh

Tehnična urednica: Helena Primc

Tisk: »GA Commerce« d.o.o.

Naklada: 1.500 izvodov

Nenaročenih člankov ne honoriramo. 

Rokopise In fotografije na željo vračamo.

Na podlagi zakona o DDV sodi časopis med proiz
vode, za katere se obračunava DDV po stopnji 8,5%.

Medij Snežnik je vpisan v razvid medijev, ki ga vodi 
Ministrstvo za kulturo RS, pod zaporedno številko 347.

OBELEŽILI SMO 30-LETNIC0 DELOVANJA ZBORNICE
Leta 1 9 7 7 je skupina 

ilirskobistriških obrtnikov ustanovila 
Združenje samostojnih obrtnikov 
občine Ilirska Bistrica, z namenom, 
da bi združeni lažje uresničevali svoje 
interese. Združenju je predsedoval 
pekovski mojster Marjan Mihelj, 
pozneje pa so organizaciji predse
dovali: Franc Novak, Danilo Ivančič, 
Stojan Novak, Marjan Štefančič, 
Anton Jaksetič, Stanislav Skok in od

in se še posebej zahvalil ustano
viteljem ter vsem tistim, ki so s 
svojim delom pripomogli k ohranitvi 
in prepoznavnosti zbornice. Preds
ednik Obrtno podjetniške zbornice 
Slovenije g. Miroslav Klun pa je 
opozoril, da je celotna organizacija 
na preizkušnji, zato je še toliko bolj 
pomembno, da bomo znali biti modri 
in nam bo uspelo ohraniti to, kar so 
zgradili naši predniki.

cvetličarka Margita Gartner ter 
Zvonko in Jernej Boštjančič, ki sta 
skrbela za projekcije, ozvočenje in 
luči.

Območna obrtno podjetniška 
zbornica Ilirska Bistrica je ena izmed 
manjših slovenskih zbornic, kljub 
temu pa se ponaša z lastnimi prostori 
in nekaterimi zavidljivimi uspehi. Del 
teh, ujetih v fotografski objektiv, je 
bilo prikazanih na omenjeni sloves-

lanskega poletja dalje Janez Rojc.
V spomin na dogodek, ko so bili 

postavljeni temelji današnji Območni 
obrtno podjetniški zbornici Ilirska 
Bistrica, so v letu 2007 potekale 
številne aktivnosti.

Lanskega 21. decembra je bila 
v Domu obrtnikov v Ilirski Bistrici 
odprta priložnostna razstava o delu in 
dosežkih ilirskobistriških obrtnikov, ki 
je bila simbolično na ogled trideset 
dni. V besedi, sliki in z izdelki se je 
predstavilo nekaj manj kot dvajset 
razstavljavcev, prav vsi pa so se 
izjemno potrudili.

Istega dne je bila v Domu na 
Vidmu jubilejna slovesnost s podel
itvijo priznanj.

Zbrane je pozdravil predsednik 
zbornice g. Janez Rojc, ki je orisal 
tridesetletno delovanje zbornice

O obrtniških zaslugah pri 
izboljšanju gospodarskega stanja 
v občini je spregovoril tudi župan 
občine Ilirska Bistrica g. Anton 
Šenkinc in poudaril: »Če bi bilo več 
takšnih, kot st vi, bi bilo še bolje. 
Brez volje, poguma, delavnosti, 
vztrajnosti in vizije ni napredka niti 
razvoja občine.«

V nadaljevanju programa, ki ga 
je vodila delavka zbornice Jožica 
Vidmar, je zapel moški pevski zbor 
Dragotin Kette, pod vodstvom dr. 
Mirka Slosarja. Člani Kulturnega 
društva Grad z Dolnjega Zemona 
pa so prispevali nekaj humorističnih 
vložkov.

S sceno so se potrudili likovni 
pedagog Frane Dovgan, avtor slike 
Snežnika, katere projekcija je es
tetsko dopolnila oderske kulise,

nosti, podkrepljenih s komentarji 
Alenke Penko.

Ob slovesnem jubileju je preds
ednik Območno obrtno podjetniške 
zbornice Ilirska Bistrica podelil 
priznanja 52 jubilantom.

Priznanja za več kot 20 letno 
delo na področju obrti so prejeli: 
Franc Baša, Vojmir Bradelj, Bogdan 
Bučkovič, Franc Celin, Vladimir 
Dodič, Rudolf Fatur, Valter Frank, 
Zora Grk, Rajko Jenko, Igor Knap, 
Roman Logar, Stojan Novak, Stan
islav Prosen, Zvonko Raspor, Janez 
Rojc, Anton Rutar, Aldo Samokec, 
Anton Slavec, Leon Stanič, Marija 
Šajn, Alojz Tomšič, Jadran Zadel, 
Franc Danilo Ivančič.

Priznanja za več kot 25 letno 
delo na področju obrti so prejeli: 
Jožef Batista, Frančiška Demojzes,

Zdenko Frank, Robert Grlj, Vojko Gustinčič, Anton 
Jaksetič, Brigita Mikuletič, Stanislav Pugelj, Jože 
Sedmak, Franc Tomšič, Matija Valenčič, Rudolf 
Vičič, Vilko Velko Zidar, Milan Vrh.

Priznanja za več kot 30 letno delo na področju 
obrti so prejeli: Ivanka Demojzes, Hubert Dodič, 
Margita Gartner, Neda Lazar, Emil Maraž, Mirko 
Matija Strle, Ivan Žibert, Franc Novak.

Zaslužnim članom Območno obrtno podjetniške 
zbornice Ilirska Bistrica je podelila priznanja tudi 
Obrtno podjetniška zbornica Slovenije. V imenu 
stanovske organizacije sta priznanja podelila 
predsednik Obrtno podjetniške zbornice Slovenije 
g. Miroslav Klun in predsednik organizacijsko- 
kadrovske komisije g. Franc Vesel. Priznanja so 
prejeli: Anton Jaksetič, Srečko Sanabor, Emilija 
Prosen, Franc Martinčič, Janez Rojc, Margita 
Gartner, Franc Danilo Ivančič, Stanislav Skok (v 
njegovem imenu: vdova Miljanka Skok).

Častno priznanje je prejela tudi Območna 
obrtno podjetniška zbornica Ilirska Bistrica.

Ob tej priložnosti se zahvaljujemo vsem, ki 
ste se trudili pri pripravi posameznih aktivnosti v 
jubilejnem letu.

Utrinek iz razstave - prvi frizerski salon Nede Lazar Alenka Penko
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17. ZASEDANJE STALNE MEŠANE KOMISIJE
17. zasedanje Stalne mešane komisije po Sporazumu med Republiko Slovenijo in Republiko Hrvaško o obme

jnem prometu in sodelovanju
Na Mašunu pri Ilirski Bistrici je 18. decembra potekalo 17. zasedanje Stalne mešane komisije po Sporazumu o 

obmejnem prometu in sodelovanju. Zasedanje sta vodila sopredsedujoča Stalni mešani komisiji, g. Bogdan Benko 
in ga. Olga Kresovič Rogulja.

Glavna tema zasedanja so bile spremembe v mejnem režimu na slovensko hrvaški meji po vstopu Slovenije v 
schengenski prostor, posebej na cestnih komunikacijah, kjer so zaradi kontroliranega prehajanja državne meje 
predvidene zapornice. Te zapornice bodo tako zaklenjene 21. decembra letos. Na zasedanju so bila potrjena pravila 
za podeljevanje in ravnanje s ključi upravičencem za prehajanje meje na navedenih cestnih komunikacijah.

Stalna mešana komisija je bila obveščena, da je na hrvaški strani približno 700 upravičencev do uporabe oz. 
souporabe ključa, na slovenski strani pa je približno 1800 upravičencev. Do sedaj je bilo podeljenih 515 ključev, 
od tega 64 hrvaškim in 451 slovenskim državljanom. Stalna mešana komisija je zato pozvala vse upravičence do 
prehajanja meje na komunikacijah, kjer so predvidene zapornice, da čim prej zaprosijo za ključ.

Stalna mešana komisija je tudi sprejela sklep, da se podaljša obratovalni čas mejnega prehoda za obmejni promet 
Osilnica/Zamost na 24 ur za vse dni v tednu, z začetkom 7. januarja 2008.

Seznam slovenske delegacije:
g. Bogdan Benko, Ministrstvo za zunanje zadeve 
g. Matej Andolšek, Ministrstvo za zunanje zadeve 
g. Primož Križaj, Ministrstvo za zunanje zadeve 
g. Jožef Grah, Ministrstvo za notranje zadeve 
ga. Ljuba Brank, Ministrstvo za promet 
ga. Alenka Colja, Ministrstvo za notranje zadeve 
ga. Milan Bogatič, CURS, Carinski urad Koper

Seznam hrvaške delegacije:
gda Olga Kresovič - Rogulja, Ministarstvo vanjskih poslova 
i europskih integracija
g. Zoran Bradič, Ministarstvo vanjskih poslova i europskih 
integracija
gda Nevenka Šalat, Ministarstvo vanjskih poslova i eu
ropskih integracija

g. Josip Markovič, Ministarstvo poljoprivrede, šumarstva
i vod nog gospodarstva
gda Sanda Božičevič, Ministarstvo financija
g. Branko Bolanča, Ministarstvo unutarnjih poslova
g. Ante Colič, Carinska uprava Republike Hrvatske
gda Blanka Beloševič, Ministarstvo mora, turizma,
prometa i razvitka
g. Zvonimir Nagy, Ministarstvo mora, turizma, prometa 
i razvitka
gda Ružiča Štorek, Ministarstvo unutarnjih poslova

Predstavnika lokalnih skupnsti:
g. Anton Šenkinc, župan občine Ilirska Bistrica 
g. Bruno Frlan, župan občine Matulji 
g. Ivan Šnajder, župan občine Klana

DAN SAMOSTOJNOSTI IN ENOTNOSTI

Za konje in konjenike je bil pripravljen posebej ograjen prostor, tako, da 
so obiskovalci lahko občudovali brhke štirinožce iz varne razdalje.
(foto: Roman Sanabor)

Sončno zimsko dopoldne je tudi 
lanskega 26. decembra privabilo v 
Harije veliko ljudi. V imenu občine 
Ilirska Bistrica je zbrane pozdravil 
podžupan občine Ilirska Bistrica 
Vladimir Čeligoj:« Današnji dan je 
izrednega pomena iz narodnostnega 
vidika, saj danes praznujemo v Slov
eniji dan samostojnosti in enotnosti. 
Pred sedemnajstimi leti smo se Slo
venci 23. decembra s plebiscitom 
odločili, da hočemo svojo državo 
Slovenijo. To kar so sanjali in snovali 
skozi dolga stoletja številni slovenski 
literati, misleci, veljaki, kot so Trubar, 
Prešeren, Slomšek, Krek, Maister, je 
v nas Slovencih leta 1990 dozorelo. 
To je bilo eno ključnih dejanj osa
mosvojitve Slovenije, da lahko danes 
živimo svobodno v svoji državi.

Minulo soboto, 23. decembra 
je na mejnem prehodu na Škofijah 
potekala zaključna slovesnost 
ob vstopu Slovenije v schengen- 
sko območje. To za nas pomeni 
dokončen padec zahodne in severne 
meje. To je padec tiste meje, ki nas 
je desetletja delila od naših sorodnik
ov v Italiji, Avstriji, na Madžarskem. 
Desetletja je ta meja delila Slovence 
v zamejstvu od Slovencev v matični 
domovini. Z 21. decembrom je te 
meje konec...«

V nadaljevanju programa, ki ga 
je povezovala Andreja Boštjančič, 
ie zapela pevska skupina Vasovalec, 
mladi igralci so uprizorili odlomek iz 
Božične zgodbe, zaigrali sta flavtistki 
Jerica Peric in Maja Penko, posebej 
Pa so bili pozdravljeni konjarji, ki so 
s konji in vpregami obogatili tudi 
tokratno praznovanje. Poleg or
ganizatorjev jih je prisrčno pozdravil 
Podžupan občine Ilirska Bistrica 
Vladimir Čeligoj in nadaljeval:« 
Blagoslov konj na Štefanovo sega 
na slovenskih tleh globoko v zgo
dovino. Ljudsko izročilo pozna sv. 
Stefana vse od Skandinavije do

Jadrana kot konjskega patrona 
in zavetnika, seveda pa to nima 
nikakršne povezave z njegovim 
dejanskim življenjem in mučeniško 
smrtjo. Praznovanje Štefanovega 
in s tem blagoslavljanje konj je po 
drugi svetovni vojni zamrlo, a se 
je ponovno obudilo z nastankom 
nove države Slovenije. Danes smo 
ponovno priča temu dogodku v 
različnih krajih širom po Sloveniji in 
tako tudi v Harijah.«

Konje in konjenike je blagoslovil 
duhovnik dr. Ciril Sorč, posebej pa 
sta jih predstavila Nataša Frank in 
Klavdij Ujčič.

Organizatorji so izkoristili 
priložnost še za podelitev priznanj.

Priznanje za najlepše ure
jeno stanovanjsko hišo po izboru 
društvenega podmladka je prejela 
družina Ujčič (Harije 28b), Jadranka 
Boštjančič je prejela posebno 
priznanje za delo z mladimi in pro
mocijo Harij, Alojz Gombač pa za 
najbolj izvirne ideje v sklopu projekta 
Štefanovo 2007.

Priznanji za pomoč pri real
izaciji programov sta si prislužila 
Avtoprevozništvo Prebo, Boris 
Čekada s.p. iz Dolenj in Poveljstvo 
sil Slovenske vojske, priznanji za 
najbolj vsestransko aktivni družini 
pa družina Frank ( Vodnikova ulica 
7) iz Ilirske Bistrice in družina Vrh z 
Dolnjega Zemona 94.

Prijetno druženje se je izteklo 
ob zvokih ansambla Snežnik, dobri 
kapljici in mesnih in sladkih dobrotah, 
ki so jih ponujale gospodinje: Milena 
Vičič, Olga Pirnat, Magda Ujčič, 
Milica Boštjančič in Diana Valenčič.

Istega dne je izšla deveta številka 
Harijskih novic, za kar se še posebej 
zahvaljujemo Frizerskemu salonu 
Sonja Dekleva s.p. iz Ilirske Bistrice 
in podjetju Stanovanjska d.o.o. iz 
Postojne.

Posebna zahvala pa velja konjar
jem, nastopajočim, dr. Cirilu Sorču, 
sponzorjem in vsem ostalim, ki ste 
priskočili na pomoč.

Alenka Penko

Komentar

Kakovostne storitve na 
podlagi večletnih izkušenj.

SPLOSNO ZIDARSTVO 
Stanko Iskra s.p.

Novokračine 23 
6254Jelšane

Telefon: 041/655 710 
zidarstvo.stanko@siol.net

MINISTER GREGOR PA NIČ
Vedno je dobro, če se spomniš, kaj smo v osnovni šoli brali in kako smo 

se zgražali nad obnašanjem KundK ministra do našega preljubega Martina 
Krpana. Sedaj je čisto drugače.

Ko sem v zadnjem Snežniku prebral, da je Ministrstvo za javno upravo 
naredilo “Prostorsko preveritev o umestitvi državnih organov v Bistrici”, iz 
katere izhaja, da je smiselno urediti državne prostore na lokaciji začasnih 
prostorov oz. provizorija in ne v Domu na Vidmu, sem se spomnil leta 1994, 
ko je prvič poskušal takratni Servis skupnih služb preseliti Upravno enoto na 
Videm. Ugleden vodilni delavec večjega gradbenega podjetja je takrat dejal, 
da to ne bo mogoče, saj bodo oni gradili poslovno zgradbo na lokaciji provi
zorija in se bo Upravna enota preselila v te prostore, ker pač imajo v servisu 
skupnih služb svojega človeka, ki bo to izpeljal. Prepričali so takratnega 
župana, ki se je tej nategi priključil, in izza ušesa privlekel izgovor, da je to 
smiselno, saj bo občina preselila v Dom na Vidmu Knjižnico Makse Samsa. 
Kako se je selitev iztekla, lahko vidimo vsi, še predvideni lift zgradimo, pa bo 
zgodba oz. knjižnica (na Titovem trgu ali po bistrško Plaču) popolna.

Iz članka “Se provizorij poslavja" (PN št.: 49, z dne 19.6.2001) izvemo, 
da bo “investicijo izpeljalo določeno podjetje ter oddalo določene prostore 
v najem ali jih prodalo državi. Jasno pa je, da ne bo nihče gradil takšnega 
objekta brez vnaprejšnjih pogodb o najemu ali nakupu prostorov, zato so se 
na omenjenem sestanku dogovorili, da bo poskušal servis skupnih služb 
pridobiti sklepe vlade o tej naložbi.” Takratno lobiranje se sedaj udejanja.

Novinar Primorskih novic ni le slučajno naslovil članka ob obisku vlade 
na Notranjskem “Polna košara obljub”(PN št.: 10, z dne 30.5.2006), ko je 
zapisal: “Minister za javno upravo Gregor Virant je dejal: V Domu na Vidmu bo 
nastal upravni center, v katerega se bodo razen upravne enote preselile še 
izpostave državnih organov. Rokovno lahko pričakujemo, da bi nam to uspelo 
do konca leta 2007 ali do poletja 2008.” Rezultat takratnih obljub ministra je 
suhoparni birokratski odgovor njegove službe za odnose z javnostmi, ki je na 
kratko zapisala, da ima študijo, ki kaže, da je bolje realizirati projekt močne 
gradbene firme, ki se je že leta 2001 pohvalila, da ima že nekaj časa izdelan 
idejni projekt za stavbo na lokaciji provizorija. Očitno je vse že dogovorjeno. 
Da državi propada impozantna stavba sredi mesta, pa nikogar ne zanima, saj 
obnova Doma očitno ni finančno zanimiva - za gradbeni lobi.

Akciji se je priključil tudi naš vrti župan, ki je že zlobiral, da mu je svet potrdil 
program izgradnje garaž. Če bodo te podzemne in v stavbi bodoče državne 
uprave, bo to zgolj naključje. Dejstvo je, da so parkirišča ob Občini bistrški 
največji problem, da bi slučajno naredili parkirišča ob Domu na Vidmu, ki bi 
jih lahko uporabljali tudi Osnovna šola Dragotin Kette in Zdravstveni dom, pa 
kar sanjajte. Neuradno smo namreč izvedeli, daje eden od razlogov, zakaj 
Videm ni primerna lokacija za Upravno enoto dejstvo, da se ob Domu na 
Vidmu ne da zgraditi parkirišča, ker občina ne da zemljišča.

Po drugi strani je treba poskrbeti, da se bo lahko župan pripeljal na 
občino, ne da bi si zmočil šulnčke. Bog je najprej sebi brado ustvaril, so 
včasih rekli. Manjka samo še lift do županove pisarne, pa bomo imeli dva 
prepotrebna lifta.

Vrnimo se k provizoriju. Parkinge namreč država ima. Ne bi motilo niti 
to, da bi zaradi parkingov država selila Upravno enoto v bistrške kasarne, 
ki jih vojska očitno ne rabi več, jih je pa država pred leti v celoti obnovila 
in znanemu gradbenemu podjetju za obnovo plačala lep znesek. Državi je 
očitno boljša rešitev kupiti nove prostore od istega podjetja kot obnoviti svojo 
sramoto sredi Bistrca ali uporabiti obnovljene kasarne. Če se je še leta 2001

takemu scenariju reklo lobiranje, danes to meji na klientelizem, kar koli že ta 
slabševalnica pomeni.

Odnos Ministrstva, ki bistrčanom ne želi predstaviti “Prostorske preveritve 
o umestitvi državnih upravnih organoV’ v Bistrici, pa je enak tistemu iz Martina 
Krpana: Minister Gregor pa nič. Če gre za klientelizem', je to logično, saj se 
ga ne da racionalno in politično sprejemljivo obrazložiti.

Jožef Šlenc
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KONCERT BOŽIČNIH PESMI 
KOMORNEGA DEKLIŠKEGA ZBORA 

V0X /URICA
Sicer ne v božičnem času, ampak še vedno v božičnem duhu, je dekliški 

zbor Vox llirica pripravil koncert božičnih in drugih pesmi.Tako je bilo 
občinstvo tistega sobotnega večera, 12. januarja, v cerki sv. Jurija še enkrat 
popeljano v čaroben čas Kristusovega rojstva.

Kot letošnji velik projekt za naš zbor smo si že na začetku sezone omislile 
božični koncert. Priprave nanj so se tako začele že septembra, ko smo odšle 
na dvodnevne intenzivne vaje na Debeli Rtič. Izbran je bil raznolik program 
pesmi, katere imajo svoje korenine v različnih državah in kulturah. Izpostavimo 
lahko latvijsko božično pesem, špansko božično pesem, dve nemški božični 
ter črnske duhovne pesmi. Priprave so se nadaljevale štiri mesece z rednimi 
vajami in korepeticijami. Nato smo v decembru imele

dva kratka koncerta. V cerkvi v Pod grajah smo 24. decembra pred 
polnočnico zapele nekaj skladb iz našega repetoarja, 26. decembra pa so 
nas povabili na tradicionalni božični koncert različnih glasbenih izvajalcev v 
cerkev v Jasenu, kjer smo zapele le tri pesmi, tako, za pokušino.

Po tem je bil zbor že dodobra pripravljen na velik koncert v sv. Juriju. 
Tako nam je preostalo le še to, da tudi me uživamo v svojem koncertu. Do
datna spodbuda pa je bilo seveda še dejstvo, da nastopamo pred domačim 
občinstvom. Naš program smo tokrat popestrile s solističnimi odseki. Pri 
črnski duhovni pesmi Joshua fit de battle smo solistke Anija Janežič, Mojca 
Kocjančič in Ana Rozman zapele vsaka eno kitico. Popestritev sta bila sigurno 
tudi mlad flavtist Gašper Dolgan in violinist Zdravko Pleše, ki staž nami izvajala 
nemško srednjeveško božično pesem Maria durch ein Dornvvald ging.

Pri dveh skladbah nas je, kot že dolga leta, spremljal profesor klavirja 
in orgel Martin Lenarčič. Z njim vedno rade sodelujemo, predvsem zaradi 
njegove profesionalnosti in pozitivne energije.

Kot gosta večera sta nastopila violinist Zdravko Pleše in pianistka Snježana 
Pleše Žagar. Zdravko,sicer profesor violine na glasbeni šoli v Ilirski Bistrici, je 
odlično zaigral tri stavke Tartinijeve Sonate v g-moluter zahtevno Paganinijevo 
Campanello. Na klavirju gaje spremljala njegova sestra Snježana, ki pa na 
glasbeni šoli v Postojni poučuje klavir. Oba sta zelo uspešna in priznana 
glasbenika, tako doma in kot v tujini, zato nam je bilo v čast, da sta nastopila 
na našem koncertu.

Pester program se tukaj še ni končal. Naša nova zborovodkinja Elena 
Sedmak, ki je zbor prevzela po dolgoletnem vodenju profesorice Marije Slosar 
Lenarčič, je ob spremljavi Martina na klavirju in Gašpreja na flavti, zapela 
pesem Ave Maria Giulia Caccinijater pesem Maria VViegenlied, avtorja Maxa 
Regerja, tokrat z Zdravkom na violini. Tako je tudi ona, sicer profesorica 
klavirja na glasbeni šoli v Ilirski Bistrici in glasbena pedagoginja na osnovni 
šoli Antona Žnidaršiča, prispevala svoj delež v čudovitem večeru

glasbe. Program je povezovala in poslušalce seznanjala z vsebino pesmi 
naša nekdanja pevka Katja Bubnič.

. Uspešen večer smo vsi zaključili ob dobri in prijazni postrežbi, odlični hrani 
in ob petju starih ter novih pesmi v Gostilni pod gradom v Zgornji Bitnji.

Kot zanimivost naj omenim, da so o nas in našem božičnem koncertu 
pisali tudi v internetnem časopisu slovenskih priseljencev v Clevelandu.
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Članek je bil objavljen na prvi strani časopisa, ki ga prejemajo vsi tam živeči 
Slovenci. Zgleda, da smo jim ostale v prijetnem spominu s turnejo, ki smo 
jo imele leta 2000 v Ameriki in Kanadi.

Kot je bilo že omenjeno, je zbor pred dvemi leti prevzela dolgoletna pevka 
v zboru Elena Sedmak. Pod njenim zborovodstvom so se zamenjale tudi 
nekatere pevke. Na podlagi avdicij smo pridobile štiri nove pevke, večinoma 
srednješolke. Resda nas je le trinajst, vendar se je kvaliteta in ubranost zbora 
zopet izpopolnila. Na žalost takšnih koncertov, kot je bil ta, ne moremo pr
irejati večkrat letno, ker nam primanjkuje finančnih sredstev.

Takšen projekt za sabo potegne veliko stroškov, na primer v našem 
primeru že intenzivne vaje na začetku sezone in ostalo. Upamo pa, da se bo to 
v prihodnje izboljšalo, ker si želimo novih koncertov, v občini in zunaj nje.

Ana Rozman

BOŽIČNI KONCERT
V nedeljo, 06.01.2008, je 

Cerkveni mešani pevski zbor Zvon 
v cerkvi sv. Jurija v Ilirski Bistrici, 
izvedel drugi koncert ob svoji 25-let- 
nici delovanja. Koncert je bil še toliko 
bolj slovesen, saj se je odvijal ravno 
na praznik Svetih treh kraljev.

Tokrat zbor Zvon ni pel sam, 
ampak je medse povabil goste, ki 
so sooblikovali lep, praznični večer. 
Koncert se je pričel z otroško pre
prostostjo. Pod taktirko Damjane 
Kinkela, nam je zapel Cerkveni 
otroški pevski zbor Zvonček. Za tem 
so otroci zapeli še dve pesmi skupaj 
s Cerkvenim mešanim pevskim 
zborom Zvon, ki ga ravno tako vodi 
Damijana Kinkela, na orglah pa jih je 
spremljala Nives Pirih. S svojim solo 
nastopom, nas je v božično skrivnost 
popeljala Teja Vidojevič. Sledil je 
nastop Ženske pevske skupine Resa 
pod vodstvom Damjane Kinkela. Zbor 
Zvon je na koncert povabil tudi Oktet 
Borea iz Budanj pri Vipavi. Fantje 
so nastopili pod vodstvom Karmen 
Ferjančič. Koncert je zaključil slav-

Približno trideset otrok iz Harij, 
Soz, Tominj, Dobropolj, Rečice in 
Ilirske Bistrice, se je prvič zbralo v 
začetku lanskega novembra in nato 
kar poldrugi mesec pridno vadilo pod 
mentorstvom Jadranke Boštjančič.

Trud se je še kako obrestoval, 
saj so po prvi uprizoritvi Božične 
zgodbe, na vigilijo božično v cerkvi 
sv. Štefana v Harijah, pohvale kar 
deževale.

Poleg predšolskih in šolskih 
otrok, je v pol ure trajajoči predstavi 
sodelovalo tudi nekaj srednješolcev, 
študentk in odraslih, tako, da je 
število vseh sodelujočih krepko 
preseglo štirideset oseb.

Krajši odlomek je bil ponovljen 
še na letošnje Štefanovo v Harijah 
in pred koncem leta, na povabilo 
podgrajskega župnika Ivana Furlana, 
v cerkvi sv. Krizogona v Hrušici 
in cerkvi sv. Cirila in Metoda v 
Podgradu, po novem letu, na nedeljo 
Jezusovega krsta, pa še v cerkvi sv. 
Jožefa na Starodu in župnijski cerkvi 
na Golcu.

Sceno za predstavo, ki jo je

Ijenec- Cerkveni mešani pevski zbor 
Zvon, ki je zapel pet božičnih pesmi 
slovenskih avtorjev. Kot solista zbora 
sta nastopila Teja Vidojevič in gospod 
dekan Gabrijel Vidrih.

Božični koncert so vsi nastopajoči 
sklenili s tem, da so se povezali v en 
zbor in skupaj zapeli Sveto noč, 
ki daje božičnim praznikom prav

gotovo poseben čar. Daje bilo petje 
še bolj ubrano ter Gospodu v hvalo, 
čast in slavo, so s pevci zapeli tudi 
poslušalci, kijih ni bilo malo.

Poslovili so se s toplo mislijo, 
da bi Božič živel v naših medsebo
jnih odnosih vsak dan in ne le ob 
praznikih.

Helena Boštjančič

BOŽIČNA ZGODBA

Skupinski posnetek v cerkvi sv. Nikolaja na Golcu. (foto: Klavdij Ujčič)

režirala Jadranka Boštjančič, je izdelal Jadran Vičič. Kostume za angelski 
zbor je izdelala Mojca Čeligoj, pesmi je priredil in zapisal glasbenik Alojz 
Boštjančič, za glasbeno spremljavo je poskrbela Andreja Kranjec, solistka 
pa je bila Andreja Boštjančič.

Člani KETŠD Alojzij Mihelčič iz Harij se ob tej priložnosti zahvaljujemo 
vsem, ki so nam priskočili na pomoč, še posebej župniku Ivanu Furlanu, 
vaščanom Staroda, staršem nastopajočih in pevcem Cerkvenega pevskega 
zbora Harije, ki so poskrbeli za peto mašno bogoslužje na Golcu.

Alenka Penko

RADIO CAPRIS OBDAROVAL VDC KOPER, 
ENOTO ILIRSKA BISTRICA

Mesec december je mesec 
zapravljanja, obdarovanja in pis
anja voščilnic. Letos pa se bodo 
prijatelji in poslovni partnerji Radia 
Capris zadovoljili le z elektron
sko voščilnico. Caprisovci so se 
namreč odločili, da denar, ki bi ga 
sicer porabili za nakup in pošiljanje 
voščilnic, podarijo Varstveno 
delavnemu centru Koper, enoti 
Ilirska Bistrica. Varovanci centra, 
ki so med drugim zvesti poslušalci 
Radia Capris, so znesek v višini 1 
000 EUR prejeli danes, v petek 
21. decembra. Caprisovci pravijo, 
da je najlepše darilo, ki ga lahko 
prejmeš nasmeh in odsev sreče v 
očeh tistih, ki jih obdaruješ.

Več utrinkov je objavljenih na 
www.radiocapris.si.
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PROJEKT BIOPLINSKA NAPRAVA DRUŽBE BIO FUTURA D.0.0. NA LOKACIJI BIVŠE ČISTILNE
NAPRAVE TOK V ILIRSKI BISTRICI

SPLOŠNI PODATKI PODJETJA
Naziv: Bio futura d.o.o.
Naslov: Špruha 29,1236 Trzin 
Telefon: +386 (0) 1 528 3001,528 3002 
Fax: +386(0) 1 5878230 
Elektronska pošta: info@biofutura.si 
Direktor: Igor zmazek

Lastniška struktura:
40% ACNI CONSULTING D.O.O.
30% Koto d.d.
30% Aktiva invest d. d.

DEJAVNOST PODJETJA
Podjetje Bio futura d.o.o. je bilo ustanovljeno z namenom
ZBIRANJA ORGANSKIH KUHINJSKIH ODPADKOV IN ODPADNIH JEDILNIH 
OLJ NA PODROČJU REPUBLIKE SLOVENIJE. VTA NAMEN IMA DRUŽBA 
PRIDOBLJENA DOVOLJENJA ZA ZBIRANJE ODPADKOV NA MOP, AGENCIJA 
RS ZA OKOLJE, POD ŠT. 14 ZA ZBIRANJE KUHINJSKIH ODPADKOV S 
KLASIFIKACIJSKO ŠTEVILKO 20 01 08, TER POD ŠT. 15 ZA ZBIRANJE 
ODPADNIH JEDILNIH OLJ S KLASIFIKACIJSKO ŠTEVILKO 20 01 25.
Veljavnost dovoljenj je do 01.07.2009. 
http://www.arso.gov.si/varstvo%20okolja/odpadki/podatki/
ZBIRALCI_KUHINJSKI_ODPADKI.PDF
http://www.arso.gov.si/varstvo%20okolja/odpadki/podatki/
ZBIRALCI_JEDILNA_OLJA.PDF
Odpadki se zbirajo na lokacijah naših pogodbenih strank in se
PO POTREBI ODVAŽAJO V ZA TA NAMEN USTREZNI PREDPISANI EMBALAŽI,
S SPECIALNIMI VOZILI. ZBRANE ODPADKE POSREDUJEMO V PREDELAVO V
podjetje Koto d.d.
Ker nameravamo razširiti svoje poslovanje, smo pridobili tudi
DOVOLJENJE ZA POSREDNIKA ODPADKOV PRI AGENCIJI RS ZA OKOLJE POD 
ŠTEVILKO 297.
Cilj našega podjetja je zbrati odpadke in zagotoviti predelavo 
večjih količin bioloških odpadkov in s tem prevzem večinskega
TRŽNEGA DELEŽA NA PODROČJU PREDELAVE BIOLOŠKIH ODPADKOV,TER 
RAZŠIRITI DEJAVNOST ZBIRANJA ORGANSKIH KUHINJSKIH ODPADKOV IN 
JEDILNIH OLJ NA PREDELAVO PRIMERNIH ODPADKOVV LASTNI BIOPLINSKI 
NAPRAVI.

IZJAVA ZA JAVNOST
Upravni odbor Gospodarske zbornice Slovenije, Območne zbornice 

Postojna je na svoji 4. seji, danes 25. januarja 2008 obravnaval razmere 
v gospodarstvu Notranjsko kraške regije.

UO OZ Postojna opozarja na velike pritiske, ki jih v zadnjem času 
doživlja gospodarstvo - rast cen energentov, surovin, vode, odvoza od
padkov, zmanjševanje olajšav in zato povečevanja obdavčitev. Sedaj pa 
je kulminiral še pritisk na stroške dela zaradi neobvladovanja inflacije za 
katerega je v največji meri odgovorna država, ki nosi velik delež krivde za 
nastale razmere, saj s svojimi vzvodi ne ukrepa ustrezno in pravočasno. 
Nastale težave ne morejo rešiti le delodajalci in delojemalci, temveč je 
potrebno redefinirati odnose med državo, delodajalci in delojemalci.

Država je preprečila stavko v javnem sektorju, vendar je breme višjih 
stroškov dela javnega sektorja preložila na ramena gospodarstva, ki ust
varja dodano vrednost.

Neodgovorne, nerazumne, neupravičene in nevarne so poteze države 
in zahteve sindikatov, ki ogrožajo konkurenčnost gospodarstva in s tem 
delovna mesta. Gospodarstvo NKR (notranjsko kraške regije) je delovno 
intenzivno in izvozno naravnano. Zahteve po dodatnem dvigu stroškov 
dela bodo povzročile dodatno zmanjšanje konkurenčnosti regijskega gos
podarstva, saj takih povišanj izvozne firme ne zmorejo, ker jih ne morejo 
vnesti v cene in storitve glede na dejstvo, da je inflacija v Sloveniji višja 
od inflacije na globalnih trgih, kjer tržijo svoje produkte.

Nekonkurenčna je tudi storilnost, obstoječi strošek dela zaradi visokih 
obdavčitev in prenizko število delovnih ur v delovnem procesu.

Specifičnost gospodarstva regije je nadpovprečno visok delež 
predelovalnih dejavnosti, ki ustvarjajo nižjo dodano vrednost kot druge 
dejavnosti in zaposlujejo kar 67 % delavcev v regiji. Strošek dela je v 
regiji zato že sedaj za 26 % višji kot je slovensko povprečje. Klub temu so 
družbe v regiji dvigovale plače še pred sindikalnimi pritiski, da bi ohranile 
kader, saj domačih delavcev v delovno intenzivnih panogah primanjkuje 
in se pomanjkanje kadra zapolnjuje s tujci.

Nekatere dejavnosti v regiji pa so tudi nad povprečjem plač v panogi 
in je zato dodaten dvig plač neupravičen.

UO GZS OZ Postojna podpira prizadevanja delodajalcev v pogajanjih s 
sindikati za ohranitev dolgoročne blaginje prebivalcev Slovenije ob hkrat
nem konkurenčnem gospodarstvu ter obenem poziva državo, da stroko
vno, pravočasno in odločno uporabi vse vzvode za umiritev naraščajoče 
inflacije in ustvarja pogoje za razvoj konkurenčnejšega gospodarstva.

Upravni odbor GZS OZ Postojna

Glede na govorice, ki krožijo po mestu smo začeli preverjati 
kaj se dogaja s projektom bioplinarne v nekdanji TOK-ovi čistilni 
napravi. Nek^j časa nazaj, še v prjšnjem sklicu, je Občinski svet 
sprejel potrditev zamisli o projektu bioplinarne. Nekaj časa o tem 
ni bilo veliko govora, so se pa ob kocu leta zale pojavljati infor
macije, da je podjetje pridobilo gradbeno dovoljenje, ter da bo 
kmalu pričelo z deli. O tem zakaj gre, smo preverili pri Podjetju 
BIOFUTURA d.o.o., ki je tudi lastnik zemljišča na katerem stoji 
čistilna naprava. V izjavi so nam potrdili, da so prejeli gradbeno 
dovoljenje, da im^jo izdelane izvedbene načrte in da so trenutno 
v fazi izbora izvajalcev. Izvedbena dela naj se bi začela zgodaj 
spomladi in bodo zaključena v nekaj mesecih. Preverili smo tudi 
podatke ali je podjetje pridobilo okoljevarstveno soglasje - a 
smo na Agenciji RS za okolje izvedeli, da nova uredba, ki opre
deljuje izdajanje okoljskih soglasij, nima v seznamu bioplinarn, 
kar pomeni, da iz tega vidika soglasje ni potrebno, pa tudi zaradi 
navedene količine predelave organskih odpadkov zadeva ne 
zapade pod presojo.

V nadaljevanju objavljamo celotno izjavo podjetja Biofututa 
d.o.o. ter podatke o podjetju in napravi, ki so dostopni na njihovi 
spletni.
lajava za javnost

Bio futura d.o.o. je prejela grad
beno dovoljenje za rekonstrukcijo 
bivše čistilne naprave TOKa v Ilirski 
Bistrici v bioplinsko napravo. Re
konstrukcija je smiselna, ker je teh
nologija obeh v osnovi zelo podobna, 
bistvena razlika pa je namen - pri 
čistilni napravi je bil namen čiščenje 
industrijskih odpadnih voda, pri bi- 
oplinski napravi pa gre za obnovljiv 
vir energije, ki kot surovino uporablja 
biološke odpadke. Izhodne snovi 
čistilne naprave so bile očiščena od
padna voda, kot stranska produkta 
pa mulj, ki se je deponiral in plin, 
ki je izgoreval na bakli, kadar pa je 
vseboval preveč negorljivih plinov, 
pa je uhajal v ozračje. Izhodna snov 
bioplinske naprave pa je poleg plina, 
ki je v tem primeru zaželen energent 
in ga zato ni cilj spuščati v ozračje, 
tudi biološko gnojilo in toplota, ki jo je 
možno poceni uporabiti za ogrevanje 
bližnjih objektov.

Investitor Bio futura d.o.o. ima 
izdelane izvedbene načrte in je 
trenutno v fazi izbora izvajalcev. Iz
vedbena dela se bodo začela zgodaj 
spomladi in bodo zaključena v nekaj 
mesecih.

Namen naprave je predelava 
organskih odpadkov v predvideni 
količini 30.000 ton letno, proiz
vodnja bioplina in izraba le-tega za 
pridobivanje t.i. zelene električne

energije in toplote. Kot stranski 
produkt nastane pri proizvodnji tudi 
t.i. digestorski ostanek, kije sam po 
sebi biološko organsko gnojilo.

Podjetje Bio futura d.o.o. namer
ava tako razširiti dejavnost zbiranja 
organskih kuhinjskih odpadkov na 
predelavo le teh, njihova predelava 
pa predstavlja zanimiv energetski 
potencial.

Problematika ravnanja z biološko 
razgradljivimi odpadki je znana že 
vrsto let, predvsem kot aerobna (na 
zraku) obdelava ločeno zbranih frak
cij bio-razgradljivih odpadkov (kom
postiranje). Postopki anaerobne 
(v zaprtem prostoru) predelave so 
bili v preteklosti, zaradi zahtevnejše 
procesne opreme in vodenja postop
ka, manj uveljavljeni. Metan, ki nas
taja pri razgradnji, je eden največjih 
onesnaževalcev okolja, obenem pa 
učinkovit energent. S Kjotskim spo
razumom o zmanjšanju toplogrednih 
plinov in z varčevanjem primarnih 
energentov je začela anaerobna pre
delava dobivati večji pomen. Prede
lava organskih odpadkov v bioplinski 
napravi predstavlja mnogo boljšo 
rešitev kot njihovo kompostiranje, saj 
ima bioplin, kot obnovljivi vir energije, 
pomembno vlogo pri povečanju 
oskrbe z »domačo« energijo in 
zmanjševanju obremenjevanja okolja 
ter emisij toplogrednih plinov .

Projektant Esotech d.o.o. iz 
Velenja je moral upoštevati stroge 
okoljevarstvene predpise in stand
arde. Ti zahtevajo vso predelavo 
in skladiščenje v zaprtih posodah 
in prostorih, zagotavljajo natančno 
sledljivost vseh vhodnih in izhodnih 
surovin z laboratorijskim spreml
janjem, prevoze v zaprtih vozilih, 
pretovarjanje v zaprtem prostoru 
iz katerega se izsesava zrak, ki se 
zaradi preprečevanja eventuelnih 
neprijetnih vonjav pred izpustom v 
ozračje prečisti v biofiltru.

Projekt izgradnje bioplinske 
naprave družbe Bio futura d.o.o. 
v Ilirski Bistrici naj bi predvidoma 
potekal po fazah: v začetni fazi se bo 
obnovila obstoječa oprema, sledila 
bo izgradnja objekta za sprejem in 
pripravo odpadkov, v zadnji fazi, ko bi 
tekoči digestorski ostanek (biološko 
gnojilo) sušili in pripravljali za raztros 
v trdi obliki, pa se bo zgradila čistilna 
naprava za odpadne vode nastale po 
dehidraciji digestorskega ostanka. Za 
pridobitev potrebnih tehnoloških pod
log je Bio futura angažirala konzultan- 
ta s Švedske, kot ene najizkušenejših 
dežel s tega področja, kjer veljajo tudi 
stroga pravila ravnanja z odpadki, ki 
je postavil tehnološke okvire naprave. 
Naprava bo obratovala pri termofilnih 
pogojih - to pomeni pri povišani tem
peraturi, zaradi krajšega postopka 
in večjega izkoristka biološkega 
odpadka.

Tehniine 
karakteristike 
in zmogljivost 

bioplinske
naprave:

• ZMOGLJIVOST PREDELAVE:
30.000 KG ORGANSKIH 
ODPADKOV LETNO.
• PREDVIDENA PROIZVODNJA 
BIOPLINA: CCA 8.000 m3 
DNEVNO.
• PROIZVODNJA ELEKTRIČNE 
ENERGIJE IZ BIOPLINA: 1,1 MWe.
• PREDVIDENA PROIZVODNJA 
TOPLOTNE ENERGIJE: 1,2 MWE.
• DIGESTORSKI OSTANEK- 
BIOLOŠKO GNOJILO: 164 M3 
DNEVNO.
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PODJETNIK LETA 2007 LJUBO NADOH

Ljubo Nadoh je ustanovitelj in direktor podjetja PET RAK Ilirska Bistrica, ki se ukvarja s proizvodnjo embalaže za 
živilsko in kozmetično industrijo ter široko potrošnjo.

Podjetje PETPAK kar 70 odstotkov izdelkov izvozi na tuje trge - z njimi zalagajo zahtevna tržišča Italije, Nemčije, 
Švice, Španije in Avstrije. Načrti za letošnje leto so še drznejši, saj nameravajo delež izvoza povečati na 95 odstotkov 
in predelati 300 ton materiala letno. Z nedavno preselitvijo v nove sodobno urejene poslovne in proizvodne prostore 
v Industrijsko obrtni coni Trnovo in novo tehnologij za izdelavo PET embalaže bodo to zagotovo dosegli.

Z realizacijo zastavljenih ciljev se bo podjetje PET PAK, d.o.o. uvrstilo med srednje velika podjetja za predelavo 
plastike v tem delu države.

Konec aprila je kolektiv 
družinskega podjetja iz Dolnjega 
Zemona odprl nove proizvodno- 
poslovne prostore v industrijsko- 
obrtni coni Trnovo. Kako to, da ste 
se preselili?

Naši preselitvi je botrovala velika 
prostorska stiska, naši načrti za pri
hodnost pa tudi zahtevajo večje in 
urejene proizvodne prostore.

Kdaj in kako je vaše podjetje 
nastalo?

Korenine podjetja segajo v leto 
1990, ko se je moja žene Vesna, 
po poklicu sicer medicinska sestra, 
odločila za nadaljevanje obrtne tradic
ije. Pot, ki si jo je izbrala, še zdaleč 
ni bila povezana z njenim osnovnim 
poklicem, zato je morala po takratni 
zakonodaji najprej opraviti vse pred
pisane kvalifikacije, da se je lahko 
spoprijela z dejavnostjo predelave oz. 
izdelave izdelkov iz plastičnih mas.

Posla ste se lotili kar doma?
Res je, z delom je žena začela 

kar v svojem rojstnem kraju - na Dol
njem Zemonu, v maminih prostorih. 
Čez osem let, pa sem se ji pridružil 
tudi sam.

Kakšni so bili vaši začetki?
Vsak začetek je težak, z delom, 

željo, vizijo in trdno voljo pa so se 
stvari odvijale v pravo smer. Nad
aljevali smo s starimi programi in 
hkrati razvijali nove. Počasi smo se 
opremljali z vse boljšo tehnologijo in 
se podajali v tujino oz. bolje rečeno 
na trge Evropske unije. Danes se 
lahko pohvalimo, da smo s svojimi 
izdelki prisotni na številnih trgih.

Z razvojem podjetja ste dobro 
in hitro napredovali in če prav 
razumem ste naleteli na težave s 
prostorom?

Tako rekoč čez noč, so postali 
prostori na Dolnjem Zemonu veliko 
premajhni. Sprva smo si pomagali z 
najetimi prostori v neposredni bližini 
obrtne delavnice, ki jih še vedno 
uporabljamo. Ves čas pa smo si priza
devali, da bi našli primerno lokacijo za 
izgradnjo novih prostorov. Priložnost 
se je pokazala v OIC Trnovo, rezultat 
naših želja in prizadevanj pa je nova 
poslovno-proizvodna hala.

Otvoritev ste imeli v aprilu lan
skega leta, za kakšen objekt pa 
pravzaprav gre?

Nova poslovno-proizvodna hala

je sodobnih oblik z lepo urejenim 
parkiriščem, nakladalno rampo in 
zanimivo hortikulturno ureditvijo 
okolice.

No, pa ste na konju?
Kar hitro sva z ženo ugotovila, da 

nama kljub 1000 kvadratnih metrov 
prostora, manjka še kakšnih 500 
kvadratnih metrov, predvsem za pre
potrebne skladiščne prostore, saj v 
naši firmi letno predelamo približno 
120 ton plastike. Večina izdelkov je

Poslušalci Radia 94 in Notranjskega radia so že trinajstič 
zapovrstjo izbrali »Njo«, »Njega«, podjetnika in politika, ki so s 
svojim delom, po njihovem mnenju, najbolj zaznamovali leto 
2007. Letošnja akcija je potekala 2 meseca; najprej smo 366 
občin, krajevnih skupnosti, šol, društev in ostalih organizacij 
povabili k sodelovanju in prosili, naj oddajo svoje predloge, 
gospodarstvenike in podjetnike pa sta predlagali Gospo
darska zbornica in Obrtno - podjetniška zbornica Slovenije. 
Seveda so piko na i pristavili poslušalci, ki so se odločali med 
predlaganimi, politika pa so izbrali kar sami.

V akciji so bili radijskim sodelavcem v veliko pomoč lokalni 
časopisi Prestop, Snežnik in Notranjsko - kraške novice 
ter Studioproteus iz Postojne, ki je poskrbel za neposredni 
televizijski spored prireditve, za kar se jim radijci zahvalju
jejo.

Sodelavci Radia 94 in NTR so štiri z največ glasovi razglasili 
na svečani prireditvi v Jamskem dvorcu v soboto, 19.1.2008. 
Priznanja pa so šla v roke dr. Danila Turka, ki si je prislužil 
naziv Politična osebnost 2007, Podjetnik leta 2007 je postal 
Ljubo Nadoh iz Ilirske Bistrice, Ona 2007 Andreja Buh iz Loža, 
On pa Saša Boštjančič iz Jasena pri Ilirski Bistrici.

namenjena živilski industriji, nekaj 
pa tudi kozmetični industriji in drugim 
panogam, saj si v današnjih časih 
življenje brez plastične embalaže le 
težko predstavljamo.

Nove proizvodne zmogljivos
ti vam bodo omogočale tudi 
razširjeno proizvodnjo, Kakšni so 
vaši načrti?

ravno zaradi nje smo nadaljevali še z 
večjim elanom. Nedvomno pa uspehu 
botruje tudi skrb za permanentno 
izobraževanje in spremljanje nov
osti s prisotnostjo na domačih in tujih 
specializiranih sejmih ter neposredni 
nabavi materialov, orodij in direktni 
prodaji, kar bistveno zmanjša stroške 
poslovanja.

Z novimi zmogljivostmi načrtujemo 
povečanje proizvodnje na 300 ton 
letno. Orodja za izdelavo embalaže 
nastajajo v sodelovanju s tremi orod
jarnami, kupujemo pa jih tudi v 
Milanu in na Japonskem. In prav iz 
Japonske je prišla še ena naj novejša 
tehnologija za izdelavo okolju prijazne 
PET embalaže.

Kje vidite razlog vašega us
peha?

Zagotovo velja uspehe pripisati 
delavnosti, iznajdljivosti vsem nam 
- saj se je podjetju pred dvema 
letoma pridružila še hčerka Erika in

Kaj vam in vaši družini pomeni 
prejeta nagrada?

Prav gotovo je to zame velik us
peh, daje širša množica ugotovila, da 
dobro delamo. Zame in za družino je 
to izziv in obveza za prihodnje, pa tudi 
velika odgovornost. Moram izkoristiti 
to priložnost, da se zahvalim vsem, ki 
so me imenovali in glasovali zame, pa 
tudi vsem prijateljem in sodelavcem, 
ki nas podpirajo na naši poslovni 
poti.

Veliko uspešnega dela vam 
želimo
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OKROGLA MIZA VERA V JAVNOSTI
IN ZASEBNOSTI

Okrogla miza o veri v javnosti in zasebnosti je potekala v prostorih knjižnice 
v Ilirski Bistrici, dne 13.12.2007. Organizirali smo jo člani Nove generacije 
Ilirska Bistrica, podmladek Slovenske ljudske stranke, v soorganizaciji s 
knjižnico Makse Samsa Ilirska Bistrica. Okroglo mizo je moderiral Janez 
Tomšič, svoja mnenja in razmišljanja pa so predstavili dr. Drago Čepar, direk
tor Urada vlade RS za verske skupnosti; dr. Ciril Sorč, predstavnik katoliške 
vere, bistriški duhovni pomočnik, redni profesor za dogmatično teologijo na 
Teološki fakulteti v Ljubljani ter predstojnik Inštituta za sistematično teologijo 
na prej omenjeni fakulteti; Nevzet Porič, tajnik islamske skupnosti Slovenije 
in Andrej Bubnič, biolog po duši, študent komunikologije ter predstavnik 
‘Novega sistema'. Kot gosta sta bila povabljena tudi predstavnika pravoslavne 
vere ter Jehovovih prič, vendar sta svojo odsotnost opravičila.

Vera je del življenja mnogih ljudi po vsem svetu. Različnim religijam je 
skupno to, da verjamejo, da obstaja nekaj več kot zgolj fizični svet, ki se 
zaznavaš čutili. Verni ljudje verjamejo, da obstaja nekaj posebnega, kar daje 
življenju vsebino in smisel. Vse vere v svoji korenini nosijo enaka sporočila, ki 
jih ljudje včasih nočejo prav slišati in jih obrnejo po svoje. Čeprav se poraja 
nešteto vprašanj, vera sama ne sprašuje in ne daje odgovorov, saj je odgovor 
vera sama. Je prepričanje vsakega posameznika in je zelo osebna zadeva. 
Na okrogli mizi nismo iskali resnice, ker ima vsak vernik svojo. Sedanja 
slovenska ustava pa določa svobodno izpovedovanje vere tako javnosti 
kot zasebnosti. Gostje so se dotaknili vprašanja, kje so okviri te javnosti in 
kolikšna je svoboda javnega izražanja vere.

V uvodnem delu je dr. Drago Čepar predstavil referat, s katerim nas je 
popeljal v osrčje razprave. Pobližje nam je predstavil težave, s katerimi se 
srečujejo različne verske skupnosti v tujini. Nevzet Porič je predstavil mus
limansko vero in izrazil zadovoljstvo, da lahko javno izražajo svojo versko 
pripadnost tudi v Sloveniji. Dotaknil se je tudi 11. septembra in poudaril, da 
vodje islamske skupnosti v svetu te napade obsojajo. Dr. Ciril Sorč je poudaril, 
da se morajo različne verske skupnosti povezovati in medsebojno spoštovati. 
Z lepimi besedami je Andrej Bubnič zaključil uvodni del, ko je predstavil ‘Novi 
sistem’ in bistvo, da je kruha dovolj za vse in da si ga moramo deliti.

Vzdušje je tekom večera popestril David Sedmak, ki je na diatonični har
moniki zaigral nekaj slovenskih narodnih pesmi. V drugem delu okrogle mize 
so obiskovalci postavljali vprašanja gostom. Izkazalo se je, da je bila tema 
dobrodošla, saj je bilo postavljenih veliko različnih vprašanj. Ob zaključku 
okrogle mize se je vodstvo Nove generacije zahvalilo gostom s priložnostnimi 
darilci. Kot se za vsak zaključek spodobi, so se lahko tudi obiskovalci po
sladkali in izmenjali svoja mnenja ob neformalnem klepetu.

Ilirska Bistrica, 11. januar 2008

IZJAVA ZA JAVNOST
Civilna iniciativa Zbor za Primorsko je v začetku letošnjega lata pričela z akcijo zbiranja podpisov podpore za

ohranitev imena »PRIMORSKA« v 
imenih bodočih pokrajin.

Sedanji predlog Vlade RS, pred
videva razdelitev Primorske na tri 
pokrajine: Istrsko Kraško, Notran
jsko in Goriško. O imenu Primorska 
niti sledu. V protest temu in v bran 
imenu, pojmu in vsebini, ki ga nosi 
beseda Primorska, je bila oblikovana 
Civilna iniciativa »Za Primorsko«.
Organizirali so že veliko zborovanje 
v Ajdovščini, ki je opozorilo na vse 
plati in pomen Primorske za njene 
prebivalce in celotno državo. Nihče 
nima mandata ali pooblastila, da 
izbriše to ime.

Primorska je ponovno vstala in 
bo stala dokler se ne poimenujejo 
pokrajine s tem imenom.

Civilna iniciativa Zbor za Primor
sko je želela omogočiti tudi našim

občanom, da sodelujejo v tej akciji, tako da so 
lahko občani občine Ilirska Bistrica, podpisali 
podporo na stojnici Civilne iniciative Zbor za Pri
morsko, ki je bila:

- na »placu« , dne 16.1.2008 od 9.oo do 
12.00 in

- pred banko Koper, dne 11.1.2008 od 9.oo 
do 12.00 ure ter 16.1.2008 od 9.oo do 12.00

ter po številnih gostilnah in trgovinah v mestu 
in po vaseh.

Peticijo lahko podpišete tudi preko interneta. 
Naslov za klikje: http://www.tigrdrustvo.si/index. 
php?option=com_content&task=view&id=38&lte 
mid=2.

Zberimo podpise za Primorsko!!!!!
Civilna iniciativa Zbor za Primorsko

Za 00 NG IB, Ana Kalister Komentar

www.malgaj.com

Čisto majčkene cene 
so spet tu.

In spet razveseljujejo. Sedaj vam lahko prinesejo celo do 
2.800 EUR ugodnejše cene. Zato pohitite v naš salon in si 
izberite svojega Volkswagna. Na vas čakajo Fox, Polo, 
Golf, Golf Plus, Jetta, Passat in Sharan na zalogi. Višina 
prihranka je odvisna od posameznega modela. Z vsakim 
od njih pa bo vstop v novo leto prav gotovo še lepši.

Vaš VW prodajalec:

Malgaj Postojna 
Tržaška 84 
Tel: 05/72 11 400

Porvhr Slovenija. <Lo.o„ Bravničarjev* 5.1000 Ljubljana. Skupna poraba: 4.5 -11,01/100 km. Emini je COz ll9-26Sg/km. število vozil in modelov (c omejeno.

ODPRTO PISMO BISTRIŠKIM SVETNIKOM IN OSTALIM

OBČINSKIM OBLASTNIKOM
Spoštovani.
To pismo naj bi objavil že pred 

meseci pa ni ratalo, zato je v njem 
nekaj anahronizma, ki pa ga na
menoma ne bom izbrisal.

Sem Janko Poklar. Bil sem 3 
mandate v občinskem svetu. Nisem 
dosegel veliko, želim pa, da kaj 
dosežete vi. Zato me zanima kdo ste 
in kaj delate tam. Poznam vas, več 
ali manj vse.

Slišim, da ste zelo konstruktivni 
pač v smislu, da se vam vse dopade 
kar predlaga občinska uprava pod 
taktirko župana. Vem za nekaj svet
nikov, ki naj bi bili bolj v opoziciji. Ti 
so se tudi izpostavili ob lanski akciji 
Zbora za Primorsko, ostali se niste. 
Ti so dokazana opozicija. Niso pa 
krivi, da jaz kot občan ne vem, če 
se v tej občini kaj dogaja, saj redno 
prebiram Primorske novice, kjer pa 
na dva tedna naletim le na poročila o 
kulturnih dogodki, kar je hvala bogu 
tudi lepo.

Vem pa tudi to, da so občinske 
strukture doživele poraz na refer
endumu, ker so slepo verjele, da 
Bistričanom tako ali tako ni nič mar 
in bi bili lahko, tako mimogrede, tudi 
Notranjci.

Na koncu se je pač izkazalo, da 
nismo norci.

Torej spoštovani svetniki. V izred
no zadoščenje bi mi bilo, če bi lahko

kdaj pa kdaj pokramljal z vami, da 
bi izmenjali mnenja, si kaj povedali, 
saj nam je ja vsem interes, da se 
kaj zgodi, premakne, naredi. Rad bi 
pridobil vaše elektronske naslove, 
če jih imate, saj je dandanes žal ta 
oblika še najbolj ekspeditivna. Jaz 
kot občan in volilec želim od vas, da 
me poslušate in obravnavate moja 
mnenja. To je vaša državljanska 
dolžnost, kajti izvolili smo vas na 
demokratičnih volitvah občani Ilirske 
Bistrice.

S tem pismom vas želim pozitivno 
izzvati, zato pričakujem vaše komen
tarje in odgovore.

Le tako bomo vzpostavili kon
struktiven dialog in pogoje za napre
dek. Če se bomo skrivali drug pred 
drugim, ne bo nikoli nič.

PS: Še ena kritika.
Ustanovitev kvazi novega 

občinskega glasila je čisti nonsens 
in fiasko. Časopis Snežnik izhaja že 
petnajst let in objavi vse kar prispe 
v uredništvo, saj tako ali tako rabi 
prispevke. Vsi VI ste imeli in še vedno 
imate neomejene možnosti in prilike, 
da bi kdaj kaj vanj napisali. Kdo od 
vas je kdaj kaj napisal v Snežnik? 
(Izjemam se opravičujem). A zdaj, po 
novem, bi pa kar pisali? A po diktatu 
župana? Bo to torej diktatorsko glasi
lo? Župan, ki bo postavil urednika, bi 
bil navaden pajac, če bi dovolil , da

v njegovo glasilo napišete kaj proti 
njemu. V moji mladosti smo temu 
po francosko rekli »blamaž«.

Menim, da bi vas mi, bistriški 
volilci, morali poklicati na odgovor
nost, ker tako neodgovorno trošite 
naš proračunski denar.

Prav bi bilo, da bi se zavedali, da 
ste v službi volilcev in da bi prav ti 
vaši volilci radi vedeli, kaj počnete in 
kakšne načrte imate. Teh informacij 
pa je veliko premalo.
Jih bo vse polno v novem glasilu?

Pa lep zeleni pozdrav.
Janko Poklar 

ZELENI

COMMERCE
GRAFIČNE STORITVE 
IN TRGOVINA d.o.o.

Bazoviška 40 
6250 Ilirska Bistrica 
tel.: 05/71-00-320 
fax: 05/71-41-124
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VESELI DECEMBER Z GRAŠČINO
December je čas praznovanj, obdarovanj in mnogih prireditev. Tudi v 

društvu Graščina smo bili v tem mesecu zelo aktivni. V našo že sedaj zelo 
obsežno kroniko, smo vpisali še nekaj novih skupnih doživetij in druženj.

Začelo se je z obiskom sv. Miklavža, ki smo ga s sanmi najprej popeljali 
po bistriških ulicah, do doma upokojencev, kjer smo razveselili tamkajšnje 
oskrbovance, potem pa v dom na Vidmu, kjer so otroci iz kulturnega društva 
Lipa iz Pivke uprizorili igrico. Sledilo je seveda obdarovanje pridnih otrok, ki 
so se v lepem številu zbrali v dvorani.

Naslednji dan smo ponovno vpregli sani in Miklavža pospremili v kneško 
cerkev Marijinega vnebovzetja v Knežaku, kjer so nam domači otroci ravno 
tako odigrali igrico in tudi tam je dobri mož obdaroval otroke, ki so do zad
njega kotička napolnili cerkev.

Sani smo pospravili do obiska naslednjega dobrega moža, ko je obiskal 
pridne otroke v kneški osnovni šoli. Skupaj z grajsko konjenico smo Dedka 
mraza pospremili do igrišča za šolo.

26. decembra, pa je člane čakala glavna prireditev v celem letu. Bla
goslov konj, ki je potekal pred cerkvijo Sv. Ane na Baču. Konjeniki in furmani 
smo se zbrali v velikem številu. Pogledat nas je prišla velika množica ljudi, 
katera je lahko prisluhnila tudi nastopu MePZ Tabor Kalc 1869 iz Knežaka 
in si ogledala nastop folklorne skupine Gradina. Vsem zbranim so čakanje 
na konjenike popestrili otroci iz osnovne šole Knežak s svojimi glasbenimi 
nastopi, Bečanke pa so obiskovalce pogostile z domačimi dobrotami. Po 
uradnem blagoslovu, seje slavje nadaljevalo v gostilni Keš s skupino Nikoli 
sami. Hrane in pijače seveda cel večer ni zmanjkalo.

Za konec leta, smo še zadnjič zapregli sani in odpeljali dedka mraza v 
Ilirsko Bistrico, kjer je v šotoru pri bistriški gimnaziji obdaroval vse otroke, 
ki so se udeležili otroških delavnic, ki so jih pripravili v sklopu »norega de
cembra« .

Bilo je lepo, zabavno in pestro za vse. Tako za najmlajše, kot tudi za nas, ki 
smo prireditve organizirali in pripravljali ter se poskušali kar najbolje potruditi, 
da bi nam uspelo. Naša največja nagrada in izziv za delo naprej, pa je bila 
zagotovo zelo velika obiskanost prireditev povsod, kjer smo sodelovali.

Naj vam na koncu zaželim srečno, uspešno, zdravja polno leto 2008.
Andreja Slavec

DEDEK MRAZ V NAŠEM MESTU
Dede Mraz je tudi letos obiskal naše mesto. V dom na Vidmu je prispel 

29. 12. 2007 v spremstvu ga. Melite Osojnik in njene Pravljice o zlati roži. 
Polna dvorana majhnih nadobudnežev je z zanimanjem spremljala glasbeno 
pravljico in prihod Dedka Mraza.

Članici Društva podeželskih žena ga. Darinka Brožič in ga. Milka Prosen

Da pa sta poskrbeli, da bo spomin na dobrega moža še slajši. Otrokom 
sta spekli slastne domače piškote, ki se jim nismo mogli upreti niti starši in 
Dedek Mraz.

Kafja Prosen Boštjnačič, 
Društvo prijateljev mladine Ilirska Bistrica

koliSter Dolenje 2a, 05 / 788 60 10 

PE Ilirska Bistrica, 05/710 14 30

Velika izbira avtoplaščev in alu platišč 
MERJENJE IZPUŠNIH PLINOV

NOVA PONUDBA
POLNJENJE KLIMATSKE NAPRAVE

delovni čas od 8. do 19. ure, v soboto od 8. do 14. Ure. 
Prodaja vozil OPEL 05 / 788 60 09 

Akcija "Pomladanska presenečenja" 
z izrednimi popusti do konca meseca junija

NOVA CORSA, ASTRA, MERIVA, ZAPIRA, VECTRA, SIGNUM, VIVARO, COMBO
NOVA OPEL ANTARA

E POOBLAŠČENI OPEL"©- SERVIS j
originalni rezervni deli, originalna dodatna oprema :

TRADICIONALNO NOVOLETNO SREČANJE POLICISTOV,, 
CARINIKOV IN PREDSTAVNIKOV LOKALNIH OBLASTI 

NA POSTAJI MEJNE POLICIJE JELŠANE
Dne 27.12. 2007 so se na me

jni črti na mednarodnem mejnem 
prehodu Jelšane na tradicionalnem 
novoletnem srečanju zbrali pred
stavniki policije in carine, ki delajo 
na območju občine Ilirska Bistrica ter 
sosednjih občin na območju Repub
like Hrvaške.

Srečanja so se udeležili tudi člani 
občinskih vodstev z obeh strani meje. 
Tako so bil iz občine Ilirska Bistrica 
prisotni župan Anton ŠENKINC, di
rektorica občinske uprave Tatjana 
URBANČIČ, vodja oddelka za gos
podarsko infrastrukturo Ivan BARBA 
in občinski svetnik in predsednik 
posvetovalnega telesa župana občine 
Ilirska Bistrica Igor ŠTEMBERGER. Iz 
občine Matulji (RH) pa Bruno FR LAN, 
načelnik občine in iz občine Klana 
(RH) načelnik Ivan ŠNAJDER.

Gostitelja letošnjega srečanja je 
bil načelnik občine Matulji gospod 
Bruno FRLAN, ki je v nagovoru pou
darila pomen sodelovanja policije in 
civilnih oblasti. Pohvalil je dosedanje 
dobro sodelovanje med varnostnimi 
organi obeh držav v prepričanju, da 
bo tako tudi v prihodnje, predvsem v 
korist prebivalstvu z obeh strani meje, 
ki jih povezujejo, kulturne, družinske 
in gospodarske vezi.

Po pozdravnih besedah župana 
občine Ilirska Bistrica so si pred
stavniki z obeh strani državne meje 
izmenjali priložnostna darila ter nad
aljevali z neformalnim srečanjem v 
prijetnem okolju na območju Rupe.

Zlatan KOVAČEVIČ 
KOMANDIR POLICIJSKE 

POSTAJE 
POLICIJSKI INŠPEKTOR I

TELEVIZIJA 12,5 € na mesec 

INTERNET že od 12 € na mesec

TELEFONIJA že od 4 € na mesec

TELES, telekomunikacije, d.o.o.
Vilharjeva 35, 6250 Ilirska Bistrica

mumšnriM = mm&m

\ PIŠITE NAM
S sneznik@kabelnet.net
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ZGODILO SEJE V GLASBENI ŠOLI ILIRSKA BISTRICA...
NOVEMBER

• Na Flavtistri (1. mednarodno združevanje flavtistov), ki je bila v Kopru 
24.11.2007 je flavtistka Ana Penko iz razreda Adnana Zubčeviča med 53. 
tekmovalci dosegla 4. nagrado. Na klavirju jo je spremljala Nina Volk.

DECEMBER
• Na mednarodnem tekmovanju v Trstu je flavtistka Ana Penko v svoji 

kategoriji dosegla 4. nagrado. Anin mentorje Adnan Zubčevič, na klavirju 
jo je spremljala Nina Volk.

Tolkalist Leon Žužek, Mentor: Matevž Bajde, Klavirska spremljava: Vjeko- 
slava Miculinič

novoletnim nastopom oglasil »Božiček« Banke Koper d.d. in nas obdaril z 
2000 evri donacije. Donacijo smo prejeli kot nagrado za uspešno delovanje 
in spodbudo pri nadaljnjem razvoju šole.

Vodstvo šole in celotni kolektiv smo bili ob tem dogodku prijetno 
presenečeni in hkrati zelo zadovoljni. Denar bomo namenili za nakup dveh

• Božično-novoletni nastop 
učencev plesnih pripravnic, ba
leta, komornih skupin in orkestrov v 
četrtek, 20.12. v dvorani doma na 
Vidmu.

Pihalni orkester

Jazz band

• Šolski pihalni orkester je pod vodstvom dirigenta Iztoka Babnika v 
četrtek, 13.12.2007 nastopil skupaj s pihalnim orkestrom Glasbene šole 
Kranj v Prešernovem gledališču v Kranju.

Glasbena šola Ilirska Bistrica poleg rednega sodelovanja na revijah- 
srečanjih Zveze primorskih glasbenih šol tesno sodeluje tudi z glasbenimi 
šolami iz drugih regij. Naši učenci in učitelji se z vrstniki in kolegi iz Glas
bene šole Huga VVolfa iz Slovenj Gradca srečujejo vsako letno na skupnem 
koncertu.

Pihalni orkester naše glasbene šole in pihalni orkester Glasbene šole 
Kranj sta se prvič srečala tu pri nas v letu 2006 in pripravila skupni božični 
koncert v dvorani doma na Vidmu.

V lanskem decembru so naši godbeniki obiskali kranjsko glasbeno šolo 
in skupaj zaigrali v Gledališču Franceta Prešerna.

Šolski pihalni orkester deluje drugo leto pod vodstvom profesorja Iztoka 
Babnika.

Sodobna glasbena šola nudi učenecem življenje z glasbo.

Z donacijo sredstev Glasbeni šoli Ilirska Bistrica želimo, da bi lažje izpeljali svoje 

zastavljene cilje in čimvečjemu številu naših otrok omogočili glasbeno 

izobraževanje in obogatili svoj instrumenta rij. ,« je ob vročitvi čeka povedala 

vodja enote Anica Dovgan Stare

violončel, ki sta nujna za kvalitetnejši pouk oddelka. Ček je šoli oz. ravnatelju 
šole Laszlu Balazsu izročila vodja enota Banke Koper Ilirska Bistrica, gospa 
Anica Dovgan Stare.

Glasbeno šolo so obdarile tudi Kraške lekarne Ilirska Bistrica, ki jih 
zastopa gospa Anita Malnar, v višini 300 evrov, ki jih je šola porabila za 
nakup majic za člane orkestrov šole.

Obema donatorjema, Banki Koperd.d. in Kraškim lekarnam, se vodstvo 
šole skupaj s kolektivom iskreno zahvaljuje.

• Nastop violinistov Glasbene šole Ljubljana Vič-Rudnik, iz razreda Tine 
Balazs ob spremljavi Irine Milivojevič v dvorani naše šole dne, 14.12.2007.

• Drugo obletnico delovanja šole v novih prostorih smo dne 21.11.2007 
obeležili s koncertom, na katerem so se predstavili izbrani učenci vseh 
oddelkov glasbene šole.

• Mesec december je mesec obračunov, želja in pričakovanj. V sredo, 
19.12.2007 smo se tudi v našemu kolektivu razveselili, ko se je na božično-

JANUAR
• 5. regijski kviz iz nauka o glasbi je bil v sredo, 16.1.2008 v Glasbeni 

šoli Postojna. Tekmovalna ekipa šole, ki so jo sestavljali Rok Renko, Doris 
Primc in Blaž Šuštarje dosegla odlično 2. mesto. V spremljevalni ekipi so bili 
Nina Renko, Anja Zidar in Nastja Šenkinc. Obe ekipi sta na kviz pripravljali 
učiteljici Elena Sedmak in Marija Lenarčič. Na klavirju štiri ročno sta zaigrala 
Nina in Rok Renko iz razreda Martina Lenarčiča.

Učenci baleta 
Mentorica Vesna Cestnik

Ansambel kitar

Mentor Ante Radnič

Godalni orkester
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SAŠA BOŠTJANČIČ
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Da, zadnja leta pred upokojitvijo 
sem delal kot sekretar občinskega 
sveta občine.

Lesonitovci vas poznajo iz Le
sonita, vsi ostali pa po udejstvovan
ju v kulturi in ZKD-ju?

Res je, zadnjih 20 let sem veliko 
delal na kulturnem področju, predvsem 
v Zvezi kulturnih društev, ki je bila 
odmevna kulturna organizacija zadnjih 
30 let. Na predlog takratne Občinske 
kulturne skupnosti je bila zveza us
tanovljena zato, da je združevala 
vsa kulturna društva, preko nje pa je 
potekalo skoraj vse kulturno življenje v 
občini. Je pa prišlo pred nekaj leti do 
sprememb pri občinski politiki, ki so 
botrovale temu, daje zveza prenehala 
z delom.

Ime Saša Boštjančič, je po vsej verjetnosti, dobro poznano večini 
Bistričanov, predvsem tistim, ki se radi ukvarjajo s kulturo, nekateri 
ga poznajo iz tovarne Lesonit ali pa mogoče kot funkcionarja občine. 
Vedno je bil in deloval na izpostavljenih funkcijah, njegovo dolgoletno 
in dobro delo pa se je pokazalo tudi pri letošnji akciji Radia 94 “ONA, 
ON”, ko je bil med poslušalci izbran za ON leta 2007. Izdaja notne 
zbirke ob koncu lanskega leta ter prestižni naslov v letošnjem letu je 
bil povod za pogovor.

Kdo je Sašo Boštjančič... od kje 
ste doma, koliko vas je bilo?

Doma sem iz Harij, tam me tudi 
poznajo, da sem Čuaočetou iz Harij. 
Moje brate tudi, ki so še vsi zelo ak
tivni, seveda vsak na svojem področju. 
Vsak je stopal po svoji življenjski poti, a 
petje je ostajalo tisto skupno, kar nas 
je vedno družilo. Med našo skupno

Zaradi narave dela sem bil v stiku 
skoraj z vsakim posameznim zapos
lenim, predvsem zaradi izobraževanja 
za varstvo pri delu ali pa v zvezi z 
zdravniškimi pregledi. Iz te službe 
izvirajo tudi nekatere moje funkcije, 
ki sem jih takrat opravljal. Aktiven sem 
bil v sindikatu, kar nekaj let. Kot vemo 
takrat sindikat ni imel neke pomem

Družinska slika iz 60 let

njegovem odhodu. Takratna struktura 
kulturnih delavcev je bila povezana 
predvsem s SKD Bazovica na Reki 
in pokojno Borko Kalčič iz občine 
Matulji. Šele pozneje smo sodelovanje 
razširili na več, posebno pevskih 
skupin, z obeh strani meje. Z naše 
strani smo največ sodelovali na polet
nih prireditvah v Matuljih, tudi z Brati 
Boštjančič, pa z ansamblom Bistre. 
Njihovi zbori pa so prihajali k nam in 
imeli smo redno izmenjavo teh skupin
- dosti več kot danes. Vrhunec pa 
smo dosegli na prireditvi »Na meji 
brez meje« v Novokračinah, kjer smo 
v sodelovanje vključili poleg kulturnih 
tudi športna društva, pa tudi turistične 
organizacije in celo župane iz vseh 
treh obmejnih občin. Danes ugotavl
jam, da tistega zagretega sodelovanja 
ni več.

Zakaj?
Zdi se mi, da je danes prisotno 

le še formalno sodelovanje, kjer je 
poudarek le na izvedbi prireditve. 
Manjkajo osebna poznanstva, ki so 
bila nekoč že utečena. Opazil sem, 
da nekatere prireditve, niso več izraz 
tistega našega dogovora med kul
turnimi delavci iz obmejnih občin, to je
- povezovanje na kulturnem, športnem 
in tudi gospodarskem področju. Želeli 
smo, da bi ta prireditev pokazala kaj 
vse je možno združevati in na koncu 
tudi pokazati rezultate.

Iz vaših besed lahko razberem 
veliko nostalgijo za preteklimi 
časi?

Morda res, vendar vem, da se 
stvari spreminjajo in nadaljujejo. Tisto 
kar si delal kot mlad, pa če si to rad 
počel ali pa ne, to ostane v spominu, 
če pa si še aktiven, ne razmišljaš več 
o tistem kar j e bilo nekoč. Moram reči, 
da se vsaj zadnji dve leti, odkar nisem v 
Zvezi kulturnih društev, ukvarjam bolj s 
pevskimi zbori oziroma s tema dvema, 
ki sta v Jasenu. V lanskem letu sem 
bil tudi precej zavzet z notno zbirko 
in zgoščenko, ki sta jo pripravila oba 
zbora. Več ali manj vedno kaj počnem, 
tako da se z nostalgijo srečam pred
vsem ob kakšni stari fotografiji, ki jo 
mimogrede kje najdem ali pa mi jo 
kdo prinese.

No pa prihajamo do enega 
izmed razlogov za najin pogovor. 
Kaj je pričujoča zbirka “Peli so jih 
mati moja “?

Gre za notno zbirko, predvsem 
ljudskih pesmi, ki smo jih prepevali 
v mojih mladih letih, predvsem moji 
starši in njihovi prijatelji. Nekaj je takih, 
ki jih moji straši niso poznali, izvirajo 
pa iz tistega obdobja. Nekaj je takih, 
ki so verskega značaja. Eno od njih

društvo. V jasenskem kulturnem 
društvu Ahec imamo tri skupine - Jas- 
enski mešani pevski zbor, Jasenske 
pevce in mlade fante s svojo skupino, 
ki pa gre v smer slovenske narodnoza
bavne glasbe, imajo pa veliko podporo 
s strani društva.

Kaj pa se trenutno dogaja z 
brati Boštjančič?

Če povem kar po pravici, se

Moja družina iz leta 1928

pevsko kariero smo imeli večletne 
pavze, kljub temu pa je bila glasba 
tista, ki nas je držala skupaj vse do 
danes.

Moja življenjska pot je bila zelo 
raznolika, čeprav je petje in glasba 
tista moja preokupacija, s katero sem 
se ukvarjal vse življenje. Bistričani 
me verjetno najbolj poznajo po petju 
z Brati Boštjančič, pa tudi po igranju 
in petju z različnimi ansambli. Pred 
leti smo bili zelo znani po enem od 
zabavno plesnih ansamblov, ki je v teh 
krajih deloval vse od Opatije do Pos

zadnjih nekaj mesecev ne dobivamo. 
Lansko leto smo nameravali pripraviti 
praznovanje ob 50 letnici prepevanja, 
pa je bilo vmes nekaj bolezni in težav, 
ker nismo organizirani kot društvo. Te 
težave so predvsem finančne narave, 
zato smo morebitno prireditev prenesli 
na letošnje leto. Je pa zadeva precej 
zahtevna, saj bi najprej želeli priprav

To je pa Feniks - s harmoniko Lojze, s trobento Danilo Afrič, s kitarana 
sta Silvo in Saša ter Ante Glavina s saksofonom

tojne. Posneli smo tudi malo - singl 
ploščo, na kateri so bile predstavljene 
štiri pesmi.

Kako seje klical ansambel?
Feniks - kot tisti egipčanski ptič, ki 

vsakih petsto let, ko začuti, da postaja 
šibek in star, odleti na zahod in ga 
sonce spremeni v plamen. In Feniks 
tako vedno znova vstane iz pepela 
močnejši in mlajši.

S čim vse ste se ukvarjali?
Moram povedati, da sem imel v 

življenju več različnih dejavnosti, ki 
so povezane z mojo zaposlitvijo v 
Lesonitu. Tam sem bil skoraj 33 let 
- neprenehoma, kjer sem v začetku 
delal kot mehanik, potem pa, ko sem 
doštudiral za varnostnega inženirja, 
dobil tudi primerno delovno mesto.

je bilo takrat združenih 23 velikih 
podjetij. Na predlog republiškega 
sindikata sem bil delegat Posebne 
izobraževalne skupnosti za lesarstvo 
v Ljubljani. Najprej sem bil za štiri 
leta predsednik izvršnega odbora, 
potem pa še štiri leta predsednik 
skupščine.....

No, ampak takrat je Lesonit 
imel preko 1000 zaposlenih, to pa 
ni mačji kašelj...

Ja, resje, takrat nas je bilo okrog 
1200 zaposlenih, potem pa je prišlo 
do krize sistema in do preoblikovanja, 
tako da tisto kar j e takrat Lesonit delal 
s 1.200 zaposlenimi, lahko danes 
naredi z 200-timi ljudmi.

Sama se vas spominjam iz 
občine?

Vse generacije - mama, Sašo, njegov sin in njegov vnuk.

jo je imela Zveza kulturnih društev ne 
more imeti. Danes mora vsako društvo 
posebej skrbeti samo zase. Skupnih 
dogovarjanj in usklajevanj ni več - in 
društva sama se morajo znajti, kot 
vedo in znajo.

Rekli ste da ste v “penziji”. Poko
jnino že dobivate, a ravno v pokoju 
pa niste...

Marsikdo se boji časov v »pen
ziji«. Res se je potrebno pravočasno 
vprašati, s čim vse se lahko ukvarjaš, 
ko boš upokojen. Lahko se ukvarjaš 
z vrtom, lahko s hišo ali stanovanjem, 
lahko pa z nekim od svojih »konjičkov«. 
Vsekakor si mora vsak novopečeni up
okojenec najti sebi ustrezno dejavnost 
s katero se bo ukvarjal, in biti upoko
jenec bo prijetno. Sam sem nadaljeval 
samo s tistim, s čimer sem se ukvarjal 
tudi ob rednem delu - s kulturo in s 
petjem. S tem danes tudi nadaljujem, 
le da z večjo zavzetostjo.

Kaj dela Maric v Jasenskemu 
društvu?

Pred 27-imi leti sem se preselil 
v Jasen. Tam imam hišo, družino in

iti CD ploščo, z našimi vokalnimi 
pesmimi, ki smo jih v preteklih letih 
posneli za radio, želimo pa pripraviti 
tudi zgibanko o naši življenjski poti 
ter nenazadnje vse to predstaviti širši 
javnosti.

To je veliko delo?
Seveda, za vse je potrebno veliko 

truda in zanimivo je, da po tolikih letih 
še vedno naletim v Harijah na kakšne 
stare slike bratov Boštjančič, takšne, 
ki jih nisem še nikoli videl in so del 
privatnih družinskih albumov - tako, 
da je še vedno veliko teh zgodb iz 
naših mladih let, ki bi jih bilo vredno 
objaviti.

Povedali so mi, da ste bili 
eden izmed iniciatorjev našega 
meddržavnega sodelovanja z 
društvom Bazovica iz Reke in tudi 
pobudnik srečanja “Na meji brez 
meje”, ki je postalo že tradicion
alno?

S tem projektom je že pred leti 
začel takratni tajnik v Zvezi kulturnih 
društev Dimitrij Bonano, sam pa sem 
to delo povzel in ga nadaljeval po

Moški pevski zbor Lesonit

bne vloge, ker je, kot vidim danes, le 
pokrival namišljeno fasado takratnega 
sistema. Bil sem predsednik osnovne 
organizacije sindikata, pa predsednik 
konference Lesonitovih sindikatov. 
Kot kulturnik sem pomagal ustanoviti 
KD Lesonit, v njem pa tudi vodil Le
so n itov moški pevski zbor. Nekaj let 
pozneje sem bil predsednik sindikata 
v SOZD-u Slovenijales v Ljubljani in 
takrat, ker sem bil kulturnik po srcu, 
v delu SOZD-a vplival na to, da smo 
podpirali kulturo po TOZD-ih po vsej 
Sloveniji. V sindikatu Slovenijales

No, ampak danes imamo Javni 
sklad za kulturne dejavnosti.

JSKD je republiška ustanova, 
in naša izpostava je samo neka 
podaljšana roka le-te, vendar sem 
prepričan, da združevalne funkcije, kot
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Mešani pevski zbor Ahec v Trenti

pojejo na Dolnjem Zemonu, ko imajo 
procesijo, drugaje iz Podgore in Zabič, 
kjer je pokojni gospod Milan G rij naučil 
ljudi, da so peli marijino pesem, ko so 
fantje odhajali k vojakom. Potem so tudi 
pesmi, kot na primer Oj za gorico, ki 
je spontano nastajala v začetku 50-tih 
let, ko so naši ljudje hodili manifestirat 
za Trst in za Gorico. Nekaj pa je tudi 
hrvaških, ki jih poznajo tudi naši ljudje. 
Vse pesmi pa so pripravljene kot pr
iredba za moški ali mešani pevski zbor, 
vseh skupaj pa jih je 36.

Otvoritev vrtca - mešana pevska 
skupina Bistre.

Pesem se lahko ohranja samo 
s petjem?

Drži, ampak ohranjena je lahko tudi 
v pisni obliki. Pesmi, ki so zapisane 
v tej zbirki, bodo naši zanamci čez 
mnoga leta lahko odkrili in tako prišli do 
melodij, ki so včasih bile in so danes 
še prisotne v naših krajih.

Koliko časa ste zbirali pesmi?
Nekatere pesmi sem imel že 

pripravljene za potrebe mojih zborov, 
nekatere sem imel aranžirane in pos
nete z ansambloma Feniks in Bistre. 
Ko pa sem se približeval svojim 70-im

Bratje Boštjančič na Božičnem 
koncertu v Harijski cerkvi

letom, nekako pred dvema letoma, 
sem želel za to obletnico pripraviti 
nekaj več, in tako je začela nastajati 
ta zbirka. Na vrsto za priredbo so prišle 
še tiste pesmi, ki sem jih nosil v svojem 
spominu.

Pomagalo vam je društvo 
Ahec?

Da, brez društva nebi šlo. Člani 
društva so pripravili prireditev ter zbirali 
sponzorje za zbirko, za kar sem jim 
izredno hvaležen.

Tudi note ste napisali sami, torej 
imate tudi glasbeno izobrazbo?

Seveda jo imam, vendar jo ne 
morem dokazati s spričevali. Ko sem 
hodil v nižjo gimnazijo, sem hodil tudi 
na poučevanje klavirja k sestri Heleni 
v samostan. Z njo sem predelal kla-

Sašo kot "one man band"

Ko sem začel igrati na harmonij v 
Harijah sem bil star 11 let in sem to 
počel do svojega 20-tega leta, ko sem 
odšel k vojakom. Dolgo let pozneje, 
okrog leta 1987, pa so me Harijci

ganiziranosti kulture, tako da kulturniki 
nimamo več besede, ki bi kjerkoli lahko 
vplivala na politiko kulture v občini. Šele 
prihodnost bo pokazala ali je ta pot, ki 
jo je občina izbrala, prava ali ne.

Bratje Boštjančič na občinski prireditvi
MePZAhecna Taboru Slovenskih pevskih zborov v 
Stični

ponovno zaprosili, da pridem nazaj v 
Harije in sem z igranjem nadaljeval vse 
do nekaj let nazaj. Tako imam skupnega 
igranja v Harijah skoraj 30 let. Zdaj to 
opravilo nadaljujem v cerkvi sv Jurija v 
Ilirski Bistrici.

Midva bi se lahko o vašem delu 
in življenju pogovarjala v nedogled, 
a me vendarle zanima kakšen je vaš 
pogled na bistriško kulturo?

Kot vsak posameznik imam o tem 
svoje mnenje. Tako kot člani Izvršnega 
sveta ZKD, sem tudi sam pred nekaj 
leti, glede vprašanja kulture v občini, 
prišel navzkriž z županom naše občine. 
V ZKD smo že od ustanovitve, posebno 
pa v zadnjem obdobju delovali ne samo 
kot zveza, ki skrbi in se dogovarja v 
zvezi z delom posameznih društev, pač 
pa smo pokrivali tudi ostale dejavnosti 
za področje kulture, ker v občini ni 
bilo druge poklicne ustanove. Ob

Kaj mislite o našem kulturnem 
hramu?

Tak, kot je zdaj, prav gotovo, da 
ni primeren, tudi zaradi tega, ker v 
njegovih prostorih delujejo nekatere 
dejavnosti, ki tja ne spadajo. Seveda 
je za vse to kriva dosedanja državna 
politika, ki ni pravočasne predala ob
jekt v občinske roke. Sicer pa je o tem 
domu bilo že toliko izrečenega, da 
karkoli rečem, to ne bo nič novega.

V zadnjem času se veliko gov
ori o mestu, ki ni mesto, pokazatelj 
tega pa je tudi stanje v kulturi. 
Kakšno je vaše mnenje o tem in 
kako vi, v vaših mislih, delite to 
mestno in vaško kulturo?

Ne vem , če je ostal kakšen 
zapis o tem kar sem sam že večkrat 
poudarjal na naših prireditvah, to pa, 
da si mesto Ilirska Bistrica zasluži 
ne samo dom - prostore, ampak da

!».

Mešeni pevski zbor Metalac iz 
Reke leta 1956

virski šolski knjigi Bayer in Cherni. 
Marsikomu ni znano, da spričevala o 
poučevanju klavirja sestre niso smele 
izdajati, ker poučevanja niso smele 
opravljati. Vsako morebitno spričevalo 
pa bi oblastem služilo kot dokaz, 
da sestre opravljajo prepovedano 
dejavnost. No, sestra Helena, pa me 
je ob klavirskem poučevanju posebej 
poučevala še za igranje na orglah v 
Harijah. Eno uro sva tako vadila pesmi 
za v cerkev, drugo uro pa vaje po že 
omenjenih knjigah.

Koliko časa ste orglali?

Praznovanje 70-letnice

tem smo skrbeli tudi za ustanavljanje 
drugih društev, če smo ugotovili, da 
obstaja neka praznina. V tem smislu 
smo tudi nekakšni soustanovitelji neka
terih društev, kot na primer za področje 
folklore. Kar pa je najpomembnejše je 
to, da smo se o vseh skupnih zadevah 
dogovarjali najprej na Izvršnem odboru, 
pozneje pa še na skupščini. Vendar so 
na občini imeli drugačno zamisel o or

em mestu, seveda, če izvzamemo 
knjižnico. Občinska politika pa tudi 
sledi željam tistih društev, ki delujejo 
po vaseh, tako da obstaja v mestu 
Ilirska Bistrica in po vaseh le še ljubi
teljska kultura. Pa tudi sicer bi moralo 
imeti mesto Ilirska Bistrica drugačne 
prireditve, ne take, kot so po vaseh, 
ki so povezane z domačim društvom 
in domačimi ljudmi. Mesto bi moralo 
imeti prireditve s poklicnimi ansambli, 
slikarji, pevci in umetniki, ki so vrh v 
slovenski kulturi. Razumljivo je, da si 
ne moremo privoščiti tega, kar si lahko 
Koper ali Gorica, ampak v okviru naših 
možnosti, kar pa bi morala podpreti

si zasluži neko dejavnost, ki mestu 
pripada. Namreč, če ste opazili, se 
je naša kulturna dejavnost, ki pa je 
ni malo, zelo razpršila na posamezne 
kraje - Prem, Harije, Jasen, Knežak, 
Hrušica.... in kaže tako, kot da je 
kulturne dejavnosti najmanj v sam-

Bistriški Feniksi - revija Tedenska 
tribuna, leta 1971 od izidu njihove 
plošče

naša občina, tudi z neko drugačno 
finančno podporo.

Kljub številni kulturni dejavnos
ti, pravite, da smo kulturno pod
hranjeni?

Seveda smo, saj smo naklonjeni 
samo ljubiteljskim društvom.

Poslušalci radia 94 so vas izvo
lili za naziv ON leta 2007. Kaj vam 
to pomeni?

Seveda mi ta izbor veliko pomeni. 
V nekaj zadnjih letih sem namreč pri 
delu na kulturnem področju doživel 
nekatera razočaranja, ki so mi omajala 

zaupanje vase. Zato 
mi to priznanje de
luje kot obliž na rane 
in ga razumem kot 
priznanje za minulo 
delo. Izkoriščam pa 
priliko, da se zahvalim 
vsem, ki so pri izboru 
sodelovali, tako tistim, 
ki so poslali predlog 
za podelitev naziva, 
kot tistim, ki so zanj 
glasovali. Seveda pa 
se posebej zahvalju
jem vsem mojim nek
danjim in sedanjim 
sodelavcem s katerimi 
smo skupaj delali, se 
trudili, doživljali uspe
he ali neuspehe. Brez 
njih tudi tega priznanja 
ne bi bilo.

Gospod 
Boštjančič, hvala 
lepa za pogovor, 

želimo vam pa še veliko ustvar
jalnih let.

BISTRIŠKI
-FENIKSI'

fcrto: SrANt. JtfiKC
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VESELI DECEMBER V DRUŠTVU »VEZI«
V Društvu »VEZI« poskušamo aktivnosti in dogajanja v naših enotah čim 

bolj popestriti.
Vsebina programa je, v veliki meri, zasnovana na principih skupnostne skrbi. 

Tesno sodelujemo z vsemi strokovnimi delavci, ki lahko pripomorejo k boljšemu 
psihosocialnemu funkcioniranju naših članov (centri za socialno delo, zdravstveni 
domovi, psihiatrične ambulante, psihiatrične bolnišnice,...). Prav tako pa se 
povezujemo z nosilci lokalnih oblasti z aktivnim vključevanjem naših članov 
v javno življenje, z namenom povečanja osebne moči članov in spreminjanja 
stigmatiziranih in odklonilnih stališč javnosti do problematike duševnega zdravja. 
Eden izmed pomembnih elementov je tudi povezovanje s svojci in drugimi, 
članom pomembnimi osebami, z namenom širjenja socialne mreže.

Praznični dnevi, v katerih se ljudje umirijo v družinskem krogu, si vzamejo 
čas zase in za ljudi, ki so jim ljubi, so za marsikoga zelo stresni. Predvsem velja 
to za posameznike, ki se že sicer spoprijemajo s samoto, osebno stisko ali 
težavami v duševnem zdravju.

V okviru VESELEGA DECEMBRA smo v Društvu »VEZI« pripravili praznične 
dogodke in srečanja, ki so v vseh nas vzpodbudili veselje ter toplino do 
sočloveka. Vsakodnevne aktivnosti, ki jih izvajamo, smo dodatno popestrili z 
obiskom Andrejevega sejem v Stari Gorici, nato smo si ogledali Miklavžev se
jem v Trstu, družili smo se na skupnem kosilu v Stanovanjski skupini Postojna, 
peljali smo se z vlakom na ogled praznične Ljubljane, leto pa smo zaključili z 
prednovoletno večerjo in plesom v Divači.
ORIENT EXPRESS NI RAZOČARAL

Prijetno vzdušje, dobra glasba, dobra hrana. Kombinacija, ki ni pustila 
ravnodušja, ampak je podžgala željo po prijetni zabavi.

Prednovoletni ples se je tudi letos na željo vseh članov društva odvijal de
cembra v Divači v restavraciji Orient express.

»Sedeli smo, poslušali glasbo. Bila je peta v živo. Mirni »komadi« so privabili 
na plesišče pare, ki so se drenjali na majhnem prostoru, saj jih je želelo plesati 
tako mnogo. Sproti, v tem času poslušanja melodij in klepeta smo zbrali še 
naročila za meni. Vsak je izbral po svojem okusu. No, če sem iskrena, nekateri 
»naši« so tudi plesali. Ko se je večer prevešal v poznejše ure noči, je bend 
zaigral malce bolj živahnejše. Ne bodi ga len, se nas je kar precej odločilo 
za ples in nismo se ustavili samo pri enem plesu. Ne, plesali smo, še bend je 
bil navdušen nad našim entuziazmom in je igral resnično dobre pesmi. Celo 
pesem, ki smo si jo zaželeli, so na našo željo posvetili društvu »Vezi«. Bilo je 
vroče, bilo je potno, dinamično in noro. Potegnili smo do polnoči in pol, a bilo 
je nepozabno dobro. Drugič še!«

(povzetek članice društva A.B.)
Tudi v letošnjem letu si bomo v društvu »VEZI« prizadevali za razvijanje naših 

programov.
Temeljno izhodišče programa je politika socialnega varstva, ko poudarja, 

da kadar si posamenik ne more sam zagotoviti socialne varnosti in blagostanja, 
je upravičen do pomoči. Upoštevajoč strategijo F Resolucije nacionalnega

programa socialnega varstva za obdobje 2006-2010, je Dnevni center model 
dobre prakse skupnostne skrbi, ki zagotavlja razvoj programov za obravnavo 
uporabnikov v domačem okolju in skupnosti. Programje strokovno voden in se 
izvaja v skladu s Kodeksom etičnih načel v socialnem varstvu. Društvu “VEZI" je 
s strani Ministrstva za delo, družino in socialne zadeve podeljen status društva 
v javnem interesu, zato so storitve in aktivnosti, ki se v dnevnem centru izvajajo 
na voljo vsem zainteresiranim uporabnikom. In prav sodelovanje s skupnostjo 
omogoča uporabnikom s slabše razvito socialno mrežo pogoje za večje socialno 
vključevanje in višji nivo kvalitete njihovega življenja. Na drugi strani pa se odvija 
sodelovanje v smeri promocije duševnega zdravja, destigmatizacije duševne 
bolezni ter ozaveščanja širše javnosti, kar je del socialne preventive.

V dnevnih centrih so poleg splošnih vsebin, ki se izvajajo v vseh dnevnih 
centrih (izvajanje individualnih pogovorov, pisanje individualnih načrtov, pomoč 
pri strukturiranju posameznikovega dne, koordinaciji dela,...), organizirane tudi 
specifične dejavnosti, pogojene z lokacijo in potrebami tamkajšnjih uporabnikov. 
Tako se v okviru dnevnih centrov izvajajo številni podprogrami:

-kreativne delavnice (na vseh enotah)
- športno - rekreacijske delavnice; organizira se zimovanje in letovanje (na 

vseh enotah)
- potekajo skupine za samopomoč (na vseh enotah)
- delavnice za opolnomočenje uporabnikov (vse enote)
- organizira se projekt Likovna kolonija Štanjel (Dnevni center Štanjel) za 

uporabnike iz Slovenije
-podporna skupina za svojce (Dnevni center Štorje)
- mesečna terapevtska srečanja pri psihiatru (Dnevni center Štorje)
- založništvo (časopis Metuljček, koledar, zloženke)
- izobraževanja za različne ciljne populacije
- 24-urni telefon za pomoč uporabnikom
- pomemben poudarek pa je tudi na razvijanju prostovoljstva.
Vljudno vabljeni, da nas obiščete v eni izmed naših enot ali se nam pridružite 

pri soustvarjanju programa za višjo raven kvalitete življenja ljudi s težavami v 
duševnem zdravju.

PROJEKT EMBRACEII
V četrtek, 10.1.2008, je Regionalni 

razvojni center Koper v sodelovanju z 
Razvojnim centrom Ilirska Bistrica, v 
prostorih podjetjaTIB STORITVE d.o.o., 
organiziral delavnico za podjetnike. Pre
davanje je bilo namenjeno podjetjem in 
sicer predstavitvi programa EMBRACE 
II, predstavitvi podjetniškega okolja 
ter predstavitvi programa štipendijske 
sheme.

Vodilo projekta EMBRACE II je 
»Spodbujanje družbeno-ekonomskega 
razvoja manj razvitih območjih s pomočjo 
informacijske družbe in družbe znanja«. 
Projekt opozarja na problematiko sred
njih in malih podjetij, ki so locirana 
na podeželju in neugodnih, nerazvitih

mestnih območjih, zaradi česar je njihov 
dostop do ustreznih virov informacij in 
znanja omejen. Končni cilj je spodbuditi 
podjetja sodelujočih držav k sodelovanju 
in vzpostavljanju poslovnih vezi, ponuditi 
podjetjem svetovanja in druge strokovne 
storitve. V ta namen je bil leta 2007 
vzpostavljen spletni portal (www.e-em- 
brace.net), ki podjetjem ponuja koristne 
informacije.

Pri predstavitvi o Podpornih 
podjetniških storitvah RRC Koper, so 
bili predstavljeni:
• Garancijska shema 
•VEM (vse na enem mestu)
• Časopis “Podjetniški glas Primorske”
• Podjetniško svetovanje

• Organizacija in izvajanje izobraževanj 
za podjetnike
• Program vavčerskega svetovanja 
•Animiranje in informiranje podjetnikov

Predstavljena je bila tudi Štipendijska 
shema, z namenom promovirati delovanje 
lete pri delodajalcih. V sklopu Štipendijske 
sheme, RRC Koper vabi podjetja k 
sodelovanju, kjer imajo prednost tista 
podjetja, ki bodo štipendirala kadre višje 
in visokošolske izobrazbe tehničnih smeri 
in deficitarne poklice. Razpis kadrovskih 
štipendij bo javno objavljen, predvidoma 
junija, kateremu bo sledil predlog izbora 
štipendistov, ki bo opravljen glede na 
dogovorjene kriterije.

VTISI BISTRŠKIH ŠKUORK S 
PRAVUIČNEGA SEVERA

Članice pevske skupine Bistrške Škuorke smo se na dolgo, a zanimivo pot 
proti Severu, podale v soboto, 1. decembra 2007. Z mariborskega letališča 
smo poletele v London, od tam pa nadaljevale pot v deželo fjordov - Norveško, 
natančneje v mesto Haugesund, ki leži na zahodni obali. Odzvale smo se namreč 
na povabilo direktorja tamkajšnje časopisne hiše Haugesunds Avis, ki je ravno 
vtem času praznovala 130. obletnico delovanja. Ob tej priložnosti smo že prvi 
dan izvedle celovečerni koncert, ki mu je širše očinstvo z navdušenjem prisluh
nilo. Naslednjega dne smo na tamkajšnji radijski postaji Radio 102 predstavile 
slovensko ljudsko pesem in deželo iz katere prihajamo ter naš domači kraj. 
Pogovor je potekal v angleškem jeziku, voditelja pa sta ga sproti prevajala v 
norveški jezik. Za nas je bila to prijetna in zanimiva izkušnja. Svoje gostovanje 
v Haugesundu smo izkoristile tudi za obisk celovečernega božičnega koncerta 
Nordijskih tenorjev, za ogled mesta in njegovih znamenitosti ter za prijetno 
druženje s prijatelji in sorodniki.

Naša pot se je iz Haugesunda nadaljevala v Bergen in je bila vse prej kot 
dolgočasna, saj smo se del poti peljale s trajektom, del poti pa s kombijem, 
skozi najglobji, 161 metrov globok predor pod morjem. Bergen - univerzitetno, s 
preteklostjo bogato mesto je bilo vsekakor vredno ogleda, obisk pa smo seveda 
popestrile tudi z našim koncertom.

Za popoln zaključek in nepozabno doživetje pravljičnega severa pa so poskr
beli sorodniki ene izmed Škuork, ki so nas peljali v visokogorsko smučarsko 
vasico, kjer smo izkusile vse radosti norveške zime in si med drugim ogledale 
tudi ledenik.

Gostovanje na Norveškem je bilo nepozabno, saj smo spoznale vikinško 
gostoljubje, posebne navade ljudi, njihove kulinarične dobrote, prav posebno 
doživetje pa so bile tudi specifične klimatske razmere, saj na Norveškem 
pretežno dežuje in imajo prebivalci vtem času le kakšnih šest ur svetlobe, poleti 
pa le kakšni dve uri teme. Gostovanje na Norveškem nas je zelo očaralo in si 
želimo še veliko podobnih gostovanj.

Bistrške škuorke bi se rade ob tej priložnosti se zahvalile vsem, ki so nam 
to gostovanje omogočili.

SPOŠTOVANI
FARANI!

Župnijski pastoralni svet sestav
lja skupina faranov katerih naloga je 
soustvarjanje letnega pastoralnega 
načrta in dela v župniji.

Na enem od sestankov'smo se 
pogovarjali tudi o tem, da ob pogre
bih naših rajnih prinašamo v spomin 
vedno več sveč pa tudi rož in vencev 
je še vedno veliko.

Dogaja se celo, da je predvsem 
sveč toliko, da jih svojci skorajda ni
majo kam dati. Ob pogrebih gre tudi 
ogromno cvetja gre v nič.

Med nami je vse več ljudi, ki bi 
namesto cvetja in sveč radi komu kaj 
darovali in storili ob pogrebih kakšno 
dobro delo.

Župnijski pastoralni svet se je tako 
odločil, da bi, tako kot že v mnogih 
sosednjh župnijah, ob pogrebih 
postavili v mrliški vežici skrinjico za 
darove namesto sveč in cvetja na 
grob.

Ob skrinjici bo knjiga, v katero 
boste lahko darovalci na lastno željo 
zapisali znesek in namen denarnega 
prispevka ali pa le darovali za na
birko.

Predlagamo, da bi tako zbrana 
sredstva nadzorovala in dodelila 
namenu skupina dveh ali treh ljudi, 
katere bi izbrali svojci pokojnega.

Postavitev skrinjice bo 
neobvezujoča in jo bodo svojci poko
jnega postavili zgolj na lastno željo.

Ob tej ideji ni nepomembno, da 
bomo prispevali tudi k zmanjšanju 
komunalnih odpadkov, ki nas vse bolj 
bremenijo pa tudi manj bo uničenega 
cvetja, ki naj cveti tam, kjer nam je v 
veselje, okras in ponos.

Člani ŽPS pričakujemo, da bo 
naša pobuda naletela na plodna tla.

Bog povrni za vse, kar bomo s tem 
dobrega storili.

VIRTULUS^

Prevajanje in druge 
jezikovne storitve

tel: 05-920-89-61 
e-pošta: info@yirtulus.eu

Društvo »VEZI«
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V OIC TRNOVO ŠE ENA NOVA HALA Dogodki iz samostana

Ob koncu lanskega leta smo 
svečano odprli novo poslovno halo 
v OIC Trnovo. Družina Štefančič, ki 
se že leta ukvarja s prodajnimi av
tomati, se je odločila za velik korak 
in pristopila k investiciji, ki jim bo 
v bodočnosti omogočala boljše in 
varnejše delo. Številni udeleženci 
otvoritve smo si ogledali prostore, in 
podjetni družini nazdravili na srečno 
poslovno pot.

Ester Štefančič je goste nagovo
rila z naslednjimi besedami:

»Zbrali smo se z namenom, da 
nazdravimo ob otvoritvi naših novih 
poslovnih prostorov, pa čeprav niso 
še popolnoma dokončani.

S to priložnostjo pa sovpada 
tudi praznovanje 20-te obletnice 
poslovanja našega družinskega 
podjetja.

Osnovna dejavnost našega pod
jetja je izvajanje storitev oskrbe s 
toplimi in hladnimi napitki ter pre
hrambenimi izdelki preko prodajnih 
avtomatov.

Naši začetki segajo v leto 1987, 
ko sva dejavnost opravljala sama z 
možem, v domačih skladiščnih pros
torih in nadstreških. Prizadevanje za 
izvajanje kakovostnih storitev oskrbe 
s prodajnimi avtomati ter nudenje 
celovite ponudbe so botrovali k 
rasti obsega poslovanja in s tem tudi 
števila zaposlenih.

Trenutno nas je 18 zaposlenih. 
Osnovno dejavnost oskrbe podjetij, 
izobraževalnih, zdravstvenih, kul
turnih ustanov in trgovskih centrov 
s prodajnimi avtomati izvajamo na

področju primorske in notranjske 
regije in sicer Ilirske Bistrice z okoli
co, Pivke, Postojne in Cerknice ter 
na področju dolenjske regije Treb
njega, Črnomlja, Metlike, Novega 
mesta, Krškega, Sevnice, Brežic, 
pa vse do Obrežja.

Odprtje novih poslovnih 
prostorov bo pripomoglo k še 
kakovostnejšemu izvajanju storitev 
in širitvi obsega dejavnosti. V bližnji 
prihodnosti načrtujemo gradnjo 
poslovnih prostorov tudi na dolen
jskem področju.

Zasluge za kakovostne storitve, 
zadovoljne in številne uporab
nike, širok obseg dejavnosti in 
prepoznavnost gredo predvsem 
našim zaposlenim, ki predstavljajo 
ključ do skupnega uspeha in brez 
katerih rast in razvoj podjetja ne bi 
bila mogoča.

Zato bi se rada zahvalila vsem

našim zaposlenim za dosedanje 
delo, trud in pripadnost podjetju ter 
zaželela, da bomo v prihodnje skupaj 
še uspešnejši.«

POGUMNO NA AHEC
JASEN-.ČIani društva Ahec, ki že vrsto let uspešno 

organizirajo, na dan državnosti, letni pohod na hrib 
Ahec, so letos prvič, pripravili novoletni pohod. Na 
silvestrski večer, se je približno 50 pohodnikov v 
sijaju bakel, kljub mrazu pogumno odpravilo na vrh 
hriba, ki se dviga izza vasi. Po prihodu na cilj je iz 
grl udeležencev spontano zadonela Zdravljica in kot 
se spodobi na ta dan, si je vsak zaslužil kozarček 
šampanjca s katerim je nazdravil prihajajočemu letu.
Ob tej priložnosti sta bila pohvaljena najvztrajnejša 
obiskovalca, ki sta se v istekajočem letu 168 oziroma 
125 krat povzpela na hrib Ahec.

Po uspešni vrnitvi v dolino, se je večina članov 
društva zadržala v društvenih prostorih. Ob prigrizku 
in dobri kapljici vina so za veselo razpoloženje skrbeli 
vaški muzikantje »Kerglci izpod AH CA«. Nazdravljanje 
novemu letu se je nadaljevalo do zgodnjih jutranjih ur.

Slika Šestan T.
Tekst-Cršče

ANTON ŠKRLJ - ZALČOV
O Antonu Škrlju, po domače 

Tonetu Zalčovemu, je Vitomir Dekle
va v knjigi Godbeništvo na Bistriškem 
zapisal takole: »Godbena skupina 
Zalči je bila poznana v širši okolici.
Vodja ansambla je bil od okrog leta 
1947 pa do okrog 1967. leta Anton 
Škrlj - Zalč iz zaselka Zalči. Rodil se 
je 1918. leta. Diatonično harmoniko 
je začel igrati šele z osemnajstimi 
leti. Kmalu jo je, zaradi lažjega usk
lajevanja igranja s saksofonom, 
zamenjal za klavirsko.»

Sicer pa je Tone znan tudi kot 
mlinar, ki je zadnji opustil mlinarstvo 
v nekdanjem zaselku Zalči.

V petek, 18. januarja t.l. je 
praznoval devetdeseti rojstni dan 
in ker je v mladih letih rad vasoval v 
Harijah s harmoniko na rami, smo

ga tokrat za spremembo obiskali Harije!. Seveda v družbi harmonikarja 
Alojza Boštjančiča (v mladih letih je igral v Tonetovem ansamblu violino) in 
harmonikarja Dejana Iskre.

Ob okroglem jubileju mu želimo veliko zdravja, sreče in zadovoljstva ter 
da bi skupaj praznovali še kak okrogel jubilej.

Alenka Penko, I foto: Dominik Logar)

»Samo nekaj let živimo. Zakaj bi torej ne storili vsega, kar je 
v naši moči, da drug drugemu naredimo življenje lepo!« (Robert 
Koch)

RADOSTI IN BOLEČINE 
DRUŽINSKEGA ŽIVLJENJA SPOM

LADANSKA ŠOLA ZA STARŠE
Leta in leta minejo, preden se izučimo oziroma doštudiramo za poklic, s katerim 

preživljamo sebe in svojo družino. Se samo zdi ali je res, da življenju v družini in učenju 
zdravih medsebojnih odnosov ne posvečamo posebne pozornosti?

Vsak si nabira izkušnje v domačem okolju. Kar tako - mimogrede - »pobiramo« 
vzorce obnašanja od staršev in odraslih, s katerimi živimo. Eni nas osrečujejo, drugi 
ne. Včasih se zaklinjamo, da določenega načina obnašanja svojih staršev ne bomo 
nikoli ponovili, pa se v nepredvideni situaciji, ko je potrebno na hitro odreagirati, 
zgodi ravno to.

Ko si ustvarimo lastno družino, doživljamo radosti in tudi bolečine. O tem nam bo 
v spomladanski šoli za starše spregovorila univ. dipl. psihologinja Dušanka Grgič.

Ciklus treh srečanj je prvenstveno namenjen staršem osnovnošolskih otrok, odprt 
pa je tudi drugim staršem z mlajšimi ali starejšimi otroci. Prav tako se nekdo lahko 
udeleži samo tiste teme, ki ga posebej pritegne.

Pogovarjali se bomo o razvojnih mejnikih družine in njenih članov, o soočanju 
z individualnim razvojem, rastjo in spreminjanjem družinskih članov ter vplivom le 
teh na oblikovanje in rast družine. Izkušnja nepričakovanega in bolečine lahko pri
nesejo več razumevanja in ljubezni in so lahko spodbuda in priložnost za zbližanje 
in poglobljeno razumevanje ne le najbližjih, ki nas obkrožajo, temveč še bolj samega 
sebe. V labirintih družinskih poti bomo sledili očetu in pozabljenemu pomenu njegove 
vloge pri vzgoji in spodbujanju rasti otrok in mamine vloge pri tem. Na srečanjih bomo 
obravnavali po dve temi skupaj v obliki uvodnih tematskih nagovorov predavateljice, 
skozi delo v malih skupinah in delavnicah - prilagojeno številu udeležencev in zaht
evam posamezne teme.

Razpored tem in srečanj šole za starše je naslednji:
1. srečanje: 1. marca 2008 od 14 do 17,15h
- Pomlad, poletje, jesen, zima...in pomlad družinskega življenja;
- Ali smo lahko (še) boljši starši?
2. srečanje: 15. marca 2008 od 14 do 17,15h
- Spremeniti sebe ali otroka?
- Ali poslušamo in slišimo svoje otroke?
3. srečanje: 12. aprila 2008 od 14 do 17,15h
- Očetje, kje ste?
- Kaj pa če pridemo na razpotje?

Šola za starše bo potekala v prostorih Doma matere Terezije na Vodnikovi 13 v 
Ilirski Bistrici (v samostanu). Za boljšo organizacijo so zaželene predhodne prijave 
in sicer v samostanu (031 389 630 - s. Martina) ali pri predavateljici Dušanki Grgič 
(051 244 893).

s. Martina Radež

ZDRAVSTVENO VZGOJNE DELAVNICE 
ZA ODRASLE

Obveščamo vas, da v Zdravstvenem domu Ilirska Bistrica pričenjamo s spomla
danskim sklopom zdravstvenovzgojnih delavnic za odraslo populacijo.

Delavnice bodo potekale po naslednjem razporedu:
1. 11.02.2008 od 8,00 do 11,00 ure: MERITVE KRVNEGA SLADKORJA, 

KRVNEGA PRITISKA IN HOLESTEROLA.
2. 12.02.2008 ob 18,00 uri: ZDRAV ŽIVUENSKI SLOG
3. 14.02.2008 ob 18,00 uri :DEJAVNIKI TVEGANJA ZA SRČNOŽILNE 

BOLEZNI
4. 19.02.2008 ob 18,00 uri: ŠOLAZRDAVE PREHRANE (za nadaljnasrečanja 

se dogovorimo na prvem srečanju)
5. 03.04.2008 ob 18,00 uri: ŠOLA HUJŠANJA ( za vključitev v šolo hujšanja 

je zaželjeno predhodno obiskovanje delavnic o zdravi prehrani).
6. 05.04.2008 od 15,00 do 17,00 ure: TEST HOJE NA 2 KM.
Delavnice bodo potekale v učilnici za zdravstveno vzgojo v Zdravstvenem domu 

Ilirska Bistrica.
Dodatne informacije lahko dobite v referatu za zdravstveno vzgojo osebno ali po 

tel. 05 711 21 32 .

De ovni cas:

§§j Delavnik

Ul Sobota

l| Nedelja in prazniki

Dežurstva

Delavnik

Sobota

od 19:00 do 21:00

od 19:00 do 2T.00
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Javni sklad RS za kulturne de
javnosti
Območna izpostava Ilirska Bistrica

Jf mesec kulture G®
31. MESEC KULTURE

Začetek vsakega leta v občini Ilirska Bistrica tradicionalno posvečamo 
kulturi. V mesecu kulture, letos že enaintridesetem po vrsti, se spominjamo 
rojstnega dne naše ga velikega rojaka, pesnika Dragotina Ketteja. Letošnje 
leto pa je sploh v znamenju kulture. Slovenska vlada je leto 2008 razglasila 
za »trubarjevo leto«. Mineva namreč 500 let od rojstva Primoža Trubarja, 
utemeljitelja slovenskega knjižnega jezika in voditelja protestantskega refor
macijskega gibanja. Primož Trubar je ena najpomembnejših osebnosti, ki so 
prispevale k razvoju slovenske kulture. Nekatere obletnice nagovarjajo s težo 
duha, druge s čim drugim. Nekatere nas obremenjujejo, spet drugih smo 
veseli. Letos rojstni dan praznuje velik človek, eden največjih kar jih premore 
slovensko ljudstvo. Zato je ta obletnica najprej odgovornost in veselje.

V leto 2008 pa tudi naš širši prostor posebno pozornost posveča kulturi. 
Evropska unija je namreč letošnje leto razglasila za »evropsko leto med
kulturnega dialoga«. V zadnjih letih je Evropa z zaporednimi širitvami unije, 
povečano mobilnostjo zaradi enotnega trga ter povečanim pretokom ljudi 
in blaga preko svojih meja doživela pomembne spremembe. To je sprožilo 
medsebojno vplivanje med Evropejci in različnimi kulturami, jeziki, etničnimi 
skupinami in religijami na kontinentu in drugod. Dialog med kulturami je 
nepogrešljivo sredstvo za zbliževanje evropskih narodov tako med njimi 
samimi kot med kulturami, ki jih sestavljajo. Zato je Evropska unija leto 
2008 razglasi za „leto medkulturnega dialoga", evropsko leto torej, ki se bo 
zaradi svoje obsežne in povezovalne narave razvilo v edinstveno sredstvo za 
ozaveščanje državljanov, predvsem mladih o pomembnosti razvoja dejavnega 
in v svet odprtega evropskega državljana, ki spoštuje kulturno raznolikost in 
temelji na skupnih vrednotah.

Letos mineva 31 let od kar v občini Ilirska Bistrica proslavljamo »mesec 
kulture«. S prireditvami v okviru tega projekta skušamo kulturne dejavnosti 
približati čim večji množici naših občank in občanov. Ob finančni podpori 
Občine Ilirska Bistrica, je organizator letošnjega meseca kulture Javni sklad 
RS za kulturne dejavnosti, območna izpostava Ilirska Bistrica v sodelovanju 
s Knjižnico Makse Samsa. V prireditvah, ki bodo kontinuirno potekale do 
konca februarja se bodo občinstvu predstavila domača in gostujoča kulturna 
društva. Programsko smo skušali čim širše pokriti različne zvrsti kulturnih 
dejavnosti od koncertov vokalne in instrumentalne glasbe, likovne in literarne 
dejavnosti pa do gledališča in večzvrstnih prireditev.

Želim, da bi občinski kulturni prostor postal tudi prostor kulturnega dialoga 
med občani in upam, da boste v trubarjevem letu, v letu medkulturnega 
dialoga in v občinskem mesecu kulture zase in za svoj okus našli delček 
kulture tudi vi.

Igor Štemberger

likovna dejavnost #

TUDI ČRNA JE BARVA
V letu 2007 je regionalna koordinacija Javnega sklada za kulturne 

dejavnosti z Južne Primorske razpisala natečaj za medobmočno likovno 
razstavo na temo Tudi črna je barva. Med kopico umetnin v najrazličnejših 
tehnikah, skupno jim je le to, da prevladuje črna barva, je likovni kritik 
Dejan Mehmedovič izbral po njegovi oceni 20 najboljših. Njegov izbor 
si lahko ogledate na gradu Prem vse do konca februarja.

»Pred likovne ustvarjalce je bila postavljena zahtevna naloga, saj je 
izhodišče precej odprto in široko definirano. Vsekakor, ko govorimo 
o črnem, govorimo o barvi na poseben način, kajti vemo, da je črno 
pravzaprav odsotnost barve, saj strogo znanstveno, fizikalno gledano, 
črne barve sploh ni... Črno je razumljeno v mrzlem, negativnem aspektu, 
v povezavi s prvobitno temo in izvirno nerazlikovanostjo. Lahko izraža 
absolutno pasivnost, stanje izpopolnjene in nesprejemljive smrti, frus
trirani eros, zanikano življenje... Evocira kaos, nič, temo, zlo, tesnobo... 
Vsekakor je eksperiment, ki je bil postavljen pred avtorje, zelo dober vir 
za nadgrajevanje avtorske razvojne poetike, saj skoraj idealno združuje 
izvedbeno in idejno plast likovnega.« To je med drugim v spremni besedi 
ličnega kataloga, ki gaje ob tej priložnosti izdala medobmočna koordi
nacija JSKD zapisal likovni kritik Dejan Mehmedovič.

Med kot že rečeno, dvajsetimi izbranimi deli, si lahko ogledate tudi 
diptih v mešani tehniki z naslovom »Hočem uloviti svoj je«, katerega 
avtorica je akademska slikarka Emilija Petrovič Martini - Emi iz Šembij, 
(i.š.)

0 0 0 glasba 0 0$
NOVOLETNI KONCERT NA REKI

Tudi letos je Območna izpostava Javnega 
sklada Republike Slovenije za kulturne dejavnosti 
Ilirska Bistrica organizirala ogled novoletnega 
koncerta v HNK Ivana pl. Zajca na Reki. Kon
cert si je 28. decembra ogledalo preko 100 
Bistričanov. Sicer je novoletni koncert praktično 
najpopularnejša predstava reškega gledališča, 
ki jo vsako leto ob koncu leta v posebnem 
prazničnem vzdušju ponovijo po trikrat.

Nekaj besed o reškem gledališču: kontinu
irno gledališko življenje na Reki traja že več 
kot 200 let. Prvo gledališče so na Reki zgradili 
1765. leta, ob koncu 18. stoletja pa so pričeli z 
gradnjo novega gledališča, ki ga je 1805. leta 
slavnostno odprl ugledni reški meščan in trgovec 
Andrija Ljudevit Adamič po katerem je takratno 
gledališče nosilo tudi ime: Teater Adamič. To 
gledališče je delovalo celih 80 let, v 80-tih letih 
19. stoletja pa je kar nekaj gledališč po Evropi, 
zlasti Avstro-ogrske monarhije pogorelo. Zato so 
v Monarhiji začeli izvajati protipožarne ukrepe in 
Teater Adamič teh pogojev enostavno ni mogel 
zadovoljiti. Prav zato so se ob koncu 19. stoletja 
reške mestne oblasti odločile, da star teater 
porušijo in zgradijo novo gledališče, ki bo zado
voljilo vsem normativom in srednje-evropskim 
standardom, ki so veljali v takratni Avstro-ogrski 
monarhiji. To odločitev so sprejeli 1883. leta in 
naročili projekt pri dunajskih arhitektih Hermanu 
Helmerju in Ferdinandu Fellnerju, ki sta imela 
specializiran atelje za načrtovanje gledaliških hiš. 
Dve leti pozneje, 1885. leta, je bilo tudi gledališče 
slavnostno odprto. To je bilo za Osijekom drugo 
gledališče na Hrvaškem, zgrajeno celo 10 let 
pred Zagrebškim in Splitskim gledališčem. 
Imenovali so ga Teatra Comunale ali občinsko 
gledališče, ob tem svečanem trenutku pa so 
izvedli Verdijevo Aido. Kot zanimivost naj povem, 
da je gledališče opremil oziroma z ornamenti 
okrasil znani beneški kipar Avgust Benvenuti,

stropne poslikave pa so delo Franca Matscha ter bratov Ernesta 
in še bolj slavnega Gustava Klimta. Ob otvoritvi gledališča pa so 
lahko prvi obiskovalci občudovali tudi pravo tehnološko čudo 
tistega časa in sicer prvo električno žarnico in prvi telefon v mestu 
prav v reškem gledališču. Novo reško gledališče je v 122 letih 
štirikrat zamenjalo ime: najprej je bilo torej Tetro Comunale, od leta 
1913 dalje Tetro Verdi, 1945 leta so ga preimenovali v Narodno 
kazalište u Rijeci in 1946. leta so izvedli tudi prvo predstavo v 
hrvaškem jeziku (in sicer Gunduličevo dramo v verzih Dubravka). 
Leta 1953 je dobilo reško gledališče spet novo ime po slavnem 
reškem meščanu in enem največjih hrvaških skladateljev Ivanu 
Zajcu. Z osamosvojitvijo nove Hrvaške države je reško gledališče 
HNK Ivana pl. Zajca dobilo status nacionalnega gledališča, katero 
deluje v štirih vejah: hrvaška drama, italijanska drama, operna in 
simfonična dejavnost ter balet.

Novoletni koncert z naslovom Poziv na ples je bil povsem v 
znaku plesa. Uvodoma smo slišali VVebrov Poziv na ples in skladbe 
Čajkovskega, Suppea, Offenbacha in seveda Straussa v izvedbi 
orkestra reške Opere pod taktirko maestre Nade Matoševič. Kot 
solist je nastopil sijajni mladi virtuoz na violini Ivan Prochekin. 
Izvedel je najlepše kratke skladbe: Saresateove Ciganske 
napeve in Carmen fantazija ter stavek Paganinijevega koncerta 
La Campanella. (i.š.)

© © © gledališče © @ ®
NAJAVUAMO KOMEDIJANTE IZ OSPA

V soboto, 16. februarja ob 19. uri se nam bodo 
v dvorani Doma na Vidmu predstavili gledališčniki iz 
Ospa. Dramska skupina Kulturnega društva Domovina 
Osp bo zaigrala komedijo Raya Cooneya z naslovom 
Pokvarjeno, v originalu Out of order v režiji Edite 
Frančeškin. Predstavo je v slovenski jezik prevedel 
Jakob Jaša Kenda.

Komedija je bila prvič uprizorjena leta 1990. Be
sedilo je lahkoten obračun z vsakdanjikom, v katerem 
vsi sledimo sodobnim peripetijam znanih ljudi, pred
vsem politikov. Opazujemo njihove ‘Vrline iznajdljivosti", 
ko vvsaki kočljivi situaciji, ki sojo sami zakuhali, padejo 
kot mačke na noge in obstanejo. Povsod smrdi, oni 
pa v tem uživajo, to je njihov svet, to je njihov domet. 
Lahkotno in brez groznih posledic, ki so v stvarnem 
okolju tako vsakdanje, bizarno in smešno se odslikava 
ta "resničnost" življenja. Če se ji smejemo, je to bolj

»pogled izza zidu«, pa vendar v tem smehu je tudi kritika. 
Saj je v vsakem posmehu, a ne? Najbolj smešno je, češe 
znamo smejati sebi. Zato - nič čudenja, če so junaki naši, 
očitno pa je, da so si povsod po svetu podobni, (i.š.)

NIZKE GRADNJE
NEPREMIČNINSKA

AGENCIJA

PRODAJATE HIŠO, 
ZEMLJIŠČE?
Našli vam bomo kupca!
KUPCA STE NAŠLI 
SAMI?
Po zmerni ceni vam 
uredimo prepis 
nepremičnine.

Marjan

radio capris
dobra družba
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# $ $ literarna dejavnost />/>/> W # # program # #
IME Ml JE ŽELU...

...je bil naslov in rdeča nit literarnega večera, ki se je zgodil v soboto, 15. decembra, v piceriji Tomex. Organiziralo

gaje Literarno društvo Ilirska Bistrica, zanj pa je najbolj zaslužna Patricija Dodič, 
ki je bila tokrat s svojo energijo in »strastjo do poezije« pravi magnet, ki nas je 
vlekel v čarni ris. Da se je njena zamisel tako imenitno udejanjila, ima zasluge 
med drugimi tudi Andrej Tomšič, lastnik picerije, ki je na naše malce plaho 
vprašanje, ali bi nas gostil v svojem lokalu, z iskrivo prostodušnostjo odvrnil: 
»Ni problema, samo povejte kdaj.« Seveda pa ne bi šlo brez drugega Andreja 
(Glavine), »kelnarja«, ki je več kot to, saj v svojem poklicu uživa in je tudi po 
njegovi zaslugi z okusom urejeni prostor tako prijeten.

»Moja dolgoletna strast in nikoli izpolnjena želja je - imeti kavarno. Kavarne 
sem odkrivala na vseh potovanjih. Predstavljajte si zasnežen decembrski popol
dne v Pragi... Vstopite v majhen, topel prostor, kjer stoji meter dolg točilni pult 
s starim kuhalnikom ... Po dveh razmajanih stopnicah se povzpnete v sosednji 
prostor, ki ni dosti večji... Ob steni je prislonjena enostavna lesena klop, pred 
njo dve mizici in štirje stoli...«

Tako nekako nas je odvedla s seboj etnologinja in pesnica Helena Strle in 
nas nato popeljala v najprestižnejšo dunajsko kavarno, od tam na znamenite 
ljubljanske čajanke... Večerje vodila res profesionalno, tako daje njena pripoved 
o zgodovini kavarn (ta »izum« si lasti mogočna Evropa, vendar je, kot toliko dru
gih, prišel iz daljne Kitajske) kot v znameniti Tisoč in eni noči postala pripovedni 
okvirin hkrati tudi sama ena od zgodb. S svojim slikovitim in z iskrivim humorjem 
začinjenim pripovedovanjem nas je Helena kar začarala. Sicer pa smo sedeli 
za mizami, na katerih so tiho stale »kiantarce« z belim in črnim, družbo pa so

jim delale miniaturne ikebanice z zimzelenim in suhim rastlinjem - zanje so bile 
zaslužne roke Danice Pardo, enako kot za pecivo ...

Kaj pa literatura? V glavnem poezija in nekaj kratkih zgodb - ob spremljavi 
kitarista Elvisa Cahbaza - brali pa so avtorji sami: gostje Ana Balantič iz Idrije, 
Valentina Močnik in Andrej Kobal z Obale, David Šušel iz Kočevja ter domačini 
Danica Pardo, Patricija Dodič, Martina Zorza, Mirjana Ujčič, Jože Stegu, Ale
ksander Borenovič in Ivan Zadnik. »Čisto udobje, čisti užitek,« je zapisala ena od

udeleženk na koncu in s tem povzela 
občutke vseh. Sicer pa ne gre zgolj za 
užitek, ki ga čutimo ljubitelji literature 
ob takih prilikah. Za srečanje gre, za 
druženje, ko si upamo odpreti pred 
drugimi tisti del duše, ki je ponavadi 
skrbno skrit; ko si upamo izreči na
jbolj rahločutne besede izpovedi; ko 
čutimo moč skupne volje, da bi pre
segli svet vsakdanje pragmatike, ki nas 
uklepa s neštetimi opravki, s tisočimi 
»moram« in »ne smem«, taj^o da na 
koncu pozabimo na »želim« ...

Ja, še si želimo takih srečanj, smo 
ugotovili, še se bomo takole dobili. Še 
si bomo kdaj privoščili večer, ki bo 
čisto drugačen od naših običajnih, pa 
obenem prav tak kot v starih časih, ko 
so se ljudje družili in je beseda pletla 
vezi med njimi; beseda izpovedi, 
pripovedi; čarna beseda, ki prevaja v 
bivanje naše najbolj skrite misli, sanje, 
grozo in strah, smeh in posmeh, 
prešernost in čisto ljubezen.

Helena Pirih Rosa

<p> @ © gledališče © @
BLAZNO RESNO SMEŠNO

Dne 20.12.2007 smo si učenci 
osnovnih šol Antona Žnideršiča, 
Dragotina Ketteja in Podgrada ter 
dijaki bistriške gimnazije v Domu na 
Vidmu ogledali gledališko predstavo 
z naslovom Blazno resno slavni, ki 
je nastala po knjižni uspešnici Dese 
Muck. Uprizorilo jo je Prešernovo 
gledališče iz Kranja. Kranjskim igral
cem se je pridružila tudi Desa Muck, 
ki je odigrala vlogo mame najstnika 
Grege. Predstavo je režirala Katja 
Pegan.

Blazno resno slavni je zabavna 
komedija, ki pripoveduje o slavi, 
zvezdništvu, filmu ter njegovih dobrih 
in slabih straneh in seveda o nepoz
abnem prijateljstvu. Nekega dne na
jstnik Grega sedi na klopci in k njemu 
pristopi nek mož ter ga vpraša, če je 
pripravljen sodelovati pri snemanju 
slovenskega filma. Sprva Grega ni 
navdušen, nato pa se le odloči in se 
udeleži avdicije. Tako dobi vlogo v 
filmu. Vlogo skuša dobiti tudi njegova 
mama, ki ga spremlja na vsako sne
manje, saj meni, da fanta ne sme 
pustiti samega, ker še ni polnoleten. 
Grega začne spoznavati filmski svet 
ob pomoči režiserja Hijacinta. Med 
drugim se tudi zaljubi v Veroniko, s 
katero postaneta zelo velika prijatelja. 
Poleg tega se dogajajo tudi različni 
zapleti, ki zgodbo popestrijo. Grega

hoče iz obupa narediti samomor, ki 
mu na srečo ne uspe, nekdo želi, da 
se snemanje prekine ...

Predstava nam je bila zelo všeč, 
saj smo spoznali, daje snemanje filma 
zelo zapleteno in težavno, vendar kljub 
temu zanimivo. Igralci so svoje vloge 
zelo dobro odigrali, še prav posebno 
se je izkazala Desa Muck. Všeč so 
nam bili njihovi kostumi, vsak je bil 
oblečen primerno svoji vlogi, ki jo je 
igral. Scena je bila preprosta, ved nar 
učinkovita.

Sporočilo te predstave je, da te

lahko slava zelo obsede. To potrjuje 
tudi naslov. Prikazuje nam tudi, da v 
trenutku, ko nimamo denarja, takoj za
grabimo za prvo ponujeno priložnost. 
Seveda ima tudi tukaj pomembno vlo
go denar, ki se mu nikakor ne moremo 
upreti. Zato tudi velja: "Denarje sveta 
vladar." Obsedenost s slavo včasih 
res ne pozna meja in nam velikokrat 
uide iz rok. Toda tokrat ni bojazni, saj 
je ujeta v igro na odru.

Petra Tomažič in 
Monika Derenčin, 7.a 
OŠ Antona Žnideršiča

Trgovina in proizvodnja Logar Sebastijan s.p. Bazoviška 19,6250
II. Bistrica 

Gsm : 040 848 940

IZDELAVA KOVANIH ELEMENTOV
IZDELAVA KOVANIH VRAT, OGRAJ,OKENSKIH REŠETK 
IZDELAVA NADSTREŠKOV ZA AVTOMOBILE, TERASE 
PRODAJA IN POLAGANJE POLIKARBONATNE KRITINE

Vse informacije na tel: 040 848 940, 
email: sebastijan.logar@gmail.com 

WWW.kovastvo-logar.si

XXXI. MESEC KULTURE 2008 
27. januar - 29. februar

27. januar ob 15:30 uri, Prem 
otvoritvena prireditev ob 31. mesec kulture 
MoPZ Dragotin Kette Ilirska Bistrica 
ŽePZ Prem
Literarno društvo Ilirska Bistrica 
Fundacija Toneta Kralja

27. januar ob 16. uri, grad Prem
regionalna likovna razstava »Tudi črna je Barva«
Likovni ustvarjalci Primorske

31. januar ob 18. uri, Knjižnica Makse Samsa, Ilirska Bistrica 
predstavitev knjige »Trgovci s smrtjo« 
avtor: Brane Praznik, predstavlja: Jože Brus 
kulturni program: PS Vasovalec

3. februar ob 14. uri, Ilirska Bistrica 
karneval »Pust je pršu«
Turistično društvo Ilirska Bistrica

6. februar ob 18. uri, Glasbena šola, Ilirska Bistrica 
tematski koncert »Večer slovenskih skladateljev« 
učenci Glasbene šole Ilirska Bistrica

7. februar ob 19. uri, Dom na Vidmu, Ilirska Bistrica 
proslava ob Slovenskem kulturnem prazniku
z gledališko predstavo »Trubar pred slovensko procesijo« 
avtor: Matjaž Kmecl, izvedba: Anatol Štern

9. februar ob 19. uri, Dom na Vidmu, Ilirska Bistrica 
koncert pihalnih orkestrov 
Pihalni orkester Ilirska Bistrica 
Pihalni orkester Vič

14. februar ob 18. uri, Knjižnica Makse Samsa, Ilirska Bistrica 
predstavitev knjige »Potovanje sonca« 
avtor: Aleksander Peršolja 
in razstava slik Klavdija Tutte
kulturni program: učenci Glasbene šole Ilirska Bistrica

16. februar ob 19. uri, Dom na Vidmu, Ilirska Bistrica
gledališka predstava »Pokvarjeno«
avtor: Ray Cooney, režija: Edita Frančeškin
izvedba: dramska skupina Kulturnega društva domovina Osp

21. februar ob 18. uri, Knjižnica Makse Samsa, Ilirska Bistrica 
otvoritev likovne razstave
Likovno društvo Franceta Pavlovca Ilirska Bistrica 
kulturni program: Nostalgija band

23. februar ob 19. uri, Dom na Vidmu, Ilirska Bistrica 
srečanje obmejnih pevskih zborov in skupin

28. februar ob 18. uri, Knjižnica Makse Samsa, Ilirska Bistrica 
predstavitev knjige »Rojstvo države«
avtor: dr. France Bučar, predstavlja: Tomo Šajn 
kulturni program: PS Sušeč

KOMUNALNO PODJETJE 

ILIRSKA BISTRICA

Prešernova 7, Ilirska Bistrica
Nova kolekcija sončiha očaa 

Izdelava in popravilo korekcijskih očal 
Okulistični pregledi
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BOGATA ETNOLOŠKA DEDIŠČINA V HRUŠICI
Da Hrušica ni le lepa in vse bolj urejena vas, 

pač pa tudi živa in bogata z ljudskimi običaji, pričajo 
prireditve, ki se pogosto dogajajo v obnovljenem 
vaškem domu. To pa je obenem tudi dokaz, da je 
ta objekt, ki so ga predali svojemu namenu lansko 
poletje, upravičil svoj namen. V soboto 12. janu
arja je bila v hrušiškem vaškem domu predstavljena 
škoromatija, ki je prav v teh pustnih dneh na svojem 
vrhuncu. Obenem je bila ob predstavitvi škoromatov 
z vidika sporočilnosti pustnih mask postavljena tudi 
fotografska razstava škoromatije skozi čas, ob 15. 
obletnici delovanja škoromatov pod okriljem Kul
turnega društva Hrušica.

Uvodoma je prisotne nagovoril Mirko Boštjančič, 
ki je zbrane spomnil na doživetja iz bogate pustne 
zgodovine v Hrušici. Predsednik pustnega odbora 
Danilo Fabjančič pa je poudaril, da škoromatija v 
Hrušici ni nikoli zamrla, tudi v najbolj kriznih obdobjih 
ne. Skozi pustne like nas je ob slikovnem gradivu z 
besedo popeljala Ester Juriševič, kije sodelovala tudi 
pri pripravi podobne razstave hrušiških škoromatov, 
pred leti v prostorih Geografskega inštituta v Ljubljani. 
Poleg slikovnega gradiva je bil na ogled tudi material

povezan s škoromati. Zlasti zanimivi sta bili upodobitvi dveh 
najznačilnejših likov hrušiških škoromatov in sicer »škopita« 
in »škoromata z zgonci«.

Ker je pustni čas letos kratek, škoromati ne bodo im
eli prav veliko časa za uganjanje pustnih norčij, zaželimo 
pa jim obilo uspeha pri odganjanju zime še preden je ta 
pravzaprav pokazala svoje zobe. (i.š.)

V JELŠ AN AH NAREDILI PUSTNO ZASTAVO
Tradicija pustovanja je 

v Jelšanah je zelo stara. Na 
decembrskem sestanku se 
je pustni odbor odločil, da bi 
morali izdelali pustno zastavo, 
zaradi razpoznavnosti na pustnih 
karnevalih in povorkah. Zastava 
ima vsa obeležja »punatrjev«
-je rdeče barve ima koso in vile 
ter pustno masko. Vila in kosa 
predstavljata simbol uporništva. 
Vaščanih sosednjih vasi, jim 
pravijo kar »puntari«, saj so se 
njihovi predniki že od nekdaj 
upirali oblastem in niso nikoli 
bili pokorni.

Vaščani so sestavili skupino 
šem, ki vsebuje različne maske, 
skupino pa sestavlja 30 do 40 
šem.

V soboto 19. januarja so imeli 
pustni sestanek, kjer so se dogovorili 
o poteku pustnih prireditev ter pred
stavili novo zastava.

Običajno se udeležujejo sobotnih pustnih rajanj v Novokračinah in 
Sušaku, Dolenjah, na pustni torek pa so v Jelšanah, kjer po hišah poberejo 
pustne dobrote.

Zvečer je ples za vse, kjer se nabrane dobrote tudi »pospravi«, v sredo, 
kakor je to že običaj, ko se naredi mrak, zapeljejo pusta po vasi in ga nato 
zažgejo.

SIMPLV CLEVER

/cn^,

e---- -
Malgaj Postojna, Tržaška 84, tel: 05/7211402 www.maigaj.com f

KULTURNI USTVARJALCI, KI SO 
ŽIVELI IN USTVARJALI NA PREMU

Prem je za celotno Slovenijo izredno zanimiva vas, saj je znan kot kraj z 
bogato kulturno dediščino. V vasi je bilo rojenih ali je živelo veliko zanimivih 
ljudi. Naj omenim samo nekatere:

V Kilovčah je bil leta 1620 rojen nabožni pisatelj in leksikograf Matija Kas
telic, umrl je leta 1688 v Novem mestu.

Na premskem gradu je bil leta 1818 rojen kulturnik Karel Lavrič. Družina 
se je preselila v Ajdovščino, po končanem študiju prava je v Tolminu odprl 
svojo odvetniško pisarno. Na steno je z velikimi črkami napisal »tu se govori 
slovensko«. Znan je bil po tem, da je bil organizator kulturnega življenja. Na 
premskem gradu ima vzidano spominsko ploščo.

Vsekakor je bil najbolj znan pesnik moderne Dragotin Kette, roj. 1876 na 
Premu. Po izredno plodnem pesnikovanju v Zagorju, Novem mestu in Trstu 
je svoje življenje zaključil 1899 v ljubljanski Cukrarni. Spominska plošča je 
vzidana na premski osnovni šoli.

Pisatelj Ivo Grahor - Klepčarjev iz Bitnje, roj. 1902 leta, je bil publicist. 
Največ je živel v Beogradu in drugih krajih, zato doma ni bil preveč poznan, 
umrl je leta 1944 v Dachau. Na rojstni hiši ima vzidano spominsko ploščo.

Zelo znan pesnik, dramaturg in prevajalec (prevajal je v sedem jezikov) je bil 
prof. Bogomil Fatur, roj. 1914na Premu. Bilje pesnik nenavadne izrazne moči. 
Umrl je v Ljubljani leta 1990. Na rojstni hiši je vzidana spominska plošča.

Vili Stegu, roj. 1942 na Premu, je bil velik mislec, pesnik in kulturni delavec. 
Kot duhovnik je služboval v Nemčiji, umrl pa je na Premu 1989.

Njegov brat Jožko Stegu je tudi pesnik in bil je predsednik Literarnega 
društva II.Bistrica ter organizator kulturnih prireditev.

Ljudski pesnik Tone Gašperšič je bil rojen leta 1921 na Premu. Ker je bil 
kot mlad fant vpoklican v tujo vojsko, je v tistem času napisal več nostalgičnih 
pesmi, spomine na domače kraje. Umrl je doma leta 1999. Po njegovi smrti 
je izšla pesniška zbirka z naslovom Premski zvonar.

Na Premu je živel tudi Matija Rant. Znan je bil kot pospeševalec sadjarstva. 
Pisatelj bogoslovja, ki je živel na Premu, je bil Gvido Rant. Prav tako je na 
Premu živel Valentin Plemelj, ki je bil znan kot botanik; nabiral in opisoval je 
rastline.

Na tem področju ustvarja svoje pesmi tudi približno 10 pesnic. Večkrat se 
s svojo poezijo tudi predstavijo. Danica Pardo in Anica Seleš sta izdali svoji 
pesniški zbirki. Pesniška zbirka Danice Pardo je bila predstavljena na prem
skem gradu, v kratkem bo izšla še druga pesniška zbirka.

Božidar Gorjan - Bogo. Rojen je bil na Premu dne 30. januarja 1924, 
očetu Josipu, ki je bil občinski tajnik od leta 1923 do 1927, in materi Ani 
Starc, poročeni Gorjan, roj. na Črnem Kalu.

Osnovno šolo je obiskoval v Trstu, gimnazijo pa v Ljubljani. Od samega 
začetka je bil udeleženec narodnoosvobodilne vojske in le-to končal kot 
stotnik.

Po koncu vojne je bil član jugoslovanske delegacije XIII. Korpusa 
zavezniške angloameriške vojske, s sedežem v Devinu, nato član jugoslovan
ske gospodarske delegacije pri zavezniški vojaški upravi v Trstu. Kot konzul 
SFR Jugoslavije je delal v Trstu in nato v Londonu. Bil je član jugoslovanske 
delegacije na 25. zasedanju Organizacije združenih narodov v NewYorku, kot 
predstavnik parlamenta je sodeloval tudi v drugih mednarodnih organizacijah. 
Dvakrat je bil izvoljen v Skupščino RS in v zbor narodov ter Zvezni tabor SFRJ. 
Nazadnje je bil predsednik Zveze združenj borcev Slovenije.

Kot publicist je objavljal kratke črtice že v partizanskem tisku, kasneje tudi 
v Zborniku Slovenije 1945. Ocene in stališča glede slovenskih manjšin v Italiji 
in Avstriji je objavljal v dnevnem časopisju, članke in razprave o zunanji politiki 
Jugoslavije se bili objavljeni v slovenskem in jugoslovanskem tisku.

Njegovo večje delo je knjiga »Mojih petdeset let v politiki«, ki je bila izdana 
v samozaložbi leta 2001. to knjigo je zelo lepo predstavil avtor v Knjižnici 
Makse Samsa v Ilirski Bistrici, organizator Društvo za krajevno zgodovino in 
kulturo, Tomo Šajn.

Naslov druge knjige »Zavezniške misije na Koroškem in Štajerskem 
1944-1945: operacija Avstrija«. V njej so povezani njegovi spomini na obsežno 
dokumentacijo iz zavezniških obveščevalnih arhivov, dostopno javnosti po 
50-ih letih obstoja, v katerih njihove obveščevalne službe SOE - britanska in 
OSS ameriška - opisujejo NOV na meji z avstrijskim nacionalnim ozemljem. 
Mnogi dragoceni podatki so tako prišli v javnost, seveda pojasnjeni z njegovo 
osebno izkušnjo.

Gospod Gorjan je eden redkih udeležencev NOV, ki je imel še v času 
vojne neposredne in redne stike z zavezniškimi častniki, z nekaterimi od njih 
je vzdrževal prijateljske vezi še v času svoje diplomatske službe in nato še kot 
predsednik slovenske borčevske organizacije. Gospod Gorjan ima še danes 
stike z nekaterimi preživelimi prijatelji.

Tudi na svoj rodni kraj ima lepe spomine. Pisal mi je, da je lani obiskal svojo 
rojstno hišo, tik ob premskem stolpu, a žal ni bilo nikogar doma. Pravi, da se 
je takrat sprehodil od gradu do rojstne hiše in cerkve. Vmes se je vstavljal, 
s pogledom vpijal lepoto kraja, gledal ljudi izmislil na svoje starše, učiteljico 
Olgo Čokovo, ki je bila na Premu zadnja slovenska učiteljica pred fašizmom. 
Prav tako se je spomnil na župnika Žgajnarja, ki je tudi bežal pred fašizmom 
in sta ga z očetom obiskovala na Sveti gori nad Litijo, kjer je župnikoval do 
smrti. Takrat je potrkal na vrata rojstne hiše, a ni bilo doma nikogar, javil se je 
župniku, ki mu je v župnijski knjigi ljubeznivo pokazal zapis o rojstvu. Nato je 
gospod Gorjan posedel na zidu pred cerkvijo in se dolgo razgledoval po krajih 
med Snežnikom in Nanosom ter Istro.

Gospod Gorjan s svojo družino uživa zaslužen pokoj v Portorožu. Poleti 
se odpravijo na dopust v Robanov kot v Solčavski dolini.

Darinka Žbogar
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dvojna dioptrija
ZLATI ČASI, KAU HITITE...

Dnevi po novoletnih praznikih 
nam niso prinesli odjuge samo v 
naravo, ampak tudi v trgovine, kjer 
so nas pričakale "odmrznjene” 
cene kar lepega dela prehrambenih 
izdelkov. Mediji, opozicija in sindikati 
so seveda takoj namerili vse svoje 
topove v vlado, ki da naredi premalo 
za zajezitev inflacije in ji zagrozili z 
valom stavk. Pozabili so, da nismo 
več v planskem, ampak svobodnem 
tržnem gospodarskem sistemu, ki 
ga naši trgovci še kako dobro obv
ladajo, predvsem prikazovanje svojih 
stroškov (beri dobička) v končni ceni 
izdelka, ki so v nekaterih primerih 
višji od njegove osnovne cene pri 
proizvajalcu. Kdor more, naj razume! 
Poznavalci trdijo, daje med drugim 
temu kriva koncentracija moči, ki 
monopolistom dopušča odrezati 
takšen kos pogače, kot si ga sami 
izračunajo, da jim pripada. Če bi im
eli več konkurence, bi se povečala 
ponudba, z njo pa zmanjšal pritisk 
na dvigovanje cen. Pustimo ob strani 
zakonodajno-pravne vidike tega 
problema ter se posvetimo odzivanju

našega človeka na te pojave, ki mu 
vzbujajo strahove pred nebrzdanim 
pohodom kapitala, saj prinaša s 
sabo državljane z različno globino 
žepov. To se z vsako podražitvijo 
bolj pozna, saj v trgovini vse pog
osteje videvaš ljudi, ki ob policah 
z živili razmišljajo, ali si tisto, kar 
držijo v roki, lahko sploh privoščijo. 
Hitro socialno razslojevanje družbe 
vpliva na spremenjeno "dioptrijo,” s 
katero gledamo drug drugega, če 
se tega zavedamo ali ne. Razmerja 
in razdalje med ljudmi določata 
denar in interesi, kar ni dobro ne 
za posameznika, ne za družbo, 
ki postaja vsak dan bolj odtujena, 
razdeljena in nestrpna. Dokler smo 
imeli namreč vsi vsega vsaj približno 
za sproti in še čez, se nismo toliko 
brigali, kaj je kdo in koliko česa 
natančno ima. Kakor hitro pa se to 
ravnovesje podre, začnemo podza
vestno z lupo iskati okoli sebe krivca 
za novo nastali položaj ter drug 
drugemu meriti korake in grižljaje. 
Pozivi k medsebojni strpnosti z 
raznih verskih ter drugih vrhov doma 
in po svetu, ki so bili izrečeni ob 
začetku letošnjega leta (posvečeno 
medkulturnemu dialogu), so bili 
še kako na mestu tudi za nas, saj

je pred nami izpit iz medsebojne 
strpnosti, ki ne bo trajal en mesec, 
ampak morda leta, preden nam bo 
uspelo vzpostaviti trdno socialno 
ravnotežje v naši družbi. Zanj je 
potrebno potrpežljivo dogovarjanje 
vseh vpletenih strani in iskanje 
dolgoročnih rešitev, ki bodo zaščitile 
najrevnejši sloj prebivalstva pred 
obubožanjem.

Morda pa so ravno takšni pretre
si, kot jih doživljamo zdaj, nekakšen 
božji prst, ki nas kliče k streznitvi od 
zasvojenosti s potrošniško miselnos
tjo, ki stavi vse na trenutni učinek 
(beri osebno ugodje, oziroma la
godnost) in se ne meni kaj dosti za 
bližnjega, ne za prihodnost. Ta ni 
toliko odvisna od višine osebnega ali 
nacionalnega dohodka, ampak od 
tega, kako znamo uporabljati stvari 
ali darove v svoje in skupno dobro. 
Ko se bomo naučili teh pozabljenih 
spretnosti, bomo manj tarnali za "zla
timi” časi, ki so bili ponavadi vedno 
nekje daleč nazaj v otroštvu in ne, 
kjer bi morali biti: V prihodnosti, da 
bi nas vleklo vanjo!

Naj bo torej vsaj večina najlepših 
dni šele pred vami!

Jožko Stegu

trojna dioptija
STRAH POVPREČNIH STARŠEV...

Spet smo zakorakali v še eno 
novo leto. Nekateri so ga pričakali 
ob zasoljenih portoroških večerjah, 
in »preseravanju«...spet drugi smo 
spili pri gimnaziji mal občinskega 
črnega kuhanega vina (uradno od 
organizatorja je blo itak po mojem 
mnenju obupno...ne vem zakaj 
oštarije ne vedo, daje Teran s Krasa 
najboljši...) in skočili na en kebab do 
makedonca, ki je razumel situacijo in 
delal dober biznis tud v zadnji noči 
starega leta...

Posadka varnostnikov je bla 
najmočnejša ravno za Silvestra... 
baje, da se uradno niti šampanjca 
ni smelo prešvercat noter...kdo bi 
le vedel zakaj...(večina promilov se 
je švercala itak v želodcih;)

Seveda je bila »neuradna« situac
ija bistveno drugačna od predvidene 
in zaželene...a kaj črno...mamice 
itak že davno nimajo več nobene 
besede...še za navadne vikende 
ne...kaj šele za Silvestra...razen 
seveda klasike (»stara,daj dnar«)(»ja 
sinko, samo če boš...ma kje ma pa 
oči takvin«)

Debata novoletnega večera se 
je vrtela predvsem okrog tega, da 
»na Plaču« ni več dovolj prostora 
za dva, in da bo zdej monopol mel 
petelin...ozadje rošad je blo večini 
precej jasno, kar me je precej 
presenetilo...»pafolk nej zabit«, sem 
si mislil, ko sem poslušal novoletne 
poslovne debate, zavite v nevidne 
hlape opojnih meglic...

Ognjemet je bil krasen...takega 
pa vseeno ni blo za pričakovat...in 
oči so bile skupaj z vratovi že precej 
utrujene, ko smo šli nazaj na to
plo pod šotor in uničavali še zadnje

decije šampanjca...
Zunaj sem opazil kar precej pu

bertetnic, katere so bile oblečene 
v zelo kratka krilca in popeki so 
bili skoraj zunaj...mene je pa še v 
bundi zeblo. Očitno nekatere mis
lijo, da bodo na »pravega« naletele 
glih tokrat, v mehurčkih novoletne 
noči...šment...pol bo pa lulika pekla, 
k bodo ledvice prehlajene in vse bo 
narobe...a kaj črno... mladost je itak 
samo ena...

Mal sem se sprehodil še do mo
toristov, kateri so imeli svoj privat žur 
v prostorih zraven gimnazije...smo 
spili še ene borovniške za prebavo 
in pogledali en pornič...pa ne da bi 
slučajno zdej kej novega vidli...

Tam proti jutru sem zavil še mal 
pod šotor, in se ob tem ognival 
ohlajenega kozlanja in razbitih stek
lenic...pa sem opazil, da se skupina 
mladoletnikov preriva poleg vhoda 
v našo bivšo staro vojaško kuhinjo. 
Očitno nikomur ni bilo preveč do 
normalnega pogovora, ker so enega 
(bil je na žalost v manjšini) stlačli med 
dva avta in mu zelo želeli malo spre
menit konfiguracijo telesa in vizualno 
podobo obraza...punčke so seveda 
zraven vreščale in vsaka je mirila svo
jega fanta...samo pobeci so očitno 
prevečkrat gledali Terminatorja in 
Rambota...kako so potem rešli 
situacijo ne vem...čez čas, ko sem 
odhajal ven sem že opazil modre 
angele, ki so bli silno firbčni.. .zna bit, 
da so tudi kej mame obvestili in jih 
zbudili iz globokega sna.. .Vsekakor 
pa Miklavž ne bo zadovoljen z njimi, 
in verjetno drugo leto vse čaka šiba 
in parkeljn...če se ne bodo prej kej 
poboljšali...

Jutro nas je vse zbudilo v običajen 
in zimsko turoben dan. Voščavanju 
ni bilo konca in kraja...in kdor je bil 
pameten, je vmes ruknil kak šnops... 
proti herpesom vseh vrst...

Seveda pa je lepo in prav, da se 
tudi pri nas kaj dogaja in svaka čast 
opčini in županu, ki sta dovolila in 
podprla zadevo...

Upajmo, da se bo lokacija lepo 
prijela, saj je ravno prav blizu...in 
tudi ravno prav odmaknjena od sitnih 
sosedov...bi se reklo da edina prava 
konkurenca Žabovci...

V prihajajočem letu nas čaka 
poleg inflacije in prometnih povišanih 
kazni?! tudi mnogo...ma no...ne vem 
še čisto točno, kaj vse nas še čaka. 
Vsekakor pa upam, da se bomo 
vsi imeli tako radi kot do zdaj, in da 
bomo pazli eden na drugega...

Pa srečno novo leto 
Matjaž Vrh

Geacomm d.o.o., 
Ljubljanska cesta 2a, Koper 

http://www.geacomm.sl

nepremičnine * posredniške storitve 
* svetovanje

Cenjene stranke obveščamo, da dejavnost 
posredovanja v prometu z nepremičninami širimo 
tudi v vašo bližino. V novi pisarni v Ilirski Bistrici 
vam nudimo storitve posredovanja pri prodaji, 
nakupu, oddaji in najemu nepremičnin, svetovanje, 
vpise v zemljiško knjigo in še mnogo več.
Vabljeni!

Pisarna Ilirska Bistrica 
Bazoviška 20

Tel: 031 734 851, Fax: 05 71 00 485 
e_mail: dario.trebec@neacomni.si

<g) # recenzija # #
Misel o knjigi...

Robert Fulghum: Od rojstva do smrti
(Modre misli o pomembnih trenutkih bivanja)
MK založba, prevedla Maja Brezigar 
Zbirka Žepnice, Stvarna literatura, 2007 
(v izvirniku: From beginning to end)

»Zdravilo za umazanijo sta milo in voda, zdravilo za umiranje je 
življenje.« (Kitajski pregovor)

Ne, ne mislim vam polniti glave z izgradnjo kitajskega zidu O. In tudi ne s 
stvarmi, ki jih najdemo v kitajskih trgovinah po Trstu. Lahko pa bi vam, recimo, 
pisala, o kitajskih obredih - glede na to, da se toliko govori o t.i. medkulturnem 
dialogu in ostalih hipokritičnih izrodkih moderne družbe in 21 .stoletja. Vendar ne, 
ne bom danes o tem. Ne o Kitajski in ne o Kitajcih. Morda pa o obredih, o katerih 
v svoji knjigi razglablja avtor, s katerim smo se v tej rubriki že srečali nedavno tega. 
Ampak, »porkadrek« (pristna slovenska kaj že? ©), bi rekli v slovenskih podnapisih, 
spet mi je prišla v roke ravno njegova knjiga. Ampak nič ne more škoditi, če vam 
malce obudim spomin, a ne? ©

Robert Fulghum (1937) je upokojeni duhovnik unitarijanske cerkve v ZDA, 
pevec, učitelj in predvsem dober in simpatičen svetovalec. V slovenščino so 
prevedene še ostale njegove uspešnice: Vse, kar sem moral vedeti, sem se naučil 
v vrtcu, Gorela je, ko sem legel nanjo, Mogoče (mogoče ne) in zbirka anekdot 
Iskrena ljubezen.

V knjigi Fulghum razmišlja o obredih, ker so ga k takemu azmišljanju in zapi
sovanju spodbudili ljudje ob različnih priložnostih: ob rojstvu, diplomi, pogrebu, 
obedu, zaobljubah, sporih, vsakdanjih opravkih. Vsakdanje, ki postane sveto...

No, kaj je tisto, kar po čisto podzavestno začrtani poti počnete vsak dan in 
bog nedaj, da bi tako ustaljene poti, kot je vaša, karkoli zmotilo?

Moj dan se navadno začne z odpiranjem oči. Kako prav nič izvirno in logično ©. 
In spet meni zelo logičen gib: kaj vse me danes ne boli©? In nato skodelica 
bele kave in piškotek ali prepečen košček kruha. Pred tem si seveda umijem 
čekane in opravim, kar je še takih in onakih potreb ©. Česati se mi na srečo tako 
ni treba, ker skorajda nimam las ©. Oblečem se, po novem odidem v službo, 
skok domov, nekaj besed, vrženih na prepoln krožnik dneva in tečaj. Po njem 
»drink«. Meni eden najbolj svetih obredov ©. Ne zaradi pijače same in tudi ne 
zato, da bi gostilničarjem povečala promet (čeprav bi si v osmih letih, kolikor jim 
zvabljam ljudi, pa vendarle zaslužila kakšno provizijico, a ne? ©). Šala. Drink kot 
druženje. Kot majhna razstava mojega in tujega življenja na pladenjčku duše. 
Nekakšen preporod. Moj preporod in preporod tistih, ki se mi pridružijo. Njen. 
Njegov. Tak, ki traje. Ki daje. Predvsem čas. In smeh. In »...kdor si vzame čas 
in uredi vse potrebno (...) naredi nove načrte za življenje. Droben obred, ki mi 
omogoči osnovno delovanje. Ker je v njem čarovnija. In ker je v njem svetost. Da 
sem s tistimi, ki mi veliko pomenijo. Ki so zame sveti.

Avtor piše o ljudeh, ki odgovarjajo na vprašanja, kot so: »Kaj bi storil, če bi 
vedel, da boš živel samo omejen čas?« Piše zgodbe o ljudeh, ki nadaljujejo stavek: 
»Nikoli ne bom pozabil, ko sem prvič...« Govori o obredih vračanja in sprave z 
ljudmi, rečmi, doživetji, občutki. O obredih spominjanja, porok, pogrebov. Ko 
sem prebirala o slednjem, sem si zaželela imeti (če kdajkoli umrem ©) ravno tak 
pogreb, kot ga pisatelj opisuje.

Simpatični unitarijanec piše zgodbe malih in velikih ljudi. Piše o ženskah, ki 
»niso tako vitke, privlačne, pametne, zdrave ali srečne, kot bi lahko bile, a so čisto 
dovolj vitke, privlačne, pametne, zdrave in srečne« zase. »Če bi imele rep, bi tudi 
same mahale z njim«. Razkriva nam zgodbe moških, ki sedijo na svojem grobu 
še preden so v njem in razmišljajo o minljivosti in o življenju. Piše o prvih poljubih, 
kljubovanjih in še čem. Skratka, knjiga Od rojstva do smrti je posvečena vsakemu 
od nas. Globoke misli nas spodbudijo k prebiranju in k razmisleku o sebi. O tem, da 
je »sprememba v dojemanju samih sebe najmočnejši člen v verižni reakciji našega 
osebnostnega razvoja.« In morda o tem, da so vsi ti obredi posvečeni trenutki, 
nekakšna skrivna ali manj skrivna bivališča večnosti. In če je tako, se takšnim 
bivališčem skušajte posvetiti s srcem. Ustvarjajte lastno mitologijo. Osmislite si 
življenje in dajajte dogodkom vrednost.

»Vendar mi vemo. Mi sami. Včasih je čudovito. Včasih grozno. Včasih oboje 
hkrati. Vendar je vedno pomembno.«

Naj vam bodo trenutki, ki jih preživljate, vedno pomembni. Tam so zato, da si 
zase izsrkate kapljo ali dve. Jo pripnete nekomu v lase. Jo opazujete. Morda tudi 
takšne male, drobcene pozornosti sčasoma postanejo sveti obred. Bodite pred
vsem obredno lepo. In predvsem LEPO ©. Srečno in objem do naslednjič.

Patricija

od pon

Dom na Vidmu
Gregorčičeva 2, Ilirska Bistrica 
tel.: 05/71-41-344 ODPRTO:

od ponedeljka do sobote od 10.00 do 21.00
AKCIJA: 3 + 2+7

3 FILME PLAČATE, 2 POSODIMO BREZPLAČNO, 1 VHS PODARIMO

dHakOa™ a® S 9®€
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SUKALI SMO S ČOPIČEM V USTIH
Likovno snovanje je izbirni predmet, ki ga obiskujemo učenci sedmih 

razredov. Učimo se slikanja, ustvarjanja tihožitij, risanja senc, gub, prelivanja 
barv in razmerij pri prenosu motivov na risalne liste. Pred novim letom smo pod 
vodstvom svojega mentorja Franeta Dolgana oblikovali domiselne novoletne 
voščilnice, medse pa smo povabili še dva člana Društva paraplegikov, gospo 
Dragico Sušanj in gospoda Benjamina Žnidaršiča. Oba sta tetraplegika in 
ljubiteljska slikarja, ki svoje umetnine ustvarjata z usti. Gospa Dragica slika 
tri leta, gospod Benjamin pa že 14 let. Povedala sta nam, da najraje slikata 
naravo in da jima slikarstvo pomeni sprostitev ter pozabo.

Predstavila sta nam svoje delo, pripomočke, s katerimi si delo olajšata, 
nato pa sta nam to tudi praktično pokazala. Tudi mi smo poskusili risati s 
čopičem v ustih. In verjemite nam, da ni bilo lahko. Roke so hotele kar same 
seči po čopiču, ko nismo mogli narisati tistega, kar smo hoteli. Koliko časa 
sta potrebovala naša gosta za to, da sta postala uspešna umetnika, vesta 
samo onadva, mi pa jima želimo še veliko ustvarjalnosti in volje. Naučila sta 
nas, kako z voljo in vztrajnostjo premagati samega sebe in vse prepreke v 
življenju.

Kristina Š. in TeryŽ.
OŠ Antona Žnideršiča

NOČNI POHOD PLANINSKEGA KROŽKA OŠ KNEŽAK V 
SODELOVANJU S PGD KNEŽAK

Mraz, tema, burja, vse to so bile 
sestavine nočnega pohoda Planin
skega krožka učencev Osnovne šole 
Toneta Tomšiča iz Knežaka, ki se je 
odvil v petek 14.12.2007.

Mladi planinci so se najprej zbrali 
pred osnovno šolo, nato pa se peš 
podali na bližnjo vzpetino Obroba. 
Nekaterim so se pridružili tudi starši, 
ki so skupaj s šolsko mentorico 
Vanjo Žele in planinskim vodnikom 
Janezom Kokošarjem poskrbeli za 
varno pot po kneških ulicah in seve
da med vzponom na Obrobo. Reka 
baterijskih luči se je kmalu po zboru 
podala na pot in se po desetih minu
tah osvetljenih ulic znašla v popolni 
temi na cesti Knežak - Koritnice, kjer 
so se začeli razlegati veseli otroški 
glasovi navdušenja. Ni dolgo trajalo, 
ko so prispeli do vznožja Obrobe in 
se začeli vzpenjati. Med potjo jih 
je presenetila svetlobna markacija 
kneških gasilcev, ki so jo postavili 
za označitev smeri pohoda. Pot se je 
začela strmo vzpenjati in marsikomu 
dvignila srčni utrip, ki pajevnočnem 
mrazu še kako dobro del. Kmalu so 
se znašli pod vrhom Obrobe, od 
koder jih je že pričakala svetloba re
flektorjev, ki sojih postavili člani PGD

Knežak, saj so na samem vrhu pripravili pravo malo postojanko. Ob soju luči 
in toplem čaju so bili vsi udeleženci pohoda zelo razigrani, mladi planinci pa 
povsem navdušeni, saj česa takega še niso doživeli. Prava nočna avantura. 
Po kratki malici in mnogo izmenjanih besedah so se zopet organizirali ter 
začeli spuščati v dolino proti osnovni šoli, kjer se je zaključil uspešno izpeljani 
nočni planinski pohod.

Zadovoljni nad organizacijo so se otroci in starši razkropili v zavetja toplih 
domov, od koder bo verjetno še dolgo odmevala beseda o tem pohodu. 
Zopet se je izkazalo zelo dobro sodelovanje med osnovno šolo ter člani 
PGD Knežak, ki je, kot kaže, zmagovita kombinacija za vse zadane skupne 
aktivnosti.

Vanja Žele in Erik Delost
m -

NAGRADNA IGRA »VESELA ULICA PEUE NA IZLET«

V evropskem tednu mobilnosti od 
16. do 22. septembra smo kot eko 
šola sodelovali v nagradni igri Vesela 
ulica pelje na izlet, ki jo je razpisalo 
Ministrstvo za okolje in prostor. 
Učenci smo en teden v anketni list 
zapisovali, s katerimi prevoznimi 
sredstvi in koliko časa smo se vozili. 
Sodelovali so tudi starši, ki so ugo
tovili, koliko kilometrov so v enem 
tednu prevozili s svojimi avtomobili.

Ko smo poslali naše ugotovitve 
na ministrstvo, smo težko čakali, če 
bo kakšen razred izžreban in nagra
jen. Bili smo prijetno presenečeni, 
ker smo bili izžrebani vsi razredi naše 
šole. Dobili smo nagradno potovanje 
z vlakom kjerkoli po Sloveniji.

Odločili smo se, da si bomo 
12. decembra ogledali praznično 
Ljubljano. Tistega dne smo se z avto
busi odpeljali do železniške postaje v 
Pivki, od tam pa z vlakom v Ljubljano. 
Zasedli smo skoraj vse sedeže na 
vlaku. V Ljubljani smo si v dveh skupi

nah ogledali železniško postajo, 
Prešernov spomenik, Tromostovje, 
mestno hišo in Robbov vodnjak, 
staro mesto z ozkimi ulicami, kjer 
avtomobili ne smejo voziti, Čevljarski 
most, NUK, Križanke, parlament...

Okrašene Ljubljane nismo videli 
tako, kot če bi jo obiskali zvečer. 
Vseeno smo videli nekaj stojnic 
in lučk. Naša skupina pa je pred 
parlamentom srečala nekdanjo 
kandidatko za predsednico Slov
enije Eleno Pečarič. Podarila nam 
je tri knjižice Bontonček ali kako biti 
prijatelj z vsemi.

Pozno popoldan smo se vračali 
proti domu. Na vlaku je bilo veliko 
manj prostih mest kot dopoldan, 
ker so se dijaki, študentje in delavci 
vračali domov. Vseeno smo zado
voljni zaključili nagradni izlet.

Luka Stare, 
5. razred 

OŠ Toneta TomšičaKnežak

ZABAVA IN NAS PROSTI CAS
December velja za najbolj prazničen mesec v letu. Pogosto pa je tudi 

najbolj deloven. Običajno se največ dogaja ravno decembra. In tako je bilo 
tudi na naši šoli.

Naša šola je vključena v projekt Eko šola. Tako se posvečamo zdravi 
prehrani in zdravemu načinu življenja. Tako smo zadnje jesenske dni veliko 
govorili o medu. Spoznali smo vse dobre strani medu in kuharica nam je 
pripravila tudi slastno medeno malico. V okviru tega projekta pa je deveti in 
osmi razred obiskal tudi čisto pravi čebelar, gospod Šabec. Predstavil nam je 
delovanje bistriškega društva, zgodovino čebelarstva in nam pokazal različne 
izdelke iz medu. Poskusili smo tudi cvetni prah, ki pa je bil groznega okusa! 
Ker smo imeli predavanje pri gospodinjstvu, smo ga pač morali obarvati tudi 
kuharsko. Tako smo spekli slastne palačinke z medom!

Tema letošnjega šolskega parlamenta je prosti čas. Tudi v okviru tega 
na šoli potekajo različne aktivnosti. Učence 4. razreda je obiskal nekdanji 
učenec David Šircelj, uspešen balinar. Povedal jim je, da svoj prosti čas 
posveča treniranju, teku in drugim športnim aktivnostim, ki spodbujajo 
psihofizično zmogljivost in vzdržljivost. Glavna misel predavanja, ki so si 
jo četrtošolci najbolj vtisnili v spomin, je vztrajnost. Pri tem pa morajo biti 
potrpežljivi in za dosego cilja vložiti veliko truda.

3. decembra je svetovni dan invalidov. V okviru tega dneva sta nas 
30.11.2007 obiskala dva invalida, Dragica Sušanj in Benjamin Žnidaršič, 
člana Zveze paraplegikov Slovenije. Najprej sta nam predstavila svoji 
življenjski zgodbi, pozneje pa sta demonstrirala, kako ustvarjata z usti. Pri tem 
delu smo ju občudovali in z veseljem posnemali. Gosta sta bila navdušena 
nad vztrajnostjo nekaterih učencev in nad rezultati dela. Tudi učenci so bili 
več kot zadovoljni s svojimi izdelki, čeprav so jih pošteno bolele čeljusti.

Naša šola je v tem mesecu naredila dostop za invalide, čeprav po mnenju 
omenjenih invalidov prestrmega. Zaupala sta nam, da imajo pri Zvezi para
plegikov strokovnjaka, ki zastonj svetuje, kako ustrezno rešiti ta problem.

S tem pa naših dejavnosti ni konec. V četrtek nas bo obiskal dedek Mraz, 
nato pa bomo imeli novoletni ples. Leto bomo zaključili veselo in z željami, 
da bo prihodnje vsaj tako uspešno kot letošnje.

Tadeja Logar 
Novinarski krožek, OŠ Podgora

041/869 727
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ZIMSKA ŠOU V NARAVI V CŠOD TRILOBIT
Učenci od 4. do 6. razreda OŠ Toneta Tomšiča Knežak smo bili 

v zimski šoli v naravi v CŠOD Trilobit od 7. do 11. januarja 2008. 
Dopoldanski čas smo preživeli na smučišču v Mojstrani, popoldanske 
aktivnosti pa so se odvijale v okolici centra. Učenci smo se v šoli v nar
avi veliko naučili in lepo imeli. Nekaj občutkov smo učenke 6. razreda 
tudi zapisale.

» Že pred vrati nas je čakala prisrčna dobrodošlica in navodila za 
delo in obnašanje v domu. Nastanili smo se v sobe, si razdelili delo 
in določili dežurne učence. V domu so bili poleg nas tudi učenci OŠ 
Frankolovo, s katerimi smo se spoprijateljili. Po prebujanju in zajtrku 
smo se odpeljali v Mojstrano, kjer se nas je kar nekaj naučilo smučati. 
V domu nas je v zgodnjih popoldanskih urah čakalo okusno kosilo. Po 
popoldanskem počitku, pa da ne bi pozabili na šolo, še nekaj učenja, 
predavanj ali pohodov z učiteljico Ireno, ki nam je veliko povedala o 
tamkajšnji okolici. Pa večerja in po njej seveda družabni večer ter ure
janje za spanje in pogovori o minulem dnevu.«

» Torek, 8. januar 2008 - prvi spust po hribu navzdol. Pokazati smo 
morali, koliko znamo smučati, ker so nas razdelili v skupine, kjer smo se 
seznanili z učenci iz OŠ Frankolovo. Učenci, ki so se učili smučati od 
začetka, so se naučili tudi voziti z vlečnico. Ko smo se pripeljali na vrh 
smučišča, smo si morali najprej odpeti smuči in odvreči palice. Morali 
smo se najprej dobro ogreti z lovljenjem, skakanjem, tekom... Šele nato 
smo lahko smučali. Učiteljica smučanja nam je vsak dan pokazala kaj 
novega, da smo bili iz dneva v dan boljši.«

» Učiteljica Irena nas je nekega popoldneva odpeljala na sprehod v 
Zoisov park. Tam smo v majhnem potočku z mrežami lovili drobne živali. 
Ko smo si jih ogledali, smo jih izpustili nazaj v potok. Ogledali smo si 
mogočna drevesa, ki rastejo v Zoisovem parku. Drevesa so imela zelo 
veliko krošnjo in zelo debela debla. Kar zvrtelo se ti je, če si pogledal 
proti vrhu drevesa. Iz Zoisovega parka smo odšli do zamrznjene mlake. 
Ob robu mlake smo hodili po ledu in opazovali življenje pozimi. Na poti

domov smo odkrili smreko z zelo majhnimi 
storži. Ko smo storž le našli, smo komaj 
verjeli, kako majhen je. Učiteljica Irena 
nam je marsikaj povedala o drevesih v 
Zoisovem parku. Proti domu smo se vračali 
prek pašnikov. Marsikdo se je počutil kot 
na drsalnici in vsi smo se zabavali.«

To je le nekaj občutkov iz bogate šole v 
naravi, kjer smo učenci med karavanškimi 
gorami spoznavali kamnine in fosile, 
tehniško in kulturno dediščino kraja, se 
učili orientacije v prostoru, spoznavali 
osnove smučanja, ustvarjali v delavnicah 
in se zabavali na družabnih večerih ob 
različnih igrah.

KAJA BEVČIČ, TJAŠA FAJDIGA, 
DARJA ŠENKINC 

Učenke 6. razreda OŠ Toneta 
Tomšiča Knežak

OBISKAL NAS JE DEDEK MRAZ
Vsi smo že nestrpno čakali petek,

21. 12. 2007. Popoldne se je namreč 
v telovadnici OŠ Podgrad odvijala pr
ireditev ob obisku dedka Mraza. Učenci 
naše šole smo odigrali igrico Muca 
Copatarica. Pred začetkom smo imeli 
nastopajoči tudi malo treme, ki pa se je 
hitro razblinila. Igro sta s svojim nastopom 
popestrila tudi otroški in mladinski pevski 
zbor. Ko se je igrica približevala koncu, 
smo vsi skupaj zapeli pesmico za dedka 
Mraza. On nas je seveda slišal in prišel v 
telovadnico. Vse je lepo pozdravil, nam 
povedal zgodbico, nekateri učenci so se 
mu predstavili s petjem ali pa so zaigrali 
na glasbene instrumente. Dedek Mraz 
pa seveda ni pozabil na darila. In sicer 
je obdaril vse otroke od 1. leta starosti

PRAZNIČNI DECEMBER V OSNOVNI ŠOLI KNEŽAK
Velike želje in pričakovanja otrok 

ob koncu leta so ponovno botrovale 
odločitvi, da bomo tudi letos organ
izirali praznični sejem in prihod dedka 
Mraza. Priprave pod vodstvom Maje 
Sedej, mentorice šolskega parlam
enta, so stekle že v novembru, saj 
je bilo potrebno pripravite vse, kar 
obetajo praznični dnevi in obložene 
stojnice.

Razredničarke in učitelji od 1. do 
9. razreda so organizirale delavnice, 
v katerih so učenci v okviru tehničnih 
dejavnosti ustvarjali darila, voščilnice, 
ikebane in sto drugih majhnih po
zornosti. Učenke in učenci tretjega 
razreda so skupaj z razredničarko 
Tanjo Blažek in starši organizirali 
popoldansko delavnico in ustvarili 
izdelke, ki so bili plod skupnega dela 
in ustvarjanja.

Povsem drugačna pa je bila sto
jnica, ki so jo pripravile učenke in 
učenci šestega in sedmega razreda z 
razredničarko Klavdijo Sotlar. Mame, 
stare mame in tete so napekle cele 
košare domačih dobrot. Drobno 
pecivo, praznični kruhki ter potice 
so bili v zelo kratkem času razpro
dane in so marsikatero obiskovalko 
sejma odrešile skrbi, kaj bo doma na 
praznični mizi. Pri tej stojnici so bili

še posebej ustvarjalni učenci, saj so 
obiskovalcem pod vodstvom učiteljice 
Slavice Makoter ponujali izdelke, ki 
sojih oblikovali in izdelovali sproti, po 
željah in potrebah naročnikov.

Dogajanje na sejmu je odlično pop
estrila igrica Volk in sedem kozličkov, 
ki so jo odigrali in zapeli mladi člani 
igralskega krožka ter otroškega pe
vskega zbora pod mentorstvom Tanje 
Blažek in Morene Hostinger. Vse 
svoje znanje pa sta pokazali plesni 
skupini Škratki in Rožice, pod vod
stvom domačink Maje Porta in Tine 
Urbančič.

Pri organizaciji prazničnega sejma 
so sodelovali učenci, starši in zapos
leni, obiskovalci pašo poskrbeli, daje 
bil izkupiček na stojnicah tako dober, 
da bodo otroci iz vrtca ter učenci 
skupaj z učitelji in vzgojiteljicami lahko 
načrtovali zaključni izlet ob koncu 
šolskega leta ali pa ga porabili kako 
drugače, želja je veliko.

Petek, 21. december, zadnji 
šolski dan v letu 2007, pa je bil rez
erviran za težko pričakovani prihod 
dedka Mraza, ki je prišel drugače 
kot običajno. Čarobno vzdušje sta 
pomagala pripraviti volk in Rdeča 
kapica, ki sta se dogovorila, da bo 
dedek Mraz prišel v družbi konjenikov

z Bača, ob soju bakel, glasbe, plesa in 
sladkih pričakovanj ter obdaril otroke, 
ki so ga nestrpno pričakovali. Petkov 
večerje bil resnično zelo hladen, ven
dar so se lahko vsi povabljeni pogreli 
s toplim čajem.

Prireditev je uspela s pomočjo KS 
Knežak in Šembije, društva Graščina z 
Bača ter Andreja Berginca s skupino, 
za kar se jim lepo zahvaljujemo.

Praznični čas je vsem učencem 
šole popestril tudi z ogled zanimive 
plesne predstave »Pika Nogavička« 
v Ilirski Bistrici ter nagradni izlet z 
vlakom, ki so ga podarile Slovenske 
železnice za sodelovanje v akciji 
»Vesela ulica pelje na izlet«.

V prazničnem decembru so si vsi 
učenci šole ogledali zanimivo plesno 
predstavo Pika nogavička, ki jih je 
zelo navdušila. Za sodelovanje v akciji 
»Vesela ulica pelje na izlet«, pa so bili 
nagrajeni s potovanjem v naše glavno 
mesto, ki so ga omogočile Slovenske 
železnice ter Ministrstvo za šolstvo in 
šport.

Leto 2007 se je dobro iz
teklo, upamo, da nam bo tudi 
leto 2008 prineslo veliko za
nimivega.

REVŠČINA V SVETU IN PRI NAS
OŠ Antona Žnideršiča že deset let deluje kot eko-šola. V tem času smo 

uspešno sodelovali v različnih projektih doma in na tujem.
Letos smo se odločili za projekt Revščina v svetu in pri nas. O življenju 

otrok v Afriki nam je pripovedovala Urška Perenič, ki je kot prostovoljka 
preživela mesec dni v Angoli. S pomočjo fotografij, ki jih je posnela med 
svojim bivanjem, nam je razgrnila vsakdan angolskih otrok ter nam predstavila 
program v vrtcu in osnovni šoli.

Naši učenci so bili presenečeni, ker se vrtec nahaja karvtovornih konte
jnerjih, šola pa v eni od zapuščenih hiš. Knjižnica je po njihovih merilih med 
bogatejšimi, čeprav šteje le okrog tisoč knjig.

Učiteljem in otrokom primanjkujejo najosnovnejše šolske potrebščine, 
papir, zvezki, barvice in svinčniki. Kljub skromno opremljenim prostorom in 
pomanjkanju otroci z veseljem obiskujejo šolo in se v njej radi učijo. Starejši 
otroci morajo velikokrat varovati mlajše bratce in sestrice. Da ne bi zamudili 
pouka, prihajajo v šolo kar z njimi.

Odločili smo se, da bomo pomagali vrstnikom iz Zambije. Zanje smo v 
humanitarni akciji zbrali veliko šolskih potrebščin, učitelji so zbrali za denar 
za poštnino. Ker smo bili pri zbiranju zelo pridni in je bila zbrana količina res 
velika, smo se z Urško Perenič dogovorili, da bomo del zbranih pripomočkov 
poslali še šoli v Angoli. Za uspešno akcijo se zahvaljujemo učencem in 
njihovim staršem.

Mentorice: N. Celin Dovgan, I. Boštjančič, V. Frank

NOVOLETNA LIKOVNA DELAVNICA
Otroci in vzgojiteljice iz WE Podgrad smo v prazničnem decembru 

pripravili novoletno likovno delavnico za starše, bratce, sestrice, stare starše 
in tudi za otroke, ki ne obiskujejo vrtca. Otroci so skupaj z vzgojiteljicami 
pridno in veselo pomagali pripravljati material za izdelke. Izdelali smo tudi 
vabila. Tako je prišel dan 13. 12. 2007, ki so ga otroci nestrpno čakali. 
V popoldanskih urah so prišli skupaj s starši in njihovimi sorodniki v zelo 
velikem številu. Prišli so celo šolski otroci. Veselo smo zavihali rokave in se

lotili oblikovanja okraskov za smreko, snežink in angelčkov. Pri izdelovanju so 
bili vsi zelo aktivni, predvsem pa ustvarjalni. Otroci so svoje izdelke ponosno 
razkazovali in si z njimi okrasili ter polepšali svoje domove. Ob koncu smo si 
žejo pogasili s sokom in sadjem, si zaželeli še veliko lepih trenutkov druženja 
ter se prijateljsko poslovili.

Vzgojiteljice WE 
OŠ Rudolfa Ukoviča Podgrad

VESELI DECEMBER V SKUPINI
PIKAPOLONICE

Mesec december je čas, ko se družimo s prijatelji, sorodniki, čas veselja, 
zabav in pričakovanja. V skupini Pikapolonice smo ga preživeli veselo in ust
varjalno. Otroci so ves mesec izdelovali najrazličnejše novoletne okraske, s 
katerimi smo okrasili igralnico in garderobo. V novoletnih delavnicah so se 
nam v velikem številu pridružili tudi starši. Pričakali smo jih ob soju lučk, ki 
sojih izdelali otroci, in se najprej predstavili s kratkim programom. Otroci so 
zaigrali igrico Medved išče pestunjo, zapeli nekaj pesmic in tudi zaplesali. 
Špela se je preizkusila tudi kot napovedovalka in s svojim prisrčnim nas
topom popestrila program. Starši so bili nato vabljeni v igralnico, kjer jih je 
na mizah čakalo vse, kar so potrebovali za ustvarjanje novoletnih izdelkov. 
Bili so domiselni in ustvarjalni. Pod spretnimi rokami otrok in njihovih staršev 
je nastalo toliko zanimivih izdelkov, da smo lahko pripravili tudi novoletno 
razstavo v ilirskobistriški lekarni.

Ker je december v našem vrtcu tudi mesec pravljic, so otroci prisluh
nili zanimivim božično-novoletnim pravljicam in si ogledali dve predstavi: v 
vrtcu lutkovno igro Muca Copatarica, v knjižnici Makse Samsa pa igrico o 
miškah.

Praznično vzdušje se je stopnjevalo vse do prihoda dedka Mraza. Otroci 
so ga nestrpno pričakovali. Z njim so se pogovarjali, mu zapeli nekaj pesmic 
in se razveselili obdarovanja. Kar je imel še veliko dela, so se mu zahvalili za 
darila, mu zaželeli srečno pot in ga povabili, naj jih spet obišče.

Vzgojiteljica Milka Baša, pomočnica vzgojiteljice Maja Porta,
OŠ Antona Žnideršiča, enota vrtec.
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ZOPET PRIŠEL JE...
Dne 21.12.2007 smo nestrpno pričakovali dedka Mraza, ki je z rahlo zamudo 

prišel s kolesom. Priredili smo mu program in ga razveselili. Vrtčevi so zaplesali, 
dramska skupina odigrala igrico Zvezdica Zaspanka, pevski zbor zapel in plesalke 
zaplesale Jingle Beliš. Dedek mraz ni obdaril samo predšolskih otrok in učence prve 
triade, ampak vse učence do devetega razreda. Dedku mrazu smo se lepo zahvalili 
za darila in ga povabili, naj nas pride obiskat tudi drugo leto.

Ana Tomažič

OBISK ALPINISTA
V torek, 11.12.2007, nas je obiskal alpinist, fotograf in plezalec Dejan Koren iz 

Vipave. Starši in učenci smo se ob 17.30 zbrali v večnamenskem prostoru, kjer smo 
si ogledali film o njegovi alpinistični poti. Z alpinizmom se ukvarja že enajst let. Pri 
osemnajstih letih se je povzpel na najvišji vrh Evrope Mont Blanc.

Sledili so kilometri preplezanih sten, ledu... Udeležil se je tudi treh odprav zunaj 
Evrope.

Dejana smo povabili medse z namenom, da nam pokaže eno izmed možnosti 
preživljanja prostega časa. Zavedati se moramo, daje le koristno izrabljanje prostega 
časa pomembno za razvoj naše osebnosti. Pri tem pa nas morebitni uspehi ne smejo 
razočarati in nam vzeti volje in vztrajnosti.

Nad filmom smo bili navdušeni, saj nam je dal veliko novih spoznanj in koristnih 
napotkov. Dejanu se zahvaljujemo prijetno druženje in upamo, da nas bo še kdaj 
obiskal.

Tamara Debeljak, Novinarski krožek,OŠ Podgora

VESELI DECEMBER NA OŠ JELŠANE

Z BAKLAMI NA KARLOVEC
V četrtek, 13.12. 2007 ob 17. uri smo učenci OŠ Pregarje 

pripravili božično-novoletni sejem. Na tem sejmu smo proda
jali ikebane, obeske, različne ogrlice,darilne vrečke, okrasne 
možičke, svečnike... Vse to smo učenci sami izdelali dan prej.
Na sejem je prišlo veliko ljudi, ki so z veseljem kupovali naše 
izdelke.

Zaslužili smo kar precejšnjo vsoto denarja. Odločili smo 
se, da bomo s tem denarjem kupili mizo za namizni tenis. Po 
končanem sejmu smo vse obiskovalce povabili na nočni pohod 
na Karlovec. Vsak, ki se je udeležil pohoda je dobil lučko, v 
prvih vrstah pa so stopali učenci z baklami. Na vrhu smo se 
ogreli s toplim čajem, ki nas je vse okrepčal in nam dal moči, 
da smo se lahko vrnili nazaj.

Ingrid Dodič

EKO ŠOLA
Na OŠ Dragotina Ketteja smo 

izvedli že veliko dejavnosti v okviru 
projekta Eko šola kot zdravi način 
življenja.:

Učenci so obiskali eko kmetijo in 
se seznanili z zdravo pridelavo hrane. 
Postregli so jim sok iz sveže stisn
jenih jabolk in jabolčnim zavitkom.

V mesecu oktobru smo organ
izirali zbiralno akcijo starega papirja. 
Zbrali smo več ton starega papirja.

Iz odvečnih plastenk smo izdelali 
zanimive lutke.

Iz odpadnih kartonastih škatel 
smo izdelali vaško naselje.

Meseca decembra smo postavili 
novoletno jelko in jo okrasili z 
okraski, ki smo jih izdelali iz odpad
nega materiala.

V času ko je na naši šoli potekal 
projekt vseživljenskega učenja smo 
se seznanili s kulturo albanskih 
učencev, ki obiskujejo našo šolo. 
Predstavili so nam svoje običaje in 
navade.

Učenci OŠ Dragotina Ketteja

MIKLAVŽ je bil spet pred vrati. V ponedeljek, 03. 12. 2007, smo na naši šoli 
organizirali tradicionalni MIKLAVŽEV SEJEM. Ustvarjali smo na veliko. Od najmlajših 
iz vrtca, do devetletkarjev smo izdelovali voščilnice, novoletne škatlice, vrečke, 
balončke, namizne dekoracije in še kaj. Obisk sejma je bil zelo dober, prodali smo 
skoraj vse izdelke, nekaterih je celo zmanjkalo.

Na šolskem parlamentu se bomo dogovorili, kako bomo porabili denar. 
SREČANJE S STAROSTNIKI

V četrtek, 13. 12. 2007, smo se srečali s starostniki iz našega šolskega okoliša. 
Pripravili smo jim kratek kulturni programček in pogostitev. Druženje starejših in mlajših 
je potekalo v prijetnem vzdušju in popestrilo dan različnim generacijam. Škoda, da 
so te urice tako hitro minile.

V petek, 14.12.2007, so nas povabili v vojašnico PIVKA, da bi zaigrali otrokom 
in DEDKU MRAZU.

Pri glasbeno-dramski skupini smo pripravili igrico ZDRAVILO ZA DEDKA MRAZA. 
Okrog 12.00 sta se pred šolo ustavila vojaška terenca ter nas odpeljala v Pivko.

Nestrpno smo pričakovali DEDKA MRAZA, ki se je končno pripeljal na pravem 
tanku. Skupaj smo odšli v jedilnico in tam odigrali našo igrico. Dedek Mraz je bil z 
nastopom zelo zadovoljen, žalosten pa, ker mu tudi letos nismo priskrbeli snega.

Po kratki pogostitvi smo tudi mi dobili majhno darilce - BARVNE CVETKE.
V torek, 18. 12. 2007 smo si ogledali v športni dvorani A. Žnideršiča MUSICAL 

PIKA NOGAVIČKA. Kaj naj drugega rečemo kot FANTASTIČNO!
V četrtek, 19. 12. 2007, smo z igrico razveselili varovance VDC-ja v Ilirski Bistrici. 

Rekli so nam:« PRIDITE ŠE! »
Zadnji dan šole v tem letu pa je bil naš. Tombola, ples, igrica ter Dedek Mraz in 

obdaritev.
Tako! Za letos smo zaključili.
Vsem skupaj želimo: VESELE BOŽIČNE IN NOVOLETNE PRAZNIKE!

Jšjwski novinarji z mentorico Nives Pirih

ZDRAVOTROK
Naslovno geslo smo si v vrtcu 

PODGORA KUTEŽEVO izbrali za moto 
v tednu zdrave prehrane.

Vso pozornost smo namenili zdravi 
prehrani, preprečevanju bolezni ter 
spoznavanju dejavnosti, povezanih s 
skrbjo za zdravje. Naša prizadevanja je 
podprla kuharica, ki nam je pripravila 
vitaminski napitek, veliko sadja in zelen
javnih jedi.

V zdravniškem kotičku smo »oskrbeli 
bolne dojenčke, zlomljeno nogo in povili 
rano«. V tem tednu smo skrbeli za svoje 
zdravje tudi s sprehodi, se učili pravilno 
oblačiti in zračiti prostore, ter ob pravljici 
»Ah ti zobki« izvedeli veliko o osebni 
higieni. Otroci so svoja spoznanja posre
dovali staršem, bratcem in sestricam.
Doma so povedali tudi pesmico »Kako 
se biba umiva«.

Ime za deseti mesec po starem rim
skem koledarju je decem, gruden pa je 
lepo slovensko ime za mesec december, 
za mnoge najlepši mesec v letu.

V vrtcu PODGORA KUTEŽEVO smo 
pripravili delavnice s kratkim, vedrim, 
sproščenim programom in pogostitvijo.
Dišalo je po pecivu, po pravljici, po pe
smicah, po novoletnih okraskih.

Naš vrtec PODGORA KUTEŽEVO je 
v okviru šole vključen v mrežo slovenskih 
EKO šol. Ob načrtovanih dejavnostih, s 
katerimi uresničujemo zastavljene EKO 
cilje, izvajamo projekte povezane z EKO 
načeli in temami.

V kombiniranem oddelku devetna

jstih otrok, smo iz starega časopisnega 
papirja izdelali EKO hišico. Z njo smo 
sodelovali na razstavi Moja dežela lepa 
in gostoljubna, ki je bila organizirana 
na OŠ Antona Žnideršiča. Otroci so 
ob izdelovanju EKO papirja spoznavali 
ekološko vrednost odpadkov. Spoznali 
so celoten postopek izdelave papirja. 
Otroci so ob delu uživali, bili so kreativni 
in ves čas aktivni.

Vzgojiteljici Snežana Dekleva, 
Marina Grilj

PRAZNIČNO
PRESENEČENJE

Otroci vrtca v Ilirski Bistrici so v letošnjem šolskem 
letu, zaradi povečanja števila oddelkov, prikrajšani za 
večnamenski prostor telovadnice in s tem tudi za različne 
gledališke in lutkovne predstave ter druge dejavnosti, ki so 
se odvijale vtem prostoru.

Da bi vrtčevski vsakdanjik vsaj v prazničnem decembru 
popestrili s kakšno umetniško dejavnostjo, so se vzgojiteljice

odločile, da otrokom kar same pripravijo lutkovno pred
stavo. Ker so želele, da bi bila predstava za otroke čim 
bolj poučna so za uprizoritev izbrale zgodbo Ele Peroci, 
Muca Copatarica. Skozi ves november in december 
so skrbno vadile svoje vloge, pripravljale sceno, lutke, 
glasbeno spremljavo in vse potrebne rekvizite, daje bilo 
praznično presenečenje za otroke pravočasno nared. 
Žareče oči otroškega navdušenja pa so bile za vzgo
jiteljice, ki so pripravljale predstavo, najlepše praznično 
darilo, ter velika spodbuda za nadaljnje delo.

Pedagoginja Suzi Avsec 
OŠ Antona Žnideršiča, enota vrtec.

ČAS PRAVLJIC, PRIČAKOVANJ IN VELIKIH
PRESENEČENJ.

Mesec december - ali kot smo ga poimenovali v vrtcu »čas pravljic, pričakovanj in velikih presenečenj« je za 
nami. Vsak dan nas je v skupini 'JEŽKI' čakalo novo presenečenje - od izdelovanja novoletnih okraskov in deko
racije, novoletne jelke, lutkovne predstave in predstave za starše. Otroci so nestrpno pričakovali tri dobre može, 
ki nas obiščejo v decembru. Poseben izziv je bilo za otroke pečenje čisto pravih »ježkovih piškotov«. Z njimi smo 
postregli tudi starše, ko smo jih povabili v vrtec na prednovoletne ustvarjalne delavnice. In na koncu meseca smo 
pričakali tudi dedka mraza, ki nas je navdušil s svojimi darili.

Hvala vsem staršem iz skupine ‘JEŽKI’, ki 
ste s svojo prisotnostjo in naklonjenostjo poma
gali pričarati veselo vzdušje v naši skupini.

Vzgojiteljica Sonja Tomšič 
pomočnica vzgojiteljice 

Bojana Primc 
OŠ Antona Žnideršiča, enota vrtec.

Brezplačna številka

0801816
Na Modri številki društva Kala odgovarja 
strokovnjak na vprašanja o okužbah 
s HPV, RMV, genitalnih bradavicah in 
cepljenju,
Pokličite vsak torek med urili. uro.
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ALEKSANDER MORAN - KOMANDIR PR ILIRSKA BISTRICA
Naša občina je ob koncu lanskega leta pridobila novo policijsko postajo, 

nismo pa pridobili samo novega prostora, ampak tudi novo vodstvo - to je 
novega komandirja Policijske postaje Ilirska Bistrica, Aleksandra Morana. Kakšni 
so njegovi načrti ter kako se policisti počutijo v novih prostorih nam je zaupal 
v krajšem pogovoru.

Kdo je Aleksander Moran?
Prihajam s štajerskega, v Ilirski Bistrica pa živim že 16 let. Svojo službeno pot 

sem takoj po končani kadetski šoli, začel na ilirskobistriški postaji kot policist 
pripravnik.. Potem sem z leti dela in izkušenj napredoval - tako sem bil vodja 
patrole, nekaj časa sem bil stalni dežurni, nakar sem v letu 1996 bil napoten 
na visoko policijsko varnostno šolo. Po zaključeni šoli sem bil za obdobje petih 
let zaposlen na Uradu kriminalistične policije v Postojni v skupini za splošno 
kriminaliteto, ki seje ukvarjala predvsem s premoženjskimi delikti in pastiralično 
službo. Leta 2003 sem se vrnil v Ilirsko Bistrico in sem bil pomočnik komandirja, 
v lanskem letu, bolj natančno z 20-tim novembrom pa sem nastopil z funkcijo 
komandirja ter nasledil do takratnega komandirja Božidarja Štembergerja.

Zakaj ste se odločili za ta korak - zaradi napredovanja, zaradi...?
Kot prvo bi rad povedal, da sem se za ta korak odločil zaradi potrebe službe, 

mislim pa, da so bile tukaj upoštevane predvsem želje mojega predhodnika, 
da si po 11-tih letih službe malo predahne in zamenja položaj. Seveda, pa sem 
to sprejel na podlagi odločitve direktorja, ko so me izbrali, da vodim to postajo 
naprej. Zamenjava je bila premišljena in seveda v dogovoru z Generalno polici
jsko upravo.

No, ampak vendarle ste po vsej verjetnosti sprejeli ta izziv tudi zaradi 
neke vaše vizije o delu te postaje in saj veste kako pravilo, da vsaka nova 
metla bolje pometa?

Ja naj bi... mislim pa, da je že moj predhodnik dobo zastavil in dobro vodil to 
enoto. Moram priznati, da sem se veliko dobrih stvari od njega naučil in te bom tudi 
zadržal. Glede nato, da pasmo sedaj pridobili optimalne pogoje za delo, se bom 
trudil, da nadaljujem z dobrim delom, ki bo temeljilo na strokovnosti, zakonitosti

- od pridržanj, do zaslišanj raznih 
osumljencev. V objektu se nahaja 
tudi telovadnica in je to z vidika dela 
na usposabljanju in izobraževanju 
policistov izredno dobra pridobitev, 
ki jo s pridom uporabljajmo za izva
janje vaj samoobrambe in praktičnega 
postopka, ki jih policisti izvajajo v

skladu s pooblastili.
Povedal bi še, da kvadratura 

zdajšnjega objekta znaša 2.270 m2, 
cena pa je bila 2,76 mil. EUR, 28% 
se je financiralo iz Schengenskih 
sredstev, 72% pa iz proračuna naše 
države.

Kaj načrtujete v bližnji prihod

nosti?
Pripravljamo dan odprtih vrat, tako 

da bi lahko postajo videli tudi vsi, ki si 
to želijo ter se bolje seznanili z delom 
policistov.

Gospod komandir, želimo vam 
uspešno in varno delo ter se vam 
zahvaljujemo za pogovor.

in na spoštovanju človekovih pravic. 
Delal bom tudi na zavedanju o tem, 
da smo policisti servis državljanom 
ne pa obratno. Trudil se bom, da se 
čim bolj približamo občanom, tako 
da zaupanje, ki nam je bilo izkazano v 
zadnjih anketah še bolj okrepimo.

Občani imamo občutek, da 
je okrog nas kar veliko policistov 
- vseh vrst. Koliko je vas tukaj na 
PP Ilirska Bistrica?

Policijska postaja Ilirska Bistrica 
se notranje organizacijsko deli na 
skupino za splošne policijske naloge, 
skupino za izvajanje mejne kontrole in 
pa na skupino za varovanje državne 
meje. Vseh skupaj nas pa je preko 
100 - to pa je kar precej in mislim, 
da to ljudje tudi občutijo in opazijo, 
da nas je bistveno več kot nas je bilo 
recimo leta 1992 , ko nas je bilo nekaj 
več kot 20.

Prišli ste v kolektiv oziroma 
bolje rečeno ostali ste v kolektivu, 
ki ga dobro poznate in obratno. Ver
jetno predvidevate, da ravno zato 
ne boste imeli težav pri delu?

Mislim, da res tukaj večjih težav 
ne bo, oziroma jih ne pričakujem, 
saj večjih sprememb ne načrtujem 
in verjamem, da se bomo vsi skupaj 
dogovorili.

Objekt v katerem sva je vreden 
Pohvale, je velik z veliko prostora 
■ kaj se vse odvija v njem?

V objektu se odvijajo vsa de
janja povezana s policijskim delom

! <Š>acžirik '
I CENIK OBJAV: ■

1 stran: (120.000 SIT) - 500,75 EUR |
1 /2 strani: (80.000 SIT) - 333,83 EUR .

• 1/4 strani: (40.000 SIT) - 166,92 EUR
| 1/8 strani: (30.000 SIT) - 125,19 EUR •

| OSMRTNICA: 1
I 1 /8 strani brez slike:(5.000 SIT) - 20,87 EUR I

1/8 strani s sliko: (6.000 SIT) - 25,04 EUR j

* Cenik zakupa prostora velja za oglaševanje ter za politična sporočila.
I Objave na zahtevanih straneh ter na prvi in zadnji strani so višje za 30%.
■ Cene ne vsebujejo DDV. I
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PROSTORSKO 
URBANISTIČNO 
KRAJINSKO IN 
ARHITEKTURNO 
NAČRTOVANJE "C'

m
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Vojkov drevored 2 
6250 Ilirska Bistrica

Tel.: + + 3B6 (0)40 7B3 943 
E-mail: info@vprdstqru.si

NAČRTA

ARHITEKTURA
Izdelava vseh vrst projektov za pridobitev

GRADBENEGA DOVOLJENJA IN Z N JIM POVEZANO SVETOVANJE

Izdelava prostorske

URBANIZEM
anisticne dokumentacije

TER STROKOVNIH PODLAG
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IZDAJANJE POTRDIL 0 UPORABNIH DOVOLJENJIH ZA 
OBJEKTE, KI SO BILI ZGRAJENI PRED LETOM 1967
Na nekaterih upravnih enotah se je 

konec leta 2007 povečalo število zahtev 
za izdajo potrdil o uporabnih dovoljenjih 
za objekte, ki so bili zgrajeni pred letom 
1967, za enostanovanjske stavbe, ki so 
bile zgrajene na podlagi gradbenega 
dovoljenja ter za objekte gospodarske 
javne infrastrukture, ki so bili zgrajeni 
pred 25.06.1991.

Takšnemu porastu zahtev je verjetno 
botrovalo dejstvo, da se spreminja in 
dopolnjuje Zakon o graditvi objektov in 
s tem v zvezi strah lastnikov takšnih ob
jektov, da bodo spremembe omenjenega 
zakona vplivale na izdajanje tovrstnih 
potrdil, kar pa ne drži.

Tudi na našo upravno enoto je bilo 
naslovljenih nekaj pisnih zahtev, pred
vsem pa je bilo' po tovrstnih potrdilih 
veliko povpraševanja po telefonu.

31.12.2007 je res stopil v veljavo 
Zakon o spremembah in dopolnitvah 
Zakona o graditvi objektov (Uradni list 
RS, štev. 126/2007), ki se prične upo
rabljati z aprilom 2008, vendar v ničemer 
ne spreminja določb, ki se nanašajo na 
izdajo potrdil o uporabnih dovoljenjih za 
objekte zgrajene pred letom 1967.

Po Zakonu o graditvi objektov (Uradni

list RS, štev. 110/02), ki je začel veljati 
01.01.2003 se šteje, da imajo uporabno 
dovoljenje:

1. vse stavbe, ki so bile zgrajene 
pred 31. decembrom 1967 in poslovni 
prostori v njih, ki so z dnem uveljavitve 
tega zakona v uporabi, če se jim namem
bnost po navedenem datumu ni bistveno 
spremenila in so zemljišča, na katerih 
so zgrajene, z dnem uveljavitve tega 
zakona na predpisani način evidentirana 
v zemljiškem katastru;

2. objekti gospodarske javne infras
trukture, ki so bili zgrajeni pred 25. juni
jem 1991, če so z dnem uveljavitve tega 
zakona na predpisani način evidentirani v 
skladu z Zakonom o katastru komunalnih 
naprav (Uradni list SRS, štev. 26/74, 
29/74 in 42/86);

3. vse enostanovanjske stavbe, ki 
so bile zgrajene na podlagi gradben
ega dovoljenja in so z dnem uveljavitve 
tega zakona (01.01.2003) v uporabi 
ter na predpisan način evidentirane v 
zemljiškem katastru.

Če objekti z dnem uveljavitve tega 
zakona še niso na predpisan način 
evidentirani, se šteje, da pridobijo upo

rabno dovoljenje, ko se na predpisan 
način evidentirajo v zemljiškem katastru 
oziroma katastru stavb.

Navedeno velja tudi za posamezna 
stanovanja in poslovne prostore v etažni 
lastnini, ki so bila rekonstruirana na pod
lagi gradbenega dovoljenja, izdanega 
na podlagi dosedanjih predpisov ter za 
objekte, ki so se pred 9. novembrom 
1996 lahko zgradili na podlagi priglasitve 
po 46. členu Zakona o graditvi objektov 
(Uradni list SRS, štev. 34/84), če so v 
uporabi in se jim namembnost po tem 
datumu ni spremenila.

Zakon o graditvi objektov ne določa, 
da morajo vsi lastniki takih objektov 
obvezno pridobiti to potrdilo. Potrdilo 
je potrebno samo, če je to določeno s 
kakšnim drugim zakonom ali predpisom 
npr. kot dokazilo v kakšnem drugem 
postopku (ko gre za poslovne prostore, 
prodajo objektov, uveljavljanje kakšnih 
pravic, ipd.).

Ne glede na navedeno pa se bodo 
potrdila, da ima objekt uporabno do
voljenje, izdajala tudi v bodoče, če bo 
lastnik takšnega objekta to zahteval in 
z dokazili izkazal, da gre za tovrstne 
objekte.

1 INSTaLacIJ E
Brenčič Jože s.p. 

ILIrsLa BIstrica »©MILI! IH llliilJl

Kako z manj denarja ogrevati več?
ClC TOPLOTNE ČRPALKE

Prva CTC toplotna črpalka ZA OGREVANJE OBJEKTOV

za ogrevanje objektov f^r#S xX_____

na bistriškem je vgrajena na K \
Kettejevi 4 v Ilirski Bistrici. Ril ^ \
Vabljeni na ogled!

INSTALACIJE
Kovačič Stojan s.P.

Koseze 69/a, 6250 Ilirska Bistrica 
Tel.: 05/71 00 370, Fax.: 05/71 00 371 

GSM: 041/642 868
DOBAVA IN MONTAŽA STROJNIH INSTALACIJ:

* CENTRALNO OGREVANJE
* VODOVODNE INSTALACIJE
* PLINSKE 

INSTALACIJE
* KLIMATSKE 

NAPRAVE
POOBLAŠČENI MONTER IN SERVISER 

OGREVALNE TEHNIKE

Buderus clfc vie|mann

©<5 GEM1NUS

Poskrbite za vaš obraz, odstranite gube, okrepite
TONUS MIŠIC OBRAZA... 

START KLEB tehnologija

Pokličite:
tel: +385 (0)51 731028

M*
(pm

Q
M mob: +385 (0)91 568 7775

PLAMING
Plaming,
projektiranje in izdelava 
tehnološke opreme, d.o.o 
ul. Nikole Tesla 5, p.p. 68 
6250 Ilirska Bistrica 
tel.: +386 (0)5/70-410-00 
fax: +386 (0)5/70-410-55 
e-mail: info@plaming.si

Klasična pedikura "5} Medicinska 
pedikura "5} Refleksna masaža 
stopal Program za diabetike

SALON ZA PEDIKURO IN NEGO TELESA
Breda Hrabar s.p. URNIK
Koseze 59,6250 Ilirska Bistrica pon.sre.pet "5^ 8 -15
gsm: 040 727 675 tor.Čet *t^ 13 - 20
e-mail: salon,.metulj@gmail.com sre. ^ obiski no domu

Lepo negovano stopala so poleg estetskega videza tudi odraz naše skrbi za zdravje ter dobro počutje. Janje lahko 
nekaj naredite sami, velikokrat pa je potrebna pomoč strokovnjaka. Če imate otiščance, kurjo očesa, vrasle nohte, 
trdo poroženelo kožo, če ste diabetik ali če želite narediti nekaj več za svoje noge je bolje, da poiščete strokovno 
pomoč medicinsko usposobljene pedikerke

Salon je dostopen tudi invalidom, če pa zarodi bolezni ali starosti ne morete priti v salon, pokličite in pridemo k 
vam na dom

m

GOSTILNA s prenočišči

f* l < II I
Ema Deželak s.p.

' Dolenje 64, 6254 Jelšane 
• tel.: +386 (0)5/71-42-648 

GSM: +386 41 747 657
J'

s0
m: ,.e . iim iJPML

l februar 
'zCASABLANCO 

8. marec - ples - MAESTR0 BAND
llšB

NOVOSTI NA PODROČJU 
PLAČEVANJA UPRAVNIH TAKS

Država zagotavlja izvajanje javnih storitev občanom preko organov državne 
uprave in lokalnih samoupravnih skupnosti, čedalje pogosteje pa se javne 
storitve izvajajo tudi preko podjetij in drugih organizacij in posameznikov, ki 
jim je država podelila javno pooblastilo za odločanje v upravnih zadevah.

Prispevek uporabnikov za opravljeno javno storitev urejata Zakon o 
upravnih taksah (ZUT-UPB3, Uradni list RS, štev. 42/07) in Zakon o spre
membah in dopolnitvah zakona o upravnih taksah (ZUT-G, Uradni list RS, 
štev. 126/07), v nadaljevanju ZUT.

ZUT določa, da se plača upravna taksa samo za tiste dokumente in de
janja v upravnih in drugih javnopravnih zadevah, ki so navedeni v taksni tarifi. 
Upravna taksa plačana pri organih državne uprave je prihodek državnega 
proračuna, upravna taksa plačana pri organih občin, pa prihodek proračunov 
občin.

Taksna tarifa določa upravne dokumente in dejanja ter višino upravne 
takse, ki jo je potrebno plačati za pridobitev dokumenta oz. za opravo de
janj.

Zadnja sprememba ZUT, ki se bo uporabljala od 01.02.2008 uvaja 
kar nekaj novosti na področju plačil upravnih taks. Navajamo le nekaj 
pomembnejših za občane:
1. plačilo upravne takse z upravnimi kolki bo možno le še do 01.09.2008. 

Upravna taksa se bo praviloma plačevala v gotovini, z elektronskim denar
jem ali drugimi veljavnimi plačilnimi instrumenti;

2. upravno takso je potrebno plačati ob vložitvi vloge;
3. upravne takse po 01.02.2008 med drugim ne bo potrebno plačati za:
• zamenjavo ali nadomestitev javnih listin, ki so bile poškodovane in uničene 

v naravni nesreči, in sicer potne listine, osebne izkaznice, orožne listine, 
vozniško in prometno dovoljenje,

• dokumente in dejanja v zvezi z dostopom do informacij javnega značaja,
• dokumente in dejanja v zvezi z uresničevanjem pravice do seznanitve z 

lastnimi osebnimi podatki,
• potrdila iz uradnih evidenc,
• dokumente in dejanja v zvezi z letnimi povračili za uporabo cest,
• dokumente in dejanja v zvezi s sklenitvijo zakonske zveze ali z uradnim 

dejanjem registracije istospolne partnerske skupnosti,
• vlogo in izdajo osebne izkaznice, potnega lista, prometnega in vozniškega 

dovoljenja ter orožnih listin, s katerimi se nadomestijo stare listine zaradi 
spremembe naslova, ki je posledica uvedbe uličnega sistema ali preimeno
vanja ulice z občinskim odlokom.

Nasprotno od navedenih oprostitev, pa se bo povišala upravna taksa za 
prioritetno izdelavo osebne izkaznice in potnega lista v ne-nujnih primerih 
in sicer za 50%. Primeri, ki opravičujejo nujno izdelavo listine so navedeni 
v 6. členu Zakona o potnih listinah (Uradni list RS, štev. 3/06) in 4. členu 
Zakona o osebni izkaznici (Uradni list RS, štev. 100/05). Navedena člena 
določata, da se kot nujni primeri štejejo zdravljenje v tujini, smrt ali bolezen 
ožjega družinskega člana v tujini ali nujni službeni opravki v tujini.

KJER ISTRA ODPRE VRATA
Tam stoji Hiša RefoŠka kjer nudimo:

■M sprehod, skozi tisočletno tradicijo vinogradništva 
in vinarstva Slovenske Istre

i* voden ogled veličastne kleti Vinakoper, zgrajene iz peščenjaka 
Ad degustacije v vinskem baru s prijetno teraso 
i* prodajalno, bogato založeno z vinom 

in drugimi dobrotami Slovenske Istre

Hiša Refiška, Šmarska cesta 1, 6000 Koper,
Degustacije: Tel. (++386)041 762 106, e-pošta: hiša.refoska@vinakoper.si, 
Prodajalm:Tel. (++386) 05 663 0136, www.vinakopcr.si

Minister za zdravje opozarja. Prekomerno pitje alkohola škoduje zdravju.
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bistriške lokostrelske novice
Dopolnilo rezultatov iz turnirja » Memorial Mateja Šabca«
Ko smo objavili rezultate iz turnirja 2. decembra lani v Postojni, smo 

nenamerno izpustili lep rezultat bistriške nove lokostrelke TEJE GALE , ki je 
na svoji prvi tekmi v kategoriji mlajše deklice z golim lokom nastrelila lep re
zultat in dosegla peto mesto. Se ji opravičujemo in ji istočasno čestitamo.

Mednarodni dvoranski turnir v Italiji
12. in 13. januarja so se lokostrelci iz Slovenije in Italije pomerili v klasični 

dvoranski tekmi na razdalji 18 metrov. Turnir se je odvijal v San Vitu pri Ta- 
gliamnetu , udeležilo pa se gaje 187 lokostrelcev in lokostrelk. Bistriške sta 
zastopala Jadran in Dolores Čekada. Dolores je pometla s konkurenco in s 
solidnim rezultatom 557 krogov zmagala med članicami. Jadran je v kategoriji 
goli lok med veterani zasedel solidno četrto mesto.

Državno dvoransko prvenstvo v Ilirski Bistrici
Upravni odbor domačega kluba je sprejel sklep, da sprejme zahtevno 

organizacijo državnega dvoranskega prvenstva za leto 2008. Tekmovanje po 
potekalo 15. in 16. marca v dvorani osnovne šole Antona Žnideršiča , zato 
že sedaj vabimo vse občane, da si del ali celotno prvenstvo tudi ogledajo. 
Tekmovanje bo potekalo oba dneva od zgodnjih dopoldanskih do popol
danskih ur. Tako bodo proglašeni prvaki v posamični konkurenci in slogih, 
potekalo pa bo tudi ekipno državno prvenstvo. Rezultati bodo točkovani tudi 
za INDOOR ligo 2008.

Dvoranski turnir v Pocenii - Italija
Dvoranske tekme se kar odvijajo druga za drugo in naša lokostrelka 

Dolores »nabira« tekmo za tekmo, saj pride vsaka prav. Zato, da razbiješ mo-

karate
Opravičilo: v pretekli številki smo pomotoma izpus

tili del članka, ki ga tokrat objavljamo v celoti. Za napako se 
opravičujemo.

Bistriški karateisti so se ponovno odlično odrezali in v močni konkurenci 
osvojili naslednje rezultate: v kategoriji kate ekipno letnik 1997 in mlajše 
so deklice v postavi TEJA JENKO, NASTJA STOPAR in ANITA JANEŽIČ 
osvojile 3.mesto, v kategoriji višje, letnik 1993-1996 pašo dekleta v postavi 
URŠKA JENKO, TAMARA BROZINA in ANITA JANEŽIČ osvojile 2.mesto. 
Pri članicah so v ekipnih bojih zmagale tekmovalke v sestavi DORIS BRNE, 
TAMARA KOVAČEVIČ in ŠPELA MUHA. V kategoriji kihon ippon kumite ali 
eno koračni boj, letnik 1998-1999 se je TEJA JENKO ponovno izkazala, se 
prebila vse do finala in osvojila odlično 2.mesto. Prav tako pa je svoje znanje 
v jiyu ippon kumite ali pol prostem boju kronala z zlato medaljo starejša ses
trica URŠKA JENKO. Pri katah posamezno, letnik 1990-1991, je TAMARA 
KOVAČEVIČ z odličnimi nastopi iz kroga v krog 
premagovala nasprotnice in si tako priborila 
možnost nastopanja v finalu. Tudi zadnji, finalni 
nastop je opravila prepričljivo in brez napake ter 
si tako zaslužila 1.mesto. Pri članicah v katah 
je Špela MUHA osvojila 2.mesto , v borbah 
v srednji kategoriji pa je pristala na 3.mestu.
Vsem tekmovalkam iskreno čestitamo in jim v 
novem prihajajočem letu želimoše več takšnih 
in še boljših športnih uspehov.

SHOTOKAN KARATE KLUB MUHA
ŠPELA

notonijo treningov, da se preizkusiš 
na tekmi proti konkurentom, da 
izboljšuješ tehniko in rezultat. Tako 
se je 6. januarja udeležila turnirja 
v Pocenii pri Udinah, na kateri je 
sodelovalo še 86 italijanskih in slov
enskih lokostrelcev. Od slovenskih 
se je udeležila večina reprezentatov, 
ki streljajo z ukrivljenim in golim 
lokom.

Rezultat ni izostal, saj je Dolores 
v kate g i rji ukrivljeni lok v članski 
konkurenci s 555 doseženih krogov 
zmagala, reprezentanta Ivan Muznik 
in Miha Kosec pa sta dosegla drugo 
in četrto mesto.

esimii-»0©dhm©D®gy
Cugosfirnca Bm [peaflzraedlmfls] <*io®o®o

ESIMIT technology d.o.o. 
Vojkov drevored 14 
6250 Ilirska Bistrica

n.c. telefon: 05/711 02 00 
teto: 05/711 02 10 
e-mail: esimit@esimit-tech.si

v

DRUŠTVO 
"TVOJ TELEFON"

vabi k sodelovanju nove prosto
voljne telefonske svetovalce, ki bi 
želeli koristno izrabiti svoj prosti 
Sas.
Informacije: tel 05/720-1-720, od 
ponedeljka do petka od 08. do
on uro

nogomet
NOGOMETNI TURNIR 28.12.2007

Kraj: športna dvorana OŠ A. ŽNIDERŠIČA
Čas: od 12.30 do 17h
Turnirja v času počitnic se je udeležilo veliko število mladih (40 ).
Prisotni so bili mladi iz osnovnih šol v občini (4), srednješolci (34) 

in(2)študenta.
Mladi ljubitelji nogometa so se sami organizirali v ekipe, katerih je bilo 

6! Zaradi omejenega prostega termina telovadnice, sem ekipe razdelil v 
dve skupini in omejil igralni čas 2x 11 minut.Tako je vsaka ekipa odigrala 3 
tekme.

Rezultati skupina A
ČUČANJ : PALMA 9 : 2
RAZBACANI: ČUČANJ 3 : 5
PALMA : RAZBACANI
vrstni red:
1. mesto ČUČANJ
2. mesto RAZBACANI
S.mesto PALMA

1 : 6

Skupina B
JAJCI : MENINA 4 : 2
TOVARI : JAJCI 0:5
MENINA: TOVARI
vrstni red:
1. mesto JAJCI
2. mesto TOVARI
S.mesto MENINA

1 : 2

Razigravanje za 5.mesto PALMA.MENINA 1 : 5
za 3.mesto RAZBACANI :TOVARI 3 : 8
Za 1. mesto ČUČANJ:JAJCI 2 : 5

Največ zadetkov je dosegel Kapelj A., najbolj obetaven mladi nogometaš 
pa je bil Jaksetič M. Zmagovalna ekipa je nastopila v postavi Brozina B., 
Smajla D., Smajila B., Berginc D., Grbec A. in Mahne J. in upravičila 
vlogo faforita saj so v ekipi trije igralci prvoligaške ekipe PRIMORJE iz 
Ajdovščine.

Turnir je potekal v prijatelskem vzdušju in v duhu “fair playa”, tako da 
zunanji obiskovalec dobi vtis, da ne potrebujejo sodnika!

Pri organizaciji mi je pomagal PRIMC TADEJ (sodnik) ČLAN 
ŠTUDENTSKEGA KLUBA ILIRSKA BISTRICA, kateri je bil tudi sponzor turnir
ja. Pri vodenju zapisnika in semaforja so mi pomagali igralci na turnirju.

Ob zaključku turnirja so vse ekipe prejele spominska priznanja sponzorja, 
ki je med turnirjem poskrbel za osvežitev udeležencev z brezalkoholnimi 
napitki in ob zaključku so se sodelujoči pogostili z pizzo.

organizator: KALC VOJKO

* REZANA POLIURETANSKA PENA

Podgrad 110, 6244 PODGRAD 
Tel.: 05/783-62-10 centrala

05/783-62-11 direktor 
Fax: 05/783-63-20
GSM: 041/611-395 
e-mail: purplatex@siol.net

ZAVAROVALNO ZASTOPSTVO
DOM--------------------------------

GENERALI
(ilKHU’

Dovgan IVIarjan S.p. Ekskluzivna zavarovalna agencija

Gubčeva 4, 6250 Ilirska Bistrica 
Telefon: 05 71 45 848, GSM: 031 755 345 
e-mail: marjan.dovgan@mail.generali.si

Avtomobilsko zavarovanje po vaši meri * Posebni popusti za izkušene 
voznike po 10,15, 25, 30 in 40 letih vozniškega staža. * Brezplačni darilni 
boni v vrednosti 300 EUR.
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Ali STE VEDELI, DA CEPIVA PREIZKUŠAJO NA ŽIVALIH?
Cepiva ne vsebujejo le strupenih 

kemikalij, temveč tudi tuje beljakovine, 
kot so proteini piščančjega embrija, 
telečji serum, možgansko tkivo zajca 
in celice opičjih ledvic. Ti tuji proteini 
lahko povzročijo alergične reakcije in 
vnetja in pri nekaterih otrocih izzivajo 
anafilaktični šok.

Cepiva vsebujejo mrtve ali os
labljene žive patogene mikroorgan
izme ali njihove dele, stabilizatorje, 
konzervanse, antibiotike, barvila, 
različne ostanke živalskih tkiv, na ka
terih so bili pri izdelavi cepiva gojeni 
omenjeni povzročitelji, in druge različne 
nečistoče, ki ostanejo v cepivih zaradi 
proizvodnega postopka. Poleg teh

sestavin je v cepivih lahko še neznana 
količina ne ugotovljenih živalskih (ali 
človeških) virusov, ki izvirajo iz tkiv, 
na katerih so cepiva gojena, kon
taminirajo cepiva. Večina cepiv, ki 
pride v množično uporabo, je slabo 
preizkušenih. Poskusne skupine 
so premajhne in čas opazovanja 
prekratek, da bi proizvajalci cepiv in 
zdravstvene oblasti lahko ocenili ka
kovost, varnost in učinkovitost cepiva. 
Cepiva preizkušajo najprej na živalih, 
sledijo poskusi na ljudeh. Vendar se 
do danes ni izkazal za uporabnega še 
noben celični ali živalski sistem v taki 
meri, da bi lahko popolnoma predvideli 
odziv človeka na cepivo. V najboljšem

primeru šoti sistemi nepopolni približki. 
Velika težava je v tem, da rezultate 
poskusov na živalih ne moremo vselej 
uporabiti pri človeku, kajti potek bolezni 
po infekciji z enakim mikrobom je pog
osto pri živalih povsem drugačen kot pri 
človeku. Tudi zaradi omejitev kliničnih 
testiranj ostaja mnogo stvari, ki jih lahko 
razreši le praksa.

Na podlagi teh podatkov se lahko 
vsak človek odloči, ali bo še podpiral 
cepljenje. Več informacij o nevar
nosti in neučinkovitosti cepljenja 
lahko najdete na spletni strani društva 
SVOOD

Predvsem pa brez panike.
Antonieta

POROČANJI 0 DOGODKIH NA OBMOČJU 
POUCIJSKE POSTAJE ILIRSKA BISTRICA ZA 

OBDOBJE IM2.2007DO 15.1.2008

Policisti PP Ilirska Bistrica so v navedenem obdobju obravnavali 12 kaznivih 
dejanj in sicer 4 vlome, 5 kaznivih dejanj tatvine, ter po 1 kaznivo dejanje 
poškodovanja tuje stvari, ogrožanje varnosti in poneverbe.

Pri varovanju državne meje so policisti prijeli 1 osebo, katera se je imela 
namen izogniti mejni kontroli in odpotovati na Hrvaško. V postopku je bilo ugo
tovljeno, da je oseba v Slovenijo dopotovala iz Italije. Po končanem postopku 
je bila izročena italijanskim mejnim organom.

Policisti so obravnavali 12 kršitve javnega reda in miru, od tega 8 kršitev na 
javnem kraju in 4 kršitvi v zasebnem prostoru. Kršiteljem so bili za ugotovljene 
kršitve izdani plačilni nalogi ali izrečena opozorila.

Na območju naše policijske postaje se je pripetilo 13 prometnih nesreč, v 
dve prometni nesreči sta se končali z lažjimi telesnimi poškodbami, v 11 pro
metnih nesrečah pa je nastala samo materialna škoda. Obravnavali smo tudi 
dve prometni nesreči s pobegom.

fiVTOULJ AN m B.H.5. HITRI SERVIS

fiVTOULJfiN, Bojan (Jljan, servis in trgovina s.p. Vilharjeva 33, 6250 Ilirska Bistrica

Na našem servisu vam bomo "porihtali" vašega jeklenega konjička, v vulkanizerski delavnici preobuli, v 
trgovini pa boste lahko kupili filtre, olja, zavorne sisteme, akumulatorje, pnevmatike, ter ostale rezervne 

dele in dodatno opremo, ki jo vaš štirikolesnik potrebuje za brezskrbno in varno vožnjo !

flKCIJfllll Popasti do -35% na lanske modele pnevmatik III

Delovni čas: 8-12 in 13-17, sobote 8-12

servis 05 71 41 355 trgovina 05 71 01 495 mobitel 041 794 854 http://www.avtouljan.si

Obravnavali smo tudi 2 
poškodovanji osebnih vozil na parkirnih 
prostorih.

Prav tako smo obravnavali še en 
požar v naravi, požar v stanovanjski 
hiši in požar v enem izmed podjetij na 
območju občine Ilirska Bistrica.

Spodbuden je tudi podatek, da 
v času med božičnimi in novoletnimi 
prazniki nismo beležili niti telesnih, 
niti drugih poškodb, ki bi jih povzročila 
pirotehnična sredstva. Zaznali smo 
le eno kršitev nedovoljene uporabe 
pirotehničnih izdelkov, zaradi prekrška 
po Zakonu o eksplozivih, pa je bilo 
kršitelju izrečeno opozorilo.

Aleksander MORAN 
KOMANDIR POUCIJSKE POSTAJE 
VIŠJI POLICIJSKI INŠPEKTOR III

novo Opel Corso
>,w‘T *N.\ v - .*< r; j® ."Odpeljite svojo tudi vi.

»' .. •> . . ‘ja.

čem**
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Ordinacija TL. BISTRICA 
Gregorčičeva 8 

ponedeljek 13 - 19 
in torek 7-13

tel. 711 21 36, 711 21 40©
— ^——

Ordinacija POSTOJNA 
Prečna ulica 2 
torek 14 - 20 

in sreda 7-13 
tel. 726 50 04, 726 54 01©

SIB
INŠTALACIJE do.o.

SIB Inštalacije do.o. Jablanica EL 6250 Ilirska Bistrica 
teL 05 714 85 B. fa» 05 714 BS IG, GSM: 041 714 394: :: ' :

e-mall: slblst@slol.net

www.instalacij6-sib.si
ogrevanje, vodovod, plin 
prezračevanje, klimatizacija

i-umjpti mmuš M
weishaupt Vie|mann

Eurotherm Unical

GRADBENI CENTER
Miro Iskra s.P.
Vojkov drevored 28 
6250 Ilirska Bistrica 
tel.: 05/71 00 756 
fax.: 05/71 00 757 
GSM: 031 / 328 746 
e-mail: aciskra@volja.net

URNIK
7.00 -19.00 

sobota 7.00 -12.00 
10% popust na 

določene artikle
DOSTAVA NA DOM

I

I

I

>imcžinilk
PIŠITE NAM

sneznik@kabelnet.net

I

i

i

NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO
AVTOŠOLA PE ILIRSKA BISTRICA

R FIT 1 V® BAZOVIŠKA CESTA 4/a K H I \ X telefon : 05-7141-584 
jLVJuJUrXJ.li e-mail: sandi.cekada@relax.si

5 TEČAJEM CPP PRIČNEMO 15. FEBRUARJA 2008 OB 16 URI
VPISI VSAK DAN NA TELEFONSKO ŠTEVILKO: 051-67-44-44 
UGODNI PLAČILNI PODOJI
MOŽNOST PLAČILA VOZNIŠKEGA IZPITA NA 24 OBROKOV
VOŽNJO POUČUJEMO NA NOVIH VOZILIH GOLF- 5

AVTOŠOLA RELAX V KRATKEM TUDI V POSTOJNI, SEŽANI IN KOPRU

Z AVTOŠOLO žgRELAT VARNO V PROMET

PARK
TEL.: 71 45 144

RAZLIČNE 
VELIKOSTI PIZZ

RAZVOZ PIC JE CEL DAN 
9 - 22 URE

ponuja dobro počutje v čudovitem ambientu savn(turška,finska,infra) ali pa 
prepuščanje masažam tajskih maserk. Ob vsem tem pa niso pozabili niti na 
wellness kozmetične storitve, ki zavzemajo celotno področje lepotne terapije. 
Vsem skupaj iskrene čestitke za njihove uspehe v želji,da bi jim bili ti nadih 
za nadaljni trud v svoji stroki.Veseli smo lahko,da so v naši sredi!

Barbara Kogovšek

MITJA HAIR TEAM
Kdo ne pozna pridnih rok frizerjev Mitja hair team v centru Mikoza v 

II.Bistrici.Pod njihovimi spretnimi rokami nastajajo umetnije pričesk katere 
krasijo naše glave.V sodobnem svetu,ko je vse pomembnejši tudi zunanji 
videz posameznika,poskrbijo tudi za ličenje in pa razvajanje v solariju.Za 
prijetno vzdušje salona skrbijo tri frizerke - Sabina,Katja in Suzi ter frizer 
Ivan, ki daje salonu poseben čar.Ob koncu leta.se je njihovim 25.tim sa
lonom po Sloveniji, Hrvaški in Bih pridružil še eden moderen center v Sežani 
na 600m,kjer vas bodo razvajali vrhunski frizerji.Poleg tega vam center

Cankarjeva 25, Ilirska Bistrica 
tel.: 05 / 71 41 500

« PHDRUAft ©d D Šk
METRAZNO BLAGO 

POSTEUNINA-KAPNE 

KUHINJSKE KRPE 

BRISAČE
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UGODNE CENE PRESITIH ODEJ IN VZGLAVNIKOV

BREZPLAČNO ŠIVANJE ZAVES

NOVO * NOVO * NOVO * NOVO * NOVO * NOVO * NOVO * NOVO
‘SKODELICE (za čaj, kavo) ‘JEDILNE GARNITURE (krožniki) ‘VAZE ‘OKVIRJI ZA SLIKE 
‘SKLEDE ‘SVEČNIKI + DIŠEČE SVEČKE ‘ NOVOLETNI OKRASKI

NAJNOVEJSE - DEKOR ZA ZAVESE 
PREŠITE ODEJE, VZGLAVNIKI, PRTI, NADPRTI, PRTIČKI IN SE IN SE...

■
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REDNI PROGRAM:
široka ponudba

* izdelanih zaves
* dekorativnih zaves
* metraže

(brezplačno šivanje po naročilu)

ŠIRŠI PROGRAM:
široka ponudba

* posteljnine
* brisač
* prešitih in navadnih odej
* posteljnih blazin in pregrinjal

NOVOST V PONUDBI:
* plastificirani prti
* umetno usnje - skaj
* karnise

URNIK
N0N-ST0P 8-18 

SOBOTA 8-12 
NEDELJE IN PRAZNIKI

ZAPRTO
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KAJ NAM BO PRINESLO LETO
2008?

BORZNO POSREDNIŠKA 
HIŠA D.D.

Svetovni delniški trgi so zadnje tedne 
precej rdeče obarvani. Če se držimo 
pregovora, da se po jutru dan pozna, 
nam glede na gibanja v začetku leta 
naslednjih 11 mesecev ne bo prineslo 
nič kaj dobrega. Eden od razlogov za 
prodajne pritiske na mednarodnih trgih 
je višanje cen surovin in hrane, kar ne
varno dviguje inflacijo. Ključen dejavnik 
tu so ravno surovine, saj se z draženjem 
nafte povečuje zanimanje za proizvodnjo 
biogoriv, ki jih proizvajajo iz rastlinskih olj 
ter rastlin, ki vsebujejo sladkor in škrob. 
Te pa so po drugi strani ena vhodnih 
surovin pri proizvodnji hrane oziroma 
pri krmi živali, kar povečuje cene le-teh. 
Druga težava mednarodnih trgov je še 
vedno trajajoča kreditna kriza, kateri tre
nutno še ni videti konca. Medtem ko so 
se odpisi slabih posojil okrog praznikov 
nekoliko umirili, že krožijo govorice o 
novih izgubah, ki naj bi jih imele večje 
investicijske banke. Ali bo centralnim 
bankam z zniževanjem obrestnih mer 
uspelo ohraniti trenuten tempo gospo
darstev, bo pokazal čas, o resnosti prob
lema pa priča tudi organiziranje posebne 
komisije pod pokroviteljstvom predsed
nika Busha, katere namen je z aktivnimi 
posegi v delovanje ameriškega trga 
kapitala preprečiti njegovo ohlajanje.

V januarju nas je ob pogledu na 
borzno tečajnico mrazilo tudi doma. Trg so 
nižali zapleti pri prodaji državnih deležev 
ob hkratnem širjenju pesimističnega 
vzdušja iz zahodnih trgov. Najprej se je 
že okrog Novega leta zapletlo z Zavarov
alnico Triglav, ko se je vlada odločila tik

pred uvrstitvijo na borzo začetek kotacije 
preprečiti ter delež v upravljanju KAD-a 
prodati prek prve javne prodaje sloven
skim državljanom. Vendar pa se je pri tem 
pokazalo, da celo koalicijski partnerji, ki 
so sprva s prodajami soglašali, trenutno 
slednjim nasprotujejo. To se v zadnjem 
času kaže predvsem pri ceni delnice 
Telekoma, ki že nekaj tednov vztrajno 
izgublja. Določen interes za nakup s 
strani tujcev še vedno obstaja, a očitno 
ponujena cena ne zadovoljuje potreb 
države ter posledično malih investitorjev. 
Na informacijo, ali bo v nadaljnjih poga
janjih uspela prodajna skupina še kaj 
iztržiti oziroma bo tokratna prodaja celo 
padla v vodo, bo potrebno še nekoliko 
počakati. Na borzi se še vedno aktivno 
trguje z delnico N KBM, kjer nas morda 
v letošnjem letu čaka drugi krog priva
tizacije, investitorji pa že tradicionalno 
veliko trgujejo tudi s Krko, ki uspeva, za 
razliko od ostalih regijskih konkurentov, 
z vidika poslovanja napredovati precej 
suvereno.

Nekoliko večja priložnost za sloven
ske investitorje morebiti v letu 2008 leži 
na Balkanu, če le ne bo na Kosovu res

neje zavrelo. Pritiski mednarodne skup
nosti na vodstvo Kosova so bili očitno 
zadosten razlog za odlog odcepitve z de
cembra na čas po srbskih predsedniških 
volitvah. Slednje je za borze v regiji 
pomenilo nadaljevanje »statusa quo«, 
kateremu smo priča še danes. Zdi se, 
daje odcepitev največja ovira na poti do 
višjih tečajev, saj podjetja poslujejo bolje 
kot lani, v Srbiji pa se pripravlja tudi kar 
nekaj odmevnejših prodaj velikih podjetij, 
med njimi tudi Aerodroma, naftne družbe 
N IS ter letalske družbe Jat. Slednje bi 
gotovo vzpodbudilo zaspan srbski trg 
ter morebiti uspelo privzdigniti apatične 
tečaje tudi v Makedoniji in Bosni.

Upajmo, da bo slovenska vlada kljub 
zapletom nadaljevala z začrtano strate
gijo izstopanja države iz gospodarstva 
ter aktualne prodaje državnih deležev ne 
bodo postale zgolj sredstvo političnega 
prerekanja in nabiranja političnih točk, 
ki z ekonomsko logiko nima nobene 
povezave .

ILIRIKA Borzno posredniška hiša
d,d.

Andraž Vrh, 
direktor sektorja upravljanja

LIPA
Andrej Abrahamsberg s.p.
Borisa Kalina 6 
SLO-5250 Solkan 
GSM: 040 207 338

Najstarejša evropska tradicija 
proizvodnje strešnikov - od 
leta 1250 najboljša možna 
kvaliteta, ekološko ustrezen 
produkt in konkurenčne cene!
Prodajamo 8 osnovnih modelov z še 9. podoblikami, v 14 različnih 
barvah (strokovno - engobah). Več na: WWW.kritina-SUlter.si. 
Prodajamo po vsej Sloveniji in tudi v II. Bistrici. Naše stranke se bodo 
vljudno odzvale, če jih pokličete na: 051 342 463 (Dolenje); 041 333 
427 (Vrbovo); 041 333 406 in051 332 337 (II.Bistrica).

KEMIČNA ČISTILNICA 
IN PRALNICA

Iva Dujmovič SP
Kosovelova la, 6250 Ilirska Bistrica 
Tel.: 05/714-20-00, GSM: 041/249-007

URNIK
P0NEDELIEK/SREDA/PETEK

8-14
TOREK/ČETRTEK

12-19
SOBOTA/NEDELJA/PRAZNIKI

ZAPRTO
ZA DIJAKE IN ŠTUDENTE 
NUDIMO 5% POPUST!!!

TUDI V PIVKI
Kemična čistilnica in 

pralnica

Iva Dujmovič s.p. 
Levstikova 7 
6257 Pivka 

Tel.: 05 75 71 092 
GSM: 041 249 007

Ponedeljek, sreda, petek 
od 17 do 20 ure in torek, 
četrtek od 9 do 11 ure.

ProDent
zobna ambulanta dr. Surina 
Ilirska Bistrica 
Župančičeva 5 
tel.: 05 71 41 986

URNIK
po., če.: 13h - 19h 
to., sr., Pe.: 8h - 13h

Suma inženiring d.o.o. 
PROIZVODNJA KOVANIH ELEMENTOV, 

IZDELAVA OGRAJ, REŠETK IN VRAT PO NAROČILU 
tel.: +386(0)5/71-10-244
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OKREPČEVALNICA
TRNOVO

:

Sprejemamo naročila 
za zaključene družbe

Tel.: 05/714 12 07 
041/424 974
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! KOLESARSKI VEČER s predstav,tv,!
I knjige DOS EXTREME - slovenski RAAM in projekcijo I
■filma O TEJ SLOVENSKI VZDRŽLJIVOSTNI DIRKI, KI BO V 
| PETEK, 22. FEBRUARJA 2008 OB 19,00 V OKREPČEVALNICI 
j Urbančič - Pri Matetu v Trnovem. Knjigo in film bo a 
a PREDSTAVIL AVTOR MlRKO ZVER IZ PlVKE, PREDSTAVILI PA | 
I BOMO TUDI OBE LETOŠNJI KOLESARSKI PRIREDITVI DOS ■
■ EXTREME 2008 in Kolesarski maraton BRKINI 2008.
| Vsi ljubitelji kolesarstva in športa vabljeni.

VESELI DECEMBER V DOMU 
STAREJŠIH OBČANOV

December-zadnji in najbolj prazničen mesec v letu, želimo v Domu starejših 
občanov Ilirska Bistrica še posebej lepo obeležiti. Kako pomembna je ta mesec 
bližina in pozornost med nami ter radost ob prihajajočem letu z obljubo in 
upanjem novega.

Že takoj na začetku meseca smo se že tradicionalno, kot vsak prvi četrtek 
v mesecu, zavrteli ob zvokih glasbe na prireditvi Povabilo na ples. Na začetku 
meseca nas je obiskal sv. Miklavž ob pomoči bistriških Skavtov in občinske 
Karitas.

V pričakovanju Božiča in novega leta se je v Domu začelo krašenje, 
izdelovanje adventih venčkov, peka peciva ter obujanje spominov na običaje, ki 
so povezani z odhodom leta. S stanovalci smo spekli potico in piškote ter z njimi 
postregli na predbožičnem srečanju z duhovnikom g. Francem Razporjem in se 
poglobili v sam pomen Božiča. G. Danilo Brožič nam je predstavil Medugorje v 
diapozitivih, 26.12. pa je v naši dvorani potekala božična sveta maša.

Ko je bil cel Dom praznično urejen, čestitke z dobrimi željami prejete in 
seveda tudi poslane, smo si vzeli čas in spet premislili, kaj si v novem letu 
želimo-kaj bi nas najbolj osrečilo. Predvsem želje po zdravju in sreči za bližnje 
in zase, so spet oblikovale naše Drevo in Skrinjico želja.

Leto 2007 smo zaključili z osrednjo prireditvijo, na kateri so nam z domačim 
pecivom postregle članice Društva podeželskih žena, zaplesala je Folklorna 
skupina Gradina, prisluhnili smo pevskemu zboru Fantje izpod Karlovice in 
se zavrteli ob zvokih ansambla Casablanka. In ne nazadnje-ni pozabil na nas: 
prišel je in nas obdaril tudi Dedek Mraz.

Seveda pa so nas tudi letos obiskale številne nevladne organizacije in 
posamezniki, ki so se s svojimi obiski, obdarovanjem in tudi dobrimi voščili 
spomnili naših stanovalcev in jim zaželeli vse najboljše v prihajajočem letu. 
Prejeli smo tudi veliko čestitk svojcev, v katerih izražajo svoje zadovoljstvo z 
našimi storitvami in skrbjo za njihove najbližje, za kar se jim zahvaljujemo.

Srečanje medgeneracijskega Društva Jesen
V petek, 18.01.08, so se v dvorani Doma starejših občanov Ilirska Bistrica 

srečale vse delujoče Skupine starih ljudi za samopomoč medgeneracijskega 
Društva Jesen iz naše občine. Društvo Jesen je sestavni del Zveze društev 
za socialno gerontologijo Slovenije, katere namen in poslanstvo je izvajanje 
programov samopomoči za starejšo generacijo in razvijanje prostovoljnega 
dela, pripravljanje srednje generacije na lastno starost, kakovostno življenje 
starih ljudi na področju medčloveških odnosov in prizadevanje za odpravljanje 
predsodkov o starosti ter medgeneracijsko povezovanje in solidarnost. Skupine 
starih ljudi za samopomoč imajo v naši občini že dolgo tradicijo, prva skupina je 
bila ustanovljena leta 1989 med prvimi v Sloveniji. V naši občini sedaj deluje 8 
skupin, ki združujejo 85 članov in članic ter 14 prostovoljk. Člani in prostovoljke 
se srečujejo enkrat tedensko skozi vse leto.

Srečanje je otvorila ga. Miranda Vrh, predsednica društva, ki je poudarila 
predvsem pomen sožitja generacij, s katerim prehaja med generacije znanje,

modrost in izkušnje. Zahvalila se je tudi vsem prostovoljkam, ki v društvu de
lujejo, posebej še ga. Mimici Primc, ki v Skupinah za samopomoč deluje od 
ustanovitve.

V kulturnem programu so se nam predstavile gledališka skupina Štiri babe 
na kvadrat z igro Dve dekli ter pevski zbor Serafinke, ki so nas spremljale tudi 
pri sveti maši.

Urška Abram, DSO Ilirska Bistrica
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ZDRAVNIK ZA ŽIVALI SVETUJE...

BI SE ODLOČILI ZA KASTRACIJO ALI STERILIZACIJO 
SVOJEGA HIŠNEGA UUBUENCA?

Sterilizacija in kastracija je v prvi 
fazi povezana s preprečevanjem 
razmnoževanja živali, ima pa še mnoge 
druge zelo koristne učinke. Steriliza
cija predstavlja najbolj učinkovit način 
preprečevanja nezaželenih mladičkov, 
ki velikokrat tragično končajo svoja 
življenja, ponavadi se jih pokonča 
že zelo zgodaj, ali pa so zavrženi in 
prepuščeni sami sebi. V zavetiščih za 
živali zato pri nas večino najdenih živali 
sterilizirajo, da bi take neljube dogodke 
preprečili. Pri odločitvi o steriliza
ciji ali kastraciji svojega ljubljenčka se 
mnogokrat pojavljajo pomisleki. Mnogi 
lastniki imajo mnenje, da je steriliza
cija kruta, ker mislijo, da živali izgubo 
reprodukcijske sposobnosti občutijo 
enako kot ljudje. Predvsem imajo 
težave moški lastniki psov pri odločitvi 
o kastraciji svojega psa. Med lastniki 
mačk kroži mit o tem, da sterilizirane 
mačke in kastrirani mačkoni ne lovijo 
miši. Nekateri mislijo, da sterilizacija ali 
kastracija povzroči debelost in lenobo 
živali, za nekatere pa je to preprosto 
predrago.

Resnica je, da so psi mnogo boljši 
spremljevalci človeka, če so kastrirani. 
Imajo manjšo potrebo po markiranju in 
pohajanju za gonečimi psicami ali po 
izražanju agresije in dominance nad 
člani družine. Kastrirani psi so tudi 
bolj zdravi. Ker nimajo mod, ne morejo 
oboleti za tumorjem na modih, ki lahko 
povzroči tudi druge bolezni (izpadanje 
dlake, vnetje kože...). Kastracija je 
pri nekaterih boleznih celo terapija 
(tumor prostate, tumor na modih). Pri 
mačkonih je kastracija dober način 
kako jih zadržati doma. Mucki namreč 
v času gonjenja mačk radi odidejo od 
doma za nekaj dni in se vrnejo ranjeni, 
ali pa se sploh ne vrnejo več.

Tudi samice, ki so sterilizirane 
so boljša družba človeku. Psice se 
navadno gonijo dvakrat na leto, kar 
povzroči hormonske spremembe in 
tudi spremembe v vedenju. Redno 
ponavljajoča se gonjejna brez oploditve 
lahko pripeljejo do mnogih zdravstvenih 
težav. Lahko se pojavi rak na maternici 
ali mlečni žlezi, infekcije maternice, 
ki se velikokrat končajo fatalno, navi
dezne brejosti, ki povzročajo pre
glavice lastnikom,...

Živali, ki se jih kastrira ali sterilizira 
se ne zredijo zaradi posega samega. 
Prav tako kot ljudje se redijo zaradi 
preveč hrane in premalo gibanja. 
Največkrat je problem, da lastniki hran
ijo svoje odrasle ljubljenčke enako, 
kot so jih hranili v mladosti, čeprav v 
odrasli dobi potrebujejo manj kalorično 
hrano. Pri lovljenju miši nima spolni 
nagon nobene vloge, zato sterilizirane 
muce in kastrirani mačkoni še vedno 
lovijo miši.

Kolikor vemo, živali ne žalujejo za 
izgubo svoje reprodukcijske sposob
nost, kajti pomen reprodukcije pri psih 
in mačkah je zgolj ohraniti obstoj vrste. 
Živali ne oskrbujejo svojih mladičev do 
18. leta, spremljajo njihovo kariero in 
čakajo na poroko in vnuke. Samice 
skrbijo za mladiče približno dva mesca. 
V tem času jih naučijo osnovnega 
obnašanja in veščin preživetja, nato 
jih zapustijo.

Seveda pa je odločitev za tak 
poseg prepuščena lastniku živali, kajti 
tukaj gre vsekakor za kirurški poseg v 
globoki narkozi, ki ima lahko manjše ali 
večje nezaželjene posledice. Že prvi 
rizik operacije je sama anestezija. Če 
ima žival kakšne zdravstvene težave,

je lahko anestezija zanjo bolj nevarna, 
zato je potrebno žival predhodno do
bro pregledati. Poznamo tudi več vrst 
anestezije (injekcijska, inhalacijska,..). 
Ene so bolj varne kot druge, vendar 
navadno tudi dražje. Pri samcih se pri 
kastraciji odstrani moda, tako da se ne 
tvori več niti seme, niti hormoni, ki so 
odgovorni za značilno samčevo veden
je. Kastrira se jih lahko v vseh starostnih 
obdobjih (po 8 tednih starosti). Starejši 
kot so, dlje časa traja, da po posegu 
spremenijo nezaželjene navade. Če so 
kastrirani pred puberteto (cca. 6 mese
cev) zrastejo navadno večji kot sicer. 
Tudi samice je bolje sterilizirati pred 
puberteto, da preprečimo možnost 
razvoja nekaterih bolezni v kasnejšem 
obdobju. Pri sterilizaciji se lahko 
odstranijo samo jajčniki ali pa jajčniki 
skupaj z maternico. Za katero metodo 
se bo veterinar odločil, je odvisno od 
večih dejavnikov (starost, brejost, na
men posega..)

Večina živali je že naslednji dan po 
posegu, kot da se ni nič zgodilo. Neka
teri morda potrebujejo protibolečinsko 
terapijo še nekaj dni po posegu, 
vendar je pri tem treba upoštevati 
navodila veterinarja. Trebušna stena 
se po operaciji zašije v večih plasteh. 
Zadnja plast zajema šivanje kože. Koža 
se lahko šiva z zunanjimi šivi, ki jih je 
potrebno naknadno odstraniti ali z 
notranjimi šivi, ki jih na zunaj ne vidimo 
in po določenem času razpadejo ter jih 
ni potrebno odstaniti. Na mestu, kjer 
je bila rana se lahko čez čas pojavi 
oteklina ali bula, ki je lahko različnega 
vzroka, zato se v takem primeru pos
vetujte z veterinarjem.

Ali se lahko žival po sterilizaciji 
še goni? Načelome ne, kajti to je 
največkrat namen sterilizacije, lahko 
pa pomotoma ostane v trebuhu delček 
jajčnika, ki proizvaja hormone, zaradi 
katerih se žival še vedno goni. Taka 
žival, sploh če ji je bila odstranjena 
maternica, ne more imeti mladičev. 
V takem primeru, je potrebno poseg 
ponoviti.

Kaj če je žival breja? Če je breja 
ali pa sumite da je in nikakor ne želite 
imeti opravka z mladiči se poseg lahko

kljub temu opravi. Navadno se odstrani 
celotno maternico z zarodki vred. Tak 
poseg je nekoliko zahtevnejši in pona
vadi tudi dražji.

Ali lahko pustimo, da si žival liže 
rano? To nikakor ni dobro, ker se ji 
rana lahko inficira ali celo odpre. Zato 
poskušamo to preprečiti bodisi z t.i. 
Elizabetinskim ovratnikom (»plastični 
satelit"), obvezo ali kako drugače.

Kaj lahko pričakujem po kastraciji 
psa? Navadno se modnik (mošnja) po 
posegu poveča, kar ne pomeni, da 
so moda ostala notri, ampak je na to 
mesto, ki je postalo prazno, pritekla 
tekočina. Oteklina lahko traja nekaj 
dni. Če je bil pes kastriran preden je 
dosegel svojo normalno velikost, se 
bo z rastjo modnik zgladil in ga ne bo 
videt, če pa je bil kastriran odrasel bo 
prazen modnik ostal.

Upam, da smo odgovorili na nekaj 
najpogostejših vprašanj in dilem v zvezi 
z kastracijo in sterilizacijo. V kolikor vas 
še kaj zanima na to temo, povprašajte 
vašega veterinarja.

Zima gre počasi h koncu. Bliža se 
pomlad, ko se na terenu začnejo izva
jati akcije cepljenja psov proti steklini. V 
naslednji številki Snežnika bomo pisali 
o nevarnosti stekline za živali in ljudi in o 
postopkih po ugrizu živali in o tem, kako 
preprečiti, da se to ne bi zgodilo. Do 
takrat pa želim veliko veselja z vašimi 
ljubljenci.

Maja Simonič, dr.vet med.
Veterinarska ambulanta 

Ilirska Bistrica,d.o.o
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TAPETNIŠTVO
ŽELE^EEEEEE

Pot k studencu 8,6257 Pivka 
tel.: 05 757 15 32, tel/fax: 05 757 31 74 

Salon:
Trgovski center Spar Pivka, Postojnska 18 a 

tel.: 05 757 06 43,tel/fax: 05 757 16 44 
e-mail: tapetnistvozele@siol.com, www.tapetnistvo-zele.corr

Sedežne garniture 

so privlačnih in 

modernih oblik, 

ter nudijo 

udobje in 

sprostitev 

za vse generacije,

Dragi Toni,
10. FEBRUARJA BO MINILO LETO 
ODKAR Sl TIHO ODŠEL OD NAS.
Pogrešamo te!
Zavedno boš ostal v naših

SRCIH!
Vsi tvoji

DRAGI MAMI V SLOVO!
Tiho, brez slovesa si odšla,
MNOGO PREZGODAJ Sl NAS ZAPUSTILA,
V NAŠIH SRCIH JE ŽALOST, BOLEČINA,
V HIŠI PRAZNINA!
Vsak dan te čakamo,
A TEBE NI, NI TE VEČ,
DA BI NAM STISNILA ROKO,
NAS OBJELA, NAM BESEDO VOŠČILA,
NAS POGLEDALA IN SE NASMEHNILA.
Mama,tvoje ljubezni ni več,
LJUBEZNI, KI Sl NAM JO VSEM RAZDAJALA,
SE ZA NAS TRUDILA, DA Sl NAM V ŽIVLJENJU UGODILA 
IN NAM DALA KAR SMO POTREBOVALI.

• Mama, hvala ti za ves tvoj trud in ljubezen! 
Pogrešamo te in težko verjamemo,
DA TE NI VEČ MED NAMI IN DA TE NIKOLI VEČ NE BO.
Kako boleče jetoi

V NAŠIH SRCIH BOŠ VEČNO ŽIVELA, NIKOLI TE NE 
BOMO POZABILI.
Radi te imamo in vednote bomo imeli!

Počivaj v miru!
Vsi tvoji: mož Franc, hčere Judita, Sandra in 
Jožica z družinami ter vnuki Tina, Tjaša,

Teja, Anja in Tadej.

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, sosedom,
SODELAVCEM, PRIJATELJEM IN ZNANCEM ZA IZREČENO 
SOŽALJE IN DAROVANO CVETJE. ISKRENA HVALA TUDI 
GOSPODU ŽUPNIKU ZA LEPO OPRAVLJEN POGREBNI 
OBRED IN POSLOVILNE BESEDE. HVALA TUDI PEVCEM 
IN ORGANISTU, SKRATKA HVALA VSEM IN VSAKEMU 
POSEBEJ. HVALA TU Dl TISTIM, KI prižigate svečke na 
NJENEM GROBU.

ZAHVALA
OB NENADNI SMRTI NAŠE MAME, STARE 
MAME IN PRABABICE

Olge MATKO,
PO DOMAČE PČKOVE OLGE IZ TRNOVEGA,

SE ZAHVALJUJEMO VSEM, KI STE JO 
POSPREMILI K ZADNJEMU POČITKU,
VSEM, KI STE NAS TOLAŽILI IN NAM IZREKALI 
SOŽALJE, PA TUDI VSEM SOSEDOM, 
SORODNIKOM IN PRIJATELJEM, KI STE NAM 
STALI OB STRANI V ŽALOSTNIH DNEH 
IN NAM NESEBIČNO POMAGALI.
Posebej lepa hvala zdravstveni

EKIPI, POGREBNI SLUŽBI KOMUNALNEGA 
PODJETJA, GOSPODU ŽUPNIKU IN MPZ
Dragotin Kette.

Družina Valenčič
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HITRE IN DRZNE V »ŠTIRNI«
V »Štirni« v Knežaku se je 20-ega decembra s svojimi fotografijami 

predstavil član Foto klub-a Sušeč Primož Valenčič. Primož, sicer eden od 
ustanovnih članov foto kluba, se nam tokrat prvič predstavlja s samostojno 
razstavo. Fotografije so nastajale ob obiskih avto-moto show-ov v Padovi, 
Budimpešti, Ljubljani, na Grobniku, v Ajdovščini... Tam kjer so lepi in hitri 
avtomobili pa so tudi mične gospodične.In one nastopajo v glavni vlogi na 
tej razstavi.

Otvoritev je bila, kot so v zadnjem času vse otvoritve v Štirni, s kul
turnim programom, v katerem smo tokrat imeli priliko občudovati umetnost 
trebušnega plesa. Na sami otvoritvi, pa je bilo tokrat drugače kotobičajno.Vse 
fotografije so bile zastrte in Primož nas je vodil od ene do druge (29 je vseh 
skupaj) jih odstiral in ob vsaki dodal svoj komentar, razlago ali dogodivščino 
ki se mu je ob fotografiranju pripetila. Obiskovalci, med katerimi je bila poleg

večine članov foto kluba tudi kar nekaj domačinov in Primoževih prijateljev, 
so bili navdušeni.Strinjali so se, da so fotografije posnete premišljeno in ob 
pravem trenutku.

Vabljeni v Štirno na ogled do začetka februarja, ob kulturnem prazniku 
pa že načrtujemo novo razstavo.

Stojan Spetič

STE BILI POŠKODOVANI 
V PROMETNI NEZGODI?
PORAVNAVA, d.o.o., Odgovarja:

Vprašanje: Pred dvema tednoma sem bila poškodovana v prometni nesreči, ki jo je 
povzročil avstrijski državljan, ki ima sklenjeno avtomobilsko zavarovanje pri eni od 
avstrijskih zavarovalnic. Ali sem vseeno upravičena do odškodnine in ali moram zato vložiti 
zahtevekvAvstriji?

Vesna, Maribor

Odgovor: Ne glede na to, da je prometno nesrečo povzročil tuj državljan, ste upravičeni 
do odškodnine iz naslova avtomobilskega zavarovanja povzročitelja. Za takšne primere 
naše zavarovalnice sodelujejo s tujimi zavarovalnicami na podlagi korespondenčnih 
pogodb - korespondenčne zavarovalnice, ki nato vodijo in rešujejo primere slovenskih 
državljanov, ko je nezgodo povzročil tujec. To pomeni, da lahko odškodnino uveljavljate v 
Sloveniji. Oglasite se v kateri od naših poslovalnic in z veseljem vam bomo pomagali.

Vprašanja v zvezi z vašim primerom pošljite na info@poravnava.si ali po pošti na naslov 
Poravnava, d.o.o., Ljubljanska cesta 20,3000 Celje in v treh dneh boste prejeli odgovor 
pravnikov podjetja Poravnava, d.o.o ali pa nas pokličite na brezplačno tel. št. 0801314.

PE ILIRSKA BISTRICA, bazoviška c. n, il Bistrica, gsm: osi 685 872

PE POSTOJNA, NOVI TRG 6, POSTOJNA, GSM: 051 388 935 

PE KOPER, VOJKOVO NABREŽJE 32, KOPER, 080 13 14

KSTOPOLC;
Kulturno društvo Franjo Kranjec;
Kulturno društvo Podstenjski fjhtarji,
Vas vljudno vabijo na 
praznovanjeSO.letnice 
Lurdske matere božje

IZ PODSTENJ

Praznovanje s kulturnim programom in obred

SVEČANE SVETE MAŠE BO V CERKVI SVANTONAV 
PODSTENJAH, V NEDELJO, DNE 10.02.2008, S PRIČETKOM 
ob13.45h.

ZBIRAMO PAPIR
Združenje slovenskih katoliških skavtinj in skavtov (ZSKSS) bo 

poleti 2008 pripravilo večdnevni tabor za vse svoje člane. To bo prva 
priložnost, da vsi slovenski skavti in skavtinje, tudi iz Ilirske Bistrice, 
skupaj na istem kraju preživimo teden dni, zaživimo v naravi, si izmen
jajo izkušnje in spoznamo nove prijatelje iz cele Slovenije.

Da pa bi lažje pokrili vsaj del tabornin, smo se odločili za zbiralne 
akcije papirja, ki bodo vsako drugo soboto v mesecu, med 10. in 10.30, 
pred župniščem v Ilirski Bistrici. Prvič se vidimo že 9.2.2008, do ta 
krat pa pridno zbirajte odvečne reklame in časopise!

Za morebitne informacije smo vam na voljo na telefonski številki Lep skavtski pozdrav,
040 471 686 (Matija). skavti izstega Ilirska Bistrica 1
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»PUST JE PRŠU«
Turistično društvo Ilirska Bistrica organizira tradicionalno pustno prireditev »Pust 

je pršu«. Karneval bo potekal S.februarja 2008 od 14.ure dalje po ilirskobistriških 
ulicah.

Skupine se bodo letos zbrale pred osnovno šolo Dragotina Ketteja na 
Župančičevi ulici, tu se bo oblikoval sprevod. Prva predstavitev bo v križišču 
Župančičeve in Bazoviške nato se bo pomikal mimo Komunalnega podjetja in po 
Prešernovi ulici do Trga M .Tita »plača«, kjer bo druga predstavitev posameznih 
skupin. Sprevod se bo potem pomikal po Cankarjevi ulici do križišča pri pošti, 
kjer bo tretja predstavitev. Pot bodo skupine nadaljevale po Rozmanovi ulici mimo 
Postaje policije do ulice IV.Armije in zaključile v območju bivših bistriških vojašnic.
Tu bo zaključek prireditve s toplim obrokom.

V nedeljo, 3.februarja bo v popoldanskem času od 13. do 17. ure veljal 
zaradi prireditve poseben prometni režim, zato organizator naproša udeležence 
in obiskovalce, da upoštevajo prometne znake ter navodila policistov, varnostnikov 
in redarjev.

Prosimo vse za razumevanje.
Prisrčno in prijazno vabljeni na prireditev.

TURISTIČNO DRUŠTVO ILIRSKA BISTRICA

NA POTI V EVROPO - BREZ MEJA
Na pobudo Gerontološkega inštituta ITIS iz Trsta je bilo 21.decembra 

2007 na dan, ko so padale meje, srečanje stanovalcev in stanovalk Domov 
upokojencev iz Sežane, Izole, Kopra in Doma starejših občanov Ilirska Bistrica 
s stanovalci in stanovalkami Gerontološkega inštituta ITIS in Doma upokojencev 
Tilia iz Trsta.

Srečanje obeh strani se je pričelo na Fernetičih, kjer so bile izrečene 
pozdravne besede predstavnikov občin Sežane in Trsta. S kupico rujnega smo 
vsi prisotni nazdravili padcu meje. S strani stanovalcev iz obeh strani meje je bilo 
izrečeno veliko ganljivih besed. Vemo, da so pred 20 leti na ljudi, ki so želeli

prestopiti državno mejo brez dokumentov še streljali, sumljivi pa so bili tudi tisti, 
ki so uvažali iz tujine računalnike, razne knjige, robo, priboljške...

Na povabilo italijanskih kolegov smo odšli v Gerontološki inštitut ITIS v Trstu, 
kjer se je nadaljeval kulturni program z glasbo ter slavnostno kosilo. Večkrat 
je bilo med srečanjem poudarjeno, da je to dan, ko so padle meje, pasti pa 
morajo tudi v naših glavah.

Življenje brez meja omogoča boljše življenje ljudem, gospodarstvu in nam 
daje številne priložnosti za povezovanje v Evropske projekte.

Katja Prosen Boštjančič, DSO Ilirska Bistrica

FOTO KLUB SUSEC
V letošnjem letu ima foto klub 

Sušeč volilni občni zbor, kar pomeni, 
da delujemo že štiri leta.

Naš obstoj in delo v tem času 
vsekakor lahko ocenimo kot 
uspešno. Uveljavili smo se v slov
enskem prostoru in tudi širše. To 
dokazujejo intenzivna sodelovanja 
s podobnimi društvi pri nas in v 
tujini. Uspešno postavljamo vedno 
nove in zanimive razstave, bogatimo 
svoja znanja, sodelujemo pri različnih 
projektih v naših krajih, nabavljamo 
opremo, ki nam pride prav pri delu 
kluba in fotografiranju, izmenjujemo 
si izkušnje, snujemo nove načrte in 
se imamo fanj. Uspešno si kot klub 
in posamezniki nabiramo tudi točke, 
ki v svetu fotografije pomenijo čast in 
priznanje, tako za klub, kot njegove 
člane.

Načrti za bodočnost so še bolj

H

susec

wJš
smeli in zanimivi.

Vse, ki bi se nam radi pridružili, 
vabimo na srečanja Foto kluba 
Sušeč. Dobivamo se vsak četrtek 
ob 20h, na sedežu kluba, Vilharjeva 
35 (TELES, za Petrolom) 

Dobrodošli

Družinske
skupine
AL-ANON

I Skupnost svojcev in prijateljev 
alkoholikov Je pri vas doma problerA 
llkohol in potrebujete anonimno i| 
brezplačno pomoč? Pokličite avtcg 
matski odzivnik 01 251 3000,

GSM 041 590 789. ■
1 Lahko obiščete tudi našo splet 
|o stran: http://al-anon-drustvc| 
|i ali nam pišete na e-naslov: 
alanon@email.si


